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توافق برای حل مشکل تامین 
گاز واحد های فولادی

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای اسلامی از 
توافق این کمیس��یون با شرکت ملی گاز برای حل مشکل 
تامی��ن گاز مصرفی واحد های فولادی اس��تان کرمان خبر 
داد.  ابراهیمی در تش��ریح جزئیات جلسه امروز کمیسیون 
اقتص��ادی مجل��س ش��ورای اس��لامی گفت: کمیس��یون 
اقتصادی در جلس��ه امروز خود 2 موضوع ملی و اس��تانی 

را مد نظر قرار داد.

۸۵ درصد ظرفیت جدید برق 
برای صنایع 

وزی��ر نیرو با اش��اره به کاهش ۴ درص��دی مصرف برق 
خانگی از س��ال ۱۴۰۰ تاکن��ون، از تخصیص بیش از ۸۵ 
درصد ظرفیت جدید برق تولید ش��ده در کشور به صنایع 
و تولید خبر داد. علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در همایش 
اصلاح س��اختارها و ناترازی های اقتصاد ایران با اش��اره به 
نانرازی های حوزه انرژی ، اظهار کرد: ناترازی در نظام مالی 

74و بودجه و انرژی کشور یک واقعیت است.
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غافـل از صـادرات
»روزگار معدن« چالش های پیش روی صنعت فولاد را بررسی کرد؛
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رونق ساخت و ساز؛ عامل اساسی حذف رکود در بازار فولاد
 

انباشت ۲.۵ میلیون تُن لجن طلا در معدن زرشوران تکاب
رئیس هیات مدیره شرکت فولاد کویر ایرانیان گفت: 
عواملی که در از بین بردن رکود بازار آهن و فولاد موثر 
است، متعدد هستند؛ اما جدی ترین و موثرترین عامل 
آن، رون��ق بازار س��اخت و س��از و فعالیت های مختلف 

کشور محسوب می شود.
رضا صالحی با اش��اره به بودجه س��اخت یک میلیون 
مس��کن در س��ال آینده اظهار کرد: عوامل��ی که در از 
بی��ن بردن رکود بازار آهن و فولاد موثر اس��ت، متعدد 
هستند؛ اما جدی ترین و موثرترین عامل آن، رونق بازار 
س��اخت و س��از و فعالیت های مختلف کشور محسوب 

می شود.
وی اضافه کرد: از طرفی، رکود بازار س��اخت و س��از 
و عمرانی در کش��ور صرفاً وابس��ته به بودجه طرح ملی 
مس��کن نیس��ت و این ط��رح می تواند ب��ه عنوان یک 
محرک و شوکی در از بین بردن رکود موثر واقع شود.

کارش��ناس صنعت ف��ولاد معتقد اس��ت، طرح ملی 
مس��کن برای بازار ساخت و س��از جنبه تقویتی دارد و 
عملًا رکود بازار اهن و س��اختمان به این طرح وابسته 

نیست. 

صالحی با اش��اره به عوامل موثر در تشدید رکود بازار 
ف��ولاد تصریح کرد: یکی از این عوامل، نوس��ان و عدم 
ثبات قیمت ها در مواد اولیه و محصولات فولادی است 

که تاثیر زیادی در ساخت و سازها نیز دارد.
 از طرفی، نرخ دلار نه فقط در قیمت تیرآهن و فولاد 
بلکه در س��ایر مواد اولیه مورد مصرف س��اخت و س��از 

مانند گچ و… نیز تاثیر گذار است.
وی ادامه داد: همچنین در کشورهای پیشرفته دنیا، 
دول��ت دخالتی در روند قیمت گذاری ه��ا ندارد؛ اما در 

صورت دخالت باید نقش خود را به خوبی ایفا کند.
این کارشناس فولادی در پایان خاطرنشان کرد: این 
درحالیس��ت که در ایران، دخالت دس��توری قیمت ها، 
صدور بخش��نامه های متناقض، عدم یکپارچه س��ازی 
تصمیمات دولت��ی و دخالت های بیج��ا در رکود تاثیر 

گذار است.
 تم��ام این عوامل باعث می ش��ود ب��ازار آهن و فولاد 
و ساخت و س��از که درگیر حدود ۱۰۰ شاخه صنعتی 
هس��تند، وارد رکود ش��ده و اقتصاد را نیز دچار مشکل 

کند .

مدیرعامل ش��رکت گس��ترش معادن و صنایع طلای 
زرش��وران گفت: هم اکن��ون ۲.۵ میلیون تنُ لجن طلا 
در این معدن انباش��ت شده که به زودی طی مزایده به 

بخش خصوصی واگذار می شود.
محم��د پروین روز چهارش��نبه اظهار ک��رد: پس از 
انتقال خاک برای فرآوری و اس��تحصال طلا، بخش��ی 
از پس��ماند که حاوی هش��ت دهم p.p.m طلا است، 
در مجموعه انباش��ت می ش��ود که در اصطلاح به آن 
لجن طلا می گویند. وی اضافه کرد: لجن طلا در واقع 
می تواند دوب��اره به چرخه تولید بازگردد اما ش��رکت 
گس��ترش معادن و صنایع طلای زرشوران به دلیل در 
اختیار داش��تن خاک اصلی، لجن طلا را دوباره فراوری 

نمی کند.
مدیرعامل ش��رکت گس��ترش معادن و صنایع طلای 
زرش��وران گفت: کارشناس��ان این معدن به این نتیجه 
رسیده اند که با توجه به اینکه این لجن طلا می تواند 
برای برخی صنایع دیگر مورد استفاده قرار گیرد و برای 
شرکت سودآوری داش��ته باشد، آن را از طریق مزایده 

به فروش برسانند.

 وی یادآور ش��د: شرکت گس��ترش معادن و صنایع 
طلای زرش��وران یکی از ش��رکت های مه��م صنعتی 
معدنی در ش��مال غرب کشور است که مساحت معدن 
آن ۵۹ کیلومتر مربع و کارخانه فرآوری و پایین دستی 

آن نیز ۱۵۰ هکتار مساحت دارد.
مدیرعامل ش��رکت گس��ترش معادن و صنایع طلای 
زرش��وران  اظهار کرد: هم اکنون در این مجموعه یک 
هزار و ۲۰۰ نفر در سه ش��یفت کاری مشغول فعالیت 
هس��تند و س��الانه بیش از یک هزار کیلوگرم ش��مش 
طلای ۱۸ عیار تولید می کند و برای پنج هزار نفر هم 

به صورت غیرمستقیم شغل ایجاد کرده است.
 معدن طلای زرش��وران به عن��وان بزرگترین معدن 
طلای ایران در ۳۵ کیلومتری شهر تکاب و در نزدیکی 
روس��تایی به همین نام واقع و برای تولید سالیانه ۱.۵ 

تُن شمش طلا طراحی شده است. 
تکاب در جنوب آذربایجان غربی واقع شده و دارای ۲ 
معدن بزرگ طلا در مناطق »آق دره« و »زرش��وران« 
اس��ت که چهار واحد تولید طلا نیز در کنار این معادن 

فعالیت می کنند.
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در هش��ت ماهه س��ال جاری، ۲۵ میلیون و ۴۵۹ هزار تن آهن اسفنجی در 
کش��ور تولید شده که این میزان با افزایش ۵.۴ درصدی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل )۲۴ میلیون و ۱۵۷ هزار تن( همراه بوده است.
طبق آمار انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از ابتدای سال جاری تا پایان آبان 
ماه، تولید گندله سنگ آهن بیشترین رشد تولید را نسبت به هشت ماهه سال 
گذشته و البته بیشترین حجم تولید را هم طی این مدت نسبت به سایر اقلام 
زنجیره فولادی کش��ور داشته است.طی این مدت، ۴۰ میلیون و ۳۰۱ هزار تن 
گندله سنگ آهن تولید شده که نسبت به ۳۶ میلیون و ۳۰۰ هزار تن تولیدی 

در مدت هشت ماهه سال ۱۴۰۱، رشد ۱۱ درصدی را ثبت کرده است.

 پس از آن در هش��ت ماهه س��ال جاری، ۲۵ میلی��ون و ۴۵۹ هزار تن آهن 
اس��فنجی تولید ش��ده که ۵.۴ درصد بیش��تر از میزان تولید آن )۲۴ میلیون و 

۱۵۷ هزار تن( در مدت مشابه سال ۱۴۰۱ است.
تولید مقاطع تخت فولادی، ۶ میلیون و ۲۵۴ هزار تن و تولید ش��مش فولاد 
)فولاد میانی(، ۲۱ میلیون و ۶۲۰ هزار تن در هش��ت ماهه ۱۴۰۲ ثبت ش��ده 

است.
 در حالی که در مدت مشابه سال گذشته، به ترتیب ۶ میلیون و ۸۶ هزار تن 
مقاطع تخت فولادی و ۲۱ میلیون و ۲۲۵ هزار تن شمش فولاد در کشور تولید 
ش��ده و بر این اس��اس، تولید مقاطع تخت فولادی، ۲.۸ درصد و تولید شمش 

فولاد، ۱.۹ درصد افزایش یافته است.میزان تولید محصولات فولادی در هشت 
ماهه سال جاری، تقریبا تفاوت چندانی با میزان تولید آن در مدت مشابه سال 
گذشته نداشته و از ۱۴ میلیون و ۷۴۴ هزار تن، به ۱۴ میلیون و ۸۷۳ هزار تن 
رس��ید که تنها یک درصد معادل ۱۲۹ هزار تن افزایش تولید را نشان می دهد.
طبق آمار در هشت ماهه امسال، تولید مقاطع طویل فولادی نیز به همان میزان 
تولید در مدت مشابه سال گذشته و تنها ۳۹ هزار تن کمتر بوده است؛ در حالی 
که در مجموع هشت ماهه ۱۴۰۱، هشت میلیون و ۶۵۸ هزار تن مقاطع طویل 
فولادی در کشور تولید شده بود و این میزان در مدت مشابه سال جاری، هشت 

میلیون و ۶۱۹ هزار تن ثبت شده است.

با حضور رئیس سازمان انرژی اتمی رونمایی شد؛

جایگزینی لیزر فیبری با لیزر گازی در فولاد مبارکه
گروه خبر

آئین رونمایی از لیزر فیبری بومی سازی شده که با 
همت مرکز علوم و فنون لیزر ایران و همکاری فولاد 
مبارکه بومی س��ازی ش��ده، با حضور محمداسلامی 
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی، 
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 

روز چهارشنبه ۲۲ آذر ماه برگزار شد.
ماش��ین جوش لیزری فیبری س��اخت داخل که 
طی سه سال کار تحقیقاتی و عملیاتی ساخته شده 
در خط اسیدش��ویی فولاد مبارکه جایگزین ماشین 

جوش لیزری co۲ ساخت کشور امریکا شد.
گفتنی اس��ت ماش��ین جوش لیزری قبل از نوع 
CO۲ ب��وده و از س��ال ۱۳۸۴ تاکن��ون در خ��ط 
تولی��د در حال کار بوده اس��ت. ب��ه دلیل تحریم ها 
این ماشین با مش��کلاتی مانند عدم سرویس دهی، 
فرس��ودگی قطعات و عدم تأمین به موقع قطعات از 

سوی شرکت سازنده مواجه بود.
همچنین برای اس��تفاده از این تجهیز در شرکت 
فولاد مبارکه با مش��کلات موج��ود در عیب یابی و 
پای��داری کاری این تجهیز روبه رو بودیم. نرخ تمام 
ش��ده ساخت این تجهیز در داخل کشور حدود ۱۰ 
درصد خرید تجهیز قبل اس��ت و این در حالی است 
که از نظ��ر کیفیت، کارکرد ماش��ین جوش لیزری 

ساخت داخل مشابه نوع امریکائی است.
اش��تغال زایی و ایجاد بس��تر مناس��ب برای بروز 
اس��تعدادهای داخل��ی و امید آفرینی ن��زد جوانان 
فرهیخته دانش��گاهی و مراکز علم و فناوری از دیگر 

مزایای ساخت این ماشین لیزری است.
گفتنی اس��ت امروز ف��ولاد مبارکه ب��ا همکاری 
ش��رکت های س��ازنده داخلی و دانش بنیان فراتر از 
ساخت تجهیزات به ساخت ماشین می اندیشد و به 
موفقیت های چش��مگیری در این عرصه دست یافته 

است.
ج�وش لی�زری راه حل�ی ن�و و فن�اوری  �

جایگزین برای فولاد مبارکه است
محم��د اس��لامی رئیس س��ازمان ان��رژی اتمی، 
صبح چهارش��نبه در آیین رونمای��ی از لیزر فیبری 
بومی سازی ش��ده توس��ط مرکز علوم و فنون لیزر 
ایران که با لیزر گازی در شرکت فولاد مبارکه نصب 
ش��ده اس��ت، اظهار کرد: امروز در صنعت پر افتخار 
کش��ور توفیق داش��تیم خدمتی دانشی را به لحاظ 

فناوری برای فولاد مبارکه رونمایی کنیم.
وی با بیان اینکه لیزر فیبری بومی س��ازی ش��ده 
با خودباوری و خواس��تن فولاد مبارکه مطرح شده 
اس��ت، تصریح کرد: سازمان انرژی اتمی و هسته ای 
یکی از ظرفیت های پیشرفته در حوزه علم و فناوری 
و راهگش��ا در همه زمینه ها اس��ت. رئیس سازمان 
ان��رژی اتمی با بیان اینکه ج��وش لیزری راه حل نو 
و فناوری جایگزین برای صنعت فولاد مبارکه است، 
ادام��ه داد: لیزر فیبری بومی س��ازی ش��ده در واقع 
راه حل جامع اس��ت که فولاد مبارکه در دستور کار 

قرار داده است.
وی ادام��ه داد: ما امروز ن��ه تنها در فولاد مبارکه 
بلکه در ۱۵۰ مجتمع بزرگ صنعتی کشور خدمات 
را ب��ه صورت پایدار ایجاد کرده ایم. وی تصریح کرد: 
ش��رکت های خارجی با توجه به تحریم ها نه تجهیز 
و قطع��ه ای را به ما می فروش��ند و نه دانش و حتی 

خدمات پس از فروشی به ما ارائه می دهند.
اسلامی با بیان اینکه همه اقدامات ما در راستای 
امیدآفرینی است، افزود: ما اقدامات علمی و فناوری 
را ب��ه رخ جهانیان کش��یده ایم. وی در ادامه با بیان 
اینکه داش��تن راه حل جامع ب��رای حل فرآیندهای 

صنعت در دس��تور کار است، گفت: بر اساس اعلام 
صنایع تولیدات سازمان انرژی هسته ای که روی مرز 
عل��م و فناوری حرکت می کن��د قابل قیمت گذاری 

نیست.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی ب��ا بیان اینکه انرژی 
اتمی از فرصت های خوب در کش��ور اس��ت، افزود: 
متاسفانه دش��منان با القایی که در خصوص انرژی 
هسته ای داش��تند، گفتند که ایران انرژی هسته ای 
نمی خواه��د و این در حالی اس��ت که امروز نش��ان 
دادیم که چه مزایایی در کش��ور نصیب صنایع شده 

است.
تولی�د ۲۰ هزار مگاوات برق هس�ته ای تا  �

سال 
محمد اس��لامی اظهار کرد: باور اس��ت که انسان 
را در مسیر پیش��رفت قرار می دهد، افرادی هستند 
ک��ه پول دارند و نمادهای پیش��رفت را خریداری و 
نصب می کنند اما باید نسبت به پایداری روند خرید 
این نماد توجه داش��ته باش��ند. وی ادامه داد: امروز 
علوم و فنون نوی��ن که زنجیره ارزش فوق العاده ای 
دارد محل دعوا است، ارزش افزوده حداکثری دارد، 
به همین دلیل با اتهامات بی ش��ماری که امپراتوری 
رسانه های غربی می زنند رو به رو شوید این رسانه ها 
برای تحقق اهداف خود از س��ازمان های بین المللی 
استفاده می کنند و این در حالی است که هیچ یک 
از ظرفیت های ش��کل گرفت��ه در انرژی اتمی خارج 
از سیاس��ت های آژانس نیست و همه چیز آشکار و 

واضح است.
م�ا اختی�ار قانونی داریم که بازرس�ان را  �

تایید کنیم یا نکنیم
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: ما اختیار قانونی 
داریم که بررس��ی کنیم، تاییدیه بدهیم و یا ندهیم، 
ما بازرسی نداشتیم که راهش دهیم یا ندهیم و همه 
اظهارات جوسازی و غوغاسازی بوده و اصلا بازرسی 
به ایران نیامده اس��ت. وی با بیان اینکه فرآیند طی 
شده در س��ازمان انرژی اتمی در بالادست و پایین 
دست زنجیره، دارای ارزش بسیار اقتصادی و خوش 
آتیه است، افزود: می خواستند در آب سنگین تمام 
پی��ج و مهره ها را باز و خ��ورد کنند که این فناوری 
را نداش��ته باش��یم، امروز صنایع پیشرفته به دنبال 
OLED هس��تند، مشتقات آب سنگین بر پایه این 

محصول است.
اس��لامی با بیان اینکه محصولی ک��ه ایران دارد 
صدر جدول کیفیت و خلوص دنیا است، گفت: این 

در حالی اس��ت که کش��ور ایران با تحریم ، تهدید، 
عملیات تروریس��تی و... روبه رو اس��ت اما به لطف 
الهی و اعتماد به نفس و خودباوری، ظرفیت متفاوت 
و جنگنده برای پیشرفت برنامه ها و اهداف انرژی به 

وجود آورده است.
وی با بیان اینکه اگر قدرت تشخیص و تمیزدادن 
فرآوری معادن را نداشته  باشیم و اگر نتوانیم راکتور 
را  در چرخ��ه س��وخت بارگذاری کنی��م نمی توانیم 
نخس��تین نیازهای کشور را تامین کنیم، ادامه داد: 
در برنام��ه فولاد مبارکه برای س��ال ۱۴۱۰ اتفاقات 
خوب��ی رقم خواهد خ��ورد، ما نیز در س��ال ۱۴۲۰ 
برنامه ری��زی تولید ۲۰ هزار مگاوات برق را داریم تا 
امروز ۶۲ میلیارد کیلوات ساعت برق داشته باشیم، 
باید بازدهی ما بسیار بالا باشد این میزان تولید افت 
ندارد و فرکانس��ی را که روی ش��بکه قرار می دهد 
طرف��داران زیادی رادارد که امکان خارج ش��دن از 

مدار را ندارد در چرخه تولید بازفرآوری دارد.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی تصریح کرد: طی ۱۰ 
سال گذش��ته تولیدات برق انرژی هسته ای معادل 
۹۲ میلیون بش��که نفت به ارزش ۷ میلیون دلار در 
مصرف سوخت فسیلی صرفه جویی شده است. وی 
در خصوص تولید فولاد س��بز نی��ز گفت: دنیا برای 
کربن صفر در حال حرکت اس��ت، تعهد کربن صفر 
یک تعهد بسیار مهم است، باید به این امر پرداخته 

شود و باید به سمت انرژی پاک برویم.
اس��لامی اضافه ک��رد: انقلاب صنعتی بیش��ترین 
چالش  را در تحولات اقلیمی ایجاد کرده و باید گام 
مثبت در مس��ائل زیس��ت محیطی و اجرای انرژی 
پاک با مش��ارکت همه بخش ها برداریم. وی با بیان 
اینکه تولی��د انرژی پاک بازده��ی اقتصادی بالایی 
دارد، ادامه داد: این انرژی باید برای صنایع تبدیلی 
مورد استفاده قرار گیرد و صنایع کوچک مقیاس نیز 

باید در این زمینه ورود جدی داشته باشند.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی تاکی��د کرد: صنعت 
و... ج��ز  نیوی��ورک  هس��ته ای در ۱۲ رش��ته در 
اقتصادهای رو به پیش��رفت اس��ت وای��ن در حالی 
است که در کشور به دلیل دشمنی ها این صنعت به 

جایگاه واقعی خودش نرسیده است.
صنعت هس�ته ای در کشور در زمینه ابزار  �

دقیق و لیزر دستاوردهای خوبی دارد
وی با بیان اینکه صنعت هس��ته ای در کش��ور در 
زمینه ابزار دقیق و لیزر دس��تاوردهای خوبی دارد، 
اضاف��ه کرد: ف��ولاد مبارکه تاکن��ون در حوزه لیزر 

بهره برداری خوبی را داش��ته و می تواند راهگش��ای 
دیگر صنایع برای اس��تفاده از دستاوردهای صنعت 
هسته ای کشور باشد. اس��لامی افزود: درحال حاضر 
اس��تفاده از لی��زر را با فن��اوری زیس��تی همراه با 
مش��تقات آب س��نگین برای درمان ب��ه ویژه برای 

بیماران سرطانی در دستور کار داریم.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه قطار حرک��ت تحقیقات 
نتیجه گرا فعال اس��ت و هر روز دستاورد جدیدی را 
نش��ان می دهد، افزود: ما این امکان را داریم که در 
زمینه تصفیه پساب با استفاده از پلاسمای سرد به 

فولاد مبارکه کمک کنیم.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی با بیان اینکه مردان 
ف��ولاد مبارکه مومنان��ه پای کارها ایس��تادند تا به 
نتیجه رس��ید، ابراز کرد: در ای��ن زمینه با توجه به 
انعقاد این تفاهمنامه همکاری ها در مرکز لیزر ادامه 

دار خواهد بود و به نتایج خوبی نیز دست می یابد.
رف��ع یکی از ایس��تگاه های گلوگاه��ی از صنعت 

کشور 
رئیس س��ازمان انرژی اتم��ی در خصوص بازدید 
بازرسان آژانس هس��ته ای از تاسیسات ایران گفت: 
بازرس��ان تایید ش��ده حدود ۱۲۰ نفر هستند و در 
چارچ��وب پادمان در حال بازرس��ی هس��تند، هیچ 

منعی وجود ندارد.
وی افزود: خروجی این چهار س��ال این است که 
ما توانستیم برای یکی از ایستگاه های گلوگاهی که 
موردنی��از بود ی��ک خلق محصول ب��ا فناوری نوین 

داشته باشیم که در دنیا نیز کم نظیر است.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی با بی��ان اینکه تولید 
ای��ن محصول کاهش نرخ و کاهش توقف در فرآیند 
تولید را به دنبال خواهد داش��ت، تصریح کرد: همه 
این ها حاصل کار دانش��ی و حرکت در مرز دانش��ی 
اس��ت که تبدیل به فناوری شده، فناوری تبدیل به 
سامانه شده و توانسته در فرآیند صنعتی خودش را 
نشان دهد همان چیزی که در بخش جوش لیزری 

و سامانه های کنترل اتفاق افتاد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در چن��د س��ال گذش��ته 
دس��تگاه هایی ب��رای هم��ه خط��وط تولی��د که از 
سامانه های اندازه گیری و کنترل دارای چشمه های 
رادیواکتیو اس��تفاده می کنند طراحی، ساخته و در 
سیس��تم های قدیمی نصب ش��ده جایگزین ش��ده 
اس��ت، افزود: امیدواریم که دامن��ه همکاری ها که 
با خواس��تن و مطالب��ه فولاد مبارکه که اساس��اً به 
دنبال قطع وابستگی و رفع گلوگاه ها هستند کمک 

ک��رده ظرفیت دانش��ی حاکمیتی ب��ا ظرفیت هایی 
که س��ازمان انرژی اتم��ی دارد بتواند در خدمت به 
صنای��ع و به وی��ژه فولاد مبارکه ایف��ای نقش کند.
اس��لامی همچنین در خص��وص بازدید بازرس��ان 
آژانس هسته ای از تاسیس��ات ایران گفت: بازرسان 
تایید ش��ده حدود ۱۲۰ نفر هستند و در چارچوب 
پادمان در حال بازرس��ی هستند، هیج منعی وجود 
ندارد.رئیس س��ازمان انرژی اتمی گفت: رسانه های 
غرب��ی در حال جوس��ازی بر روی برجام هس��تند، 
امریکا از برجام خارج ش��ده، تعهدات خود را انجام 
نداده و اج��ازه نداده بقیه نیز به تعهدات خود عمل 
کنن��د، امریکا به برجام برگردد و تعهداتش را انجام 
ده��د، تحریم ها را لغو کند ما نی��ز تعهدات خود را 
انج��ام خواهی��م داد. وی تصریح ک��رد: ما برجام ۲ 
را به رس��میت نمی شناس��یم، یک سند است به نام 
برج��ام که قطع نامه ۲۲۳۱ ش��ورای امنیت اس��ت، 
درحال حاضر نیز معتبر است، خروجی ها و نتایج آن 

مشخص است.
تولی�د قطع�ات و تجهی�زات گلوگاه�ی  �

فولاد مبارکه با همکاری سازمان انرژی اتمی
در ادامه مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین 
رونمایی از جایگزینی لیزر فیبری بومی سازی شده 
ف��ولاد مبارکه گفت: قطع��ات و تجهیزاتی که نقش 
اساسی و گلوگاهی در خط تولید فولاد مبارکه دارند 
با همکاری س��ازمان انرژی اتمی ساخته شده است. 
گام برداشتن صنایع در جهت خودکفایی طی چند 
س��ال اخیر اتفاق مبارکی اس��ت که درپی تحریم ها 

رخ داده است.
وی اف��زود: ط��ی ی��ک ده��ه گذش��ته ب��ه مدد 
تحریم ها همکاران ما در صنایع مختلف به واس��طه 
محدودیت های ایجاد شده سعی کردند با مهندسی 
معک��وس و ت��لاش مضاع��ف، محدودیت هایی که 
می توانس��ت در روند تولید خدش��ه ایج��اد کند را 

برطرف کنند.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه ب��ا بیان اینکه 
ام��روز بع��د از یک دهه تحریم و ت��لاش در صنایع 
ب��زرگ مانند فولاد مبارکه به ۹۰ درصد خودکفایی 
رس��یده ایم، گفت: این در حالی است که تا پیش از 
این همه تجهیزات و قطعات ما ۱۰۰ درصد وارداتی 

بود.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه نخس��تین صنعتی 
بود که به عنوان صنعت مادر مورد تحریم واقع شد، 
اضافه کرد: امروز بیش��تر قطعات و تجهیزات و مواد 
مصرفی داخلی س��ازی شده و در بسیاری از موارد با 
استفاده از تکنولوژی روز دنیا به موفقیت رسیده ایم.
طیب نی��ا افزود: م��ا با زیرمجموعه های س��ازمان 
انرژی اتمی همکاری  داشتیم و قطعات و تجهیزاتی 
که نقش اساس��ی و گلوگاهی در خط تولید داشتند 
را ساخته ایم. وی با بیان اینکه امروز و پس از حدود 
چهار س��ال شاهد س��اخت لیزر فیبری بومی سازی 
شده هستیم، افزود: این تجهیز با استفاده از آخرین 
تکنولوژی روز دنیا ساخته شده و در خط تولید نورد 

سرد مورد استفاده قرار گرفته است.
مدیرعام��ل ش��رکت فولادمبارکه با بی��ان اینکه 
در گذش��ته نگاه در فولاد مبارکه نگاه با مهندس��ی 
معک��وس ب��ود، اضاف��ه ک��رد: ام��روز ب��ا بررس��ی 
تکنولوژی ه��ای روز دنی��ا ن��گاه به آین��ده داریم و 
سعی داریم در حوزه نوآوری و حوزه هایی که شاید 
تکنولوژی های روز دنیا به آن دست نیافته اند، ورود 
کنیم. وی تصریح کرد: ما به دنبال این هس��تیم که 
گام های��ی روبه آینده برداری��م و در تکنولوژی های 
روز دنیا حرفی برای گفتن داش��ته باشیم تا با یاری 
خداون��د و همکاری گس��ترده تر بتوانی��م گام های 

بلندتری در مسیر خودکفایی و تعالی برداریم.

    تولید آهن اسفنجی ۴/۵ درصد رشد پیدا کرد 

شرایط کنوني بازار محصولات نوردی فولادی کشور چندان 
مناس��ب نیست و رکود حاکم در بازار، عرصه را بیش از پیش 
ب��ر فعالان این بخش تنگ  تر کرده اس��ت. از طرفی، صادرات 
این محصولات نیز به دلایل مختلفی همچون رفع تعهد ارزی، 
اختلاف نرخ ارز در بازار متش��کل و آزاد و… به ش��دت افت 
پیدا کرده و به نظر می رس��د اگر شرایط به همین شکل ادامه 
پیدا کند، باید در انتظار افزایش روزافزون تعطیلی واحدهای 
فعال در این بخش باشیم. شرکت صنایع مفتولی زنجان، یکی 
از قدیمی ترین و بزرگ ترین تولیدکنندگان مفتول فولادی در 
کشور است که علاوه بر تامین نیاز بسیاری از صنایع همچون 
خودروسازی و کابل سازی به این محصول، تولیدات خود را به 
کشورهای اروپایی همچون ایتالیا و اسپانیا صادر کرده است. 
مفت��ول وای��ررود )Wire rod(، عم��ده م��اده اولیه مورد 
اس��تفاده در ش��رکت صنای��ع مفتول��ی زنجان اس��ت که در 
س��ایزهای مختل��ف از ۵/۵ ت��ا ۱۲/۵ میلی مت��ر و گریدهای 
مختل��ف کم کربن تا پرکربن تولید می ش��ود. ما مفتول مورد 
نیاز خود را از ش��رکت های داخلی همچون فولاد کویر کاشان 
و نورد فولادکاران افق ابهر خریداری می کنیم و مش��کلی در 

زمینه تامین مواد اولیه   نداریم.
نوس��ان نرخ ارز طی ماه های اخیر، منجر به افزایش قیمت 
تمام شده مفتول فولادی در س��طح بازار شده و صادرات این 
محصول نیز به دلیل رفع تعهد ارزی، به ش��دت کاهش یافته 
اس��ت. در حال حاضر قیمت مفتول وایررود، حدود ۳۴ هزار 
ت��ا ۳۵ ه��زار تومان به ازای هر کیلوگرم اس��ت و ما محصول 
نهای��ی خود را با قیمت ح��دود ۲۸ هزار ت��ا ۲۹ هزار تومان 
به فروش می رس��انیم؛ یعنی قیمت ماده اولیه، حدود ۶ هزار 
تومان گران تر از قیمت تمام ش��ده محصول است و در چنین 
ش��رایطی، صادرات نیز به هیچ وجه صرف��ه اقتصادی ندارد. 
هم اکن��ون نرخ دلار در بازار متش��کل ارزی و آزاد، به ترتیب 
ح��دود ۴۰ ه��زار و ۵۰ هزار تومان اس��ت و اگر قرار باش��د 
تولیدکنندگان مفتول فولادی، محصولات خود را بر اس��اس 
ن��رخ ارز آزاد تولید و ص��ادر کنند و در ادامه موظف به عرضه 
۱۰۰ درصدی ارز حاصل از صادرات خود، بر پایه نرخ ارز بازار 
متشکل در سامانه نیما باش��ند، مشخصا صادرات برای آن ها 
مق��رون به صرفه نخواهد بود؛  پیش از این، قیمت مواد اولیه 
مناس��ب تر ب��ود و ما مکلف به عرضه بخش��ی از ارز حاصل از 
صادرات خود در س��امانه نیما بودیم. این معضلات باعث شده 
اس��ت تا صادرات خود را به شدت کاهش دهیم؛ در حالی که 
تولیدات شرکت صنایع مفتولی زنجان در چند سال گذشته، 
به کش��ورهای اروپایی مانند ایتالیا و اسپانیا صادر می شد. از 
طرف��ی، تورم و رکود اقتصادی حاکم در کش��ور باعث ش��ده 
اس��ت که قدرت خرید مش��تریان ۵۰ درصد کاهش یابد و به 
دنبال آن بازار مفتول ف��ولادی از رونق بیفتد. زمانی که بازار 
داخلی با رکود مواجه اس��ت و صادرات نیز به دلایل ذکرشده 
امکان پذیر نیس��ت، تولیدکنندگان عملا چ��اره ای جز توقف 
تولید ندارند و معتقدیم که اگر ش��رایط به همین شکل ادامه 
پیدا کند، روزبه روز به تعطیلی هرچه بیشتر واحدهای تولیدی 

محصولات فولادی به ویژه مفتول افزوده می شود.
سیاس��ت گذاری های غیرکارشناسانه و دس��تورالعمل های 
خلق الساعه، سبب سردرگمی فعالان صنعت فولاد کشور شده 
و عم��لا قدرت برنامه ریزی را از آن ها س��لب کرده اس��ت. در 
چنین شرایطی، تولیدکنندگان نه تنها برای کوتاه مدت حتی 
برای ی��ک هفته پیش روی خود نی��ز نمی توانند برنامه ریزی 
کنن��د. بس��یاری از فعالان بخش صنعت و معدن کش��ور، به 
دنبال اجرای طرح های توسعه ای جهت افزایش تولید همگام 
با اش��تغال زایی هس��تند اما متاس��فانه به دلیل عدم حمایت 
دولت از تولید داخلی، جامه عمل به برنامه های آن ها پوشانده 
نمی ش��ود. تغییرات مدیریتی و تصمیم گیری های س��لیقه ای 
در س��ازمان های مرتب��ط با بخش مع��دن و صنایع معدنی و 
عدم پرداخت تس��هیلات بانکی به فعالان ای��ن بخش، ادامه 
فعالی��ت واحدهای معدن��ی و فلزی را بیش از پیش دش��وار 
ساخته اس��ت. حال این سوال مطرح می شود که دولت چین 
به عنوان پرجمعیت ترین کش��ور جهان، چگونه توانسته است 
روند افزایش��ی تولید در کارخانجات مختلف خود را علی رغم 
جن��گ  اقتصادی و تجاری با ایالات متح��ده آمریکا به عنوان 
غول اقتصادی دنیا حفظ کند؟ پرداخت تس��هیلات حمایتی 
کم بهره به تولیدکنندگان و در نظر گرفتن بسته های تشویقی 
برای صادرکنندگان، سبب افزایش تولید و رونق اشتغال زایی 
در این کشور شده اس��ت. از طرفی، چین یکی از بزرگ ترین 
صادرکنن��دگان محصولات فولادی ب��ه ویژه مفتول در جهان 
اس��ت و علی رغ��م اینک��ه این محص��ول با کیفی��ت عالی و 
استانداردهای روز توسط تولیدکنندگان ایرانی تولید می شود، 
همچنان باید ش��اهد واردات مفتول فولادی به داخل کشور و 
از دس��ت دادن بازارهای صادراتی به دلیل قیمت تمام ش��ده 

بیشتر نسبت به نمونه مشابه چینی باشیم!
تکنولوژی تولید مفتول در کشور ما به دهه ۱۹۹۰ میلادی 
برمی گردد و واقعیت امر این است که هیچ نوآوری و پیشرفتی 
در تکنول��وژی تولید این محصول طی س��الیان اخیر حاصل 
نش��ده اس��ت. متاس��فانه زیرس��اخت های لازم جهت توسعه 
فناوری و تکنولوژی در کش��ور ما تامین نش��ده اس��ت و این 
مسئله هیچ ربطی به تحریم و پیامدهای ناشی از آن نیز ندارد. 
بر اس��اس آنچه در انقلاب صنعتی نس��ل چهارم در حال رخ 
دادن است، هوش مصنوعی و ربات ها جایگزین نیروی انسانی 
در خطوط مختلف تولید واحدهای صنعتی شده اند؛ در حالی 
که ما کماکان به دنبال اس��تفاده از نیروی انسانی با کمترین 
میزان بهره وری در واحدهای تولیدی هس��تیم. عدم توس��عه 
زیرس��اخت در حوزه فناوری، در سایر بخش ها به ویژه انرژی 
نیز مش��اهده می شود و زیرس��اخت های فرسوده و قدیمی در 
خطوط انتقال آب، برق و گاز در نقاط مختلف کش��ور، آسیب 

جدی به بدنه تولید و صنعت وارد کرده است.
از آنجای��ی که فولاد، ی��ک صنعت آب بر به ش��مار می آید 
و خشکس��الی در کش��ور ما طی س��الیان اخیر افزایش یافته 
اس��ت، بنابراین نمی توان آینده روش��نی را برای این صنعت 
متصور شد. مشخص نیس��ت که چرا همچنان مجوز ساخت 
و راه اندازی کارخانجات جدید فولادی علی رغم خشکس��الی 
و کاه��ش منابع آب زیرزمینی کش��ور صادر می ش��ود! نکته 
تامل برانگیزتر اینکه در ح��ال حاضر ما با مازاد نیاز داخل در 
ب��ازار برخی محصولات فولادی همچ��ون مفتول مواجهیم و 
به جای اینکه مس��یر صادرات این محصول را هموار س��ازیم، 
شاهد مانع تراشی و سنگ اندازی های فراوان برای فعالان این 

بخش هستیم.

عبداللّه جواهری  
 فعال صنعت فولاد

یادداشت

اخبار

بازار داخلي فولاد در رکود 
مطلق
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 ورود دولت برای بهبود اوضاع، همیش��ه با فشار و سرکوب 
قیمت ه��ا همراه ب��وده و تعیین قیمت های دس��توری از روند 
طبیعی بازار جلوگیری می کند. افسارگس��یختگی قیمت ها در 
ب��ازار آهن و فولاد از دو هفته قبل با وجود ثبات نرخ دلار، در 
واکنش ب��ه خبر قطعی گاز صنایع در زمس��تان، نگرانی هایی 
را در بی��ن فع��الان بازار به وجود آورده است.بیش��ترین نقش 
تاثیرگذار در روند بازار نیز بس��ته به معاملات آهن اس��فنجی 
اس��ت که از ماه قبل ب��ا کاهش عرضه ه��ا و افزایش قیمت ها 
در ح��ال ایجاد رقابت و بالابردن نرخ معاملاتی اس��ت که بازار 
را تح��ت تاثی��ر خود قرار داده و این رقابت را به بازار ش��مش 
نی��ز انتقال داده که طی هفته های گذش��ته پس از ماه ها افت 
فروش، با تقاضای بالایی مواجه ش��ده و ب��ه همین ترتیب به 

باقی بخش های زنجیره در بالا دست هم در حال ورود است.
این در حالی است که در بازار آزاد خبری از تقاضای واقعی 
نیس��ت و فعلا شرایط رکودی به همان ش��کلِ چند ماه اخیر 
ادام��ه دارد.  در رابطه با ش��رایط جدید بازار که علیرغم ثبات 
فاکتوره��ای تاثیرگ��ذار، روند رو به رش��دی گرفته باید گفت 
که ش��رایط فعل��ی بازار کاملا قابل پیش بین��ی بود چرا که در 
س��ال گذشته نیز مش��ابه این روند وجود داشت و مشتریان و 
تولیدکنندگان هم این موضوع را می دانس��تند.در حال حاضر 
گاز تولید کنندگان »آهن اس��فنجی« ۵۰ درصد کم شده و به 
همین خاطر تولیداتشان کاهش پیدا کرده اما تقاضای بازار در 
جای خود باقی مانده و بالطبع تقاضا نس��بت به عرضه افزایش 
پیدا کرده و افزایش نرخ رخ داده اس��ت. در معاملات اخیر روز 
شنبه ۱۸ اذر نیز مشهود بود که شوک بزرگی به بازار وارد شد 
و عرضه به ش��دت کم شد. کم و کیف عرضه آهن اسفنجی را 
می توان پاشنه آشیل مدیریت زنجیره فولاد دانست، با توجه به 
اینکه آهن اسفنجی ماده اولیه شمش است وقتی نرخ اسفنجی 
افزایش پیدا کند طبیعی اس��ت که نرخ شمش هم بالا رفته و 
در نهایت بر قیمت سایر مقاطع از جمله میلگرد تاثیر مستقیم 
می گذارد.دولت های قبل با آگاهی از این ضعف زیرس��اختی و 
عدم توازن نیاز برق و مصرف، کاری خاصی انجام نداده یا دیر 
انج��ام دادند. کش��انی ادامه داد: البت��ه ورود دولت هم به این 
مس��ئله از دو س��ال پیش تا حدودی جدی شده که در نهایت 
تامین برق را به عهده خودِ تولیدکنندگان فولاد گذاشت که ده 
هزار مگابایتی که دولت تعیین کرد قرار ش��د فولادی ها انجام 
بدهند که ب��رای مبارکه چند وقت دیگر راه اندازی می ش��ود.
در رابطه ب��ا گاز، فولادی ها نمی توانند کاری انجام بدهند چرا 
که امکان تاس��یس نیروگاه ب��رای آن را دیگر ندارند، بنابراین 
اینجا باید دولت ورود کند و اقدامی انجام دهد.  در گزارش ها 
هم به آن اش��اره ش��ده که کاهش تولید ف��ولاد منجر به عدم 
تامین نیاز داخلی شده و همین موضوع باعث کاهش صادرات 
هم می ش��ود. وقتی تأکید بر تأمین نیاز داخلی است صادرات 
تحت الشعاع قرار می گیرد و ارزآوری کاهش پیدا می کند. این 
چرخه به ش��کل دومینو و زنجیره وار انجام می شود.متاس��فانه 
در عکس العمل به هر ش��وکی به ب��ازار، اولین کاری که انجام 
می دهند ممنوعیت صادرات است، آماری که در چندین سال 
گذش��ته انجمن استخراج کرد، از ۳۰ میلیون تن تولید واقعی 
ف��ولاد در کش��ور، ۱۳ یا ۱۴ میلیون تن مص��رف داخلی بوده 
بنابراین مابقی باید برای صادرات برنامه ریزی می شد اما چون 
مدیریت کارآمدی وجود ندارد، فش��ار آن روی تولیدکنندگان 

است.

نشست تخصصی هوشمندسازی معادن با حضور فعالان این 
حوزه در محل خانه معدن ایران برگزار ش��د. در این نشس��ت، 
مهم ترین مس��ائل و چالش های حوزه هوشمندسازی معادن در 
کش��ور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.رضا نوری، دبیر کمیته 
نوآوری و فناوری خانه معدن ایران، در ابتدای این نشس��ت، با 
اشاره به اهمیت هوشمندسازی و بهره گیری از هوش مصنوعی 
در معادن کش��ور، اس��تفاده از ابزارهای نوی��ن جهانی را لازمه 
توسعه بخش معدن کشور دانست.وی همچنین معادن کوچک 
را بخش مهمی از اقتصاد معدنی کش��ور عنوان کرد و افزود: در 
راس��تای فعال سازی ظرفیت های فراوان این بخش، می بایست 
یک نقشه راه جامع و کامل را تعریف نمود، خانه معدن و کمیته 
تخصصی آن به عنوان بازوی مش��ورتی دولت، می تواند تهسیل 
کننده این امر باش��د.زانکو عطایی پور، مدیر شرکت معدن بوم 
در ادامه این نشست گفت: در سالیان اخیر بارها و بارها عبارت 
هوشمندس��ازی مع��ادن توس��ط متولیان ام��ر و مجموعه های 
مختلف تکرار شده اس��ت، اما به نظر می رسد هیچ گونه برنامه 
عملیاتی و اس��تراتژی برای این کار در کش��ور وجود ندارد. لذا 
بررسی نقشه راه هوشمندس��ازی معادن مشخص می کنند که 
اساس��ا از کجا باید آغاز کرد و به کجا رسید.وی افزود: بسیاری 
از معادن کشور ما به خصوص معادن کوچک مقیاس با مسائل 
و چالش های مختلفی دست و پنجه نرم می کنند، این چالش ها 
در حوزه های مختلفی هس��تند اما با توجه به نوس��انات دائمی 
قیمت مواد معدنی، حاشیه سود این معادن در حال تغییر است 
که در برخی موارد منجر به غیرفعال شدن و توقف فعالیت های 
معدنی می گردد. اما اساس��ا در معادن دنیا به کمک روش های 
مختلف��ی از جمل��ه هوشمندس��ازی عملی��ات و…، بهره وری 
فعالیت ه��ا بالا رفت��ه و هزینه های اجرایی کاه��ش یافته و در 
نتیجه سود فعالیت معدنکاری افزایش پیدا می کند.مدیر شرکت 
معدن بوم ادامه داد: امروزه ش��اهد آن هس��تیم که شرکت های 
بزرگ معدنی جهان مانند ریوتینتو، به لایه آخر هوشمندسازی 
معادن خود یعنی بخش افزونه س��ازی رس��یده اند. به طور مثال 
 RTVI این شرکت با توسعه نرم افزارهای تخصصی خود مانند
تمامی داده های تولید ش��ده در بخش های اکتشاف، استخراج، 
فرآوری و بازرگانی را ثبت و مورد تجزیه و تحلیل قرار می دهند. 
اساس��ا این شرکت معدنی در حال حاضر به جای مصرف کننده 
فناوری تولید کننده فناوری نام گرفته اس��ت که نش��ان دهنده 
نقش و جایگاه شرکت های معدنی در توسعه فناوری های نوین 
در جهان اس��ت.عطایی پور تکمیل کرد: شاید تصور بر آن است 
که هوشمندسازی بیشتر برای توسعه فعالیت های معادن بزرگ 
کاربرد دارد، در حالی که روش های متنوع آن در تمامی معادن 
کوچک و بزرگ قابلیت اجرایی سازی دارد و بدون توجه به سایر 
مش��کلات و ضعف ها، می تواند بخش��ی از فعالیت های معدن را 

بهینه تر و بهره ورتر کند.

محمد کشانی  
فعال صنعت فولاد 

یادداشت

دریچه

بازار نوشت:دنیانور عضو هیات رئیسه انجمن فولاد با انتقاد از دخالتهای بخش دولتی 
در امور شرکت های فولادی گفت: صدور قیمتهای دستوری توسط وزیر پیشین صمت 

موجب اختلال در بازار شده و نوسان قیمتی شدید ایجاد کرده است. 
مواجه اس��ت، احمد دنیانور عضو هیات رئیس��ه انجمن تولید کنندگان فولاد ایران از 
دخالت های بخش دولتی در امور ش��رکت های فولادی و ایجاد اختلال در بازار انتقاد 
می کند.دنیانور می گوید: وزیر پیش��ین وزارت صمت )سید رضا فاطمی امین( علیرغم 
اینکه الان در ریاس��ت جمهوری مشغول است از دور وزارت صمت را اداره می کند. به 
عبارت ساده تر ایشان در پاستور نشسته و از آنجا برای وزارت صنعت، معدن و تجارت 

نسخه می پیچد.

وی افزود: در واقع وزیر پیش��ین یکس��ری بخش��نامه برای صنایع فولادی از ریاست 
جمه��وری صادر و به وزارتخانه ابلاغ کرده اس��ت و به این ترتیب در امورات ما دخالت 

کرده و الان بازار را به هم ریخته است.
دنیانور، عضو هیات رئیس��ه انجمن تولید کنندگان فولاد ایران: وزیر پیش��ین صمت 
یکسری قیمت های دستوری صادر کرده و نوسان شدیدی را در بازار فولاد ایجاد کرده؛ 
به این معنا که الان بازار دچار یکسری التهاباتی شده است چون همانطور که می دانید 
تولید یک جریان است و یک لحظه مقطعی نیست و وقتی در این جریان اختلالی پیش 

بیاید کلیه نظامات این جریان به هم می ریزید.
وی ادامه داد: از سوی دیگر افراد بی مسئولیتی هم مانند برخی از نمایندگان مجلس 
برای مطرح شدن و رفتار رسانه ای مدام بر صنعت فولاد کشور می تازند و حرف های 

غیرکارشناس��ی می زنند و این باعث ش��ده که صنعت فولاد کشور دچار التهاب شود. 
به عنوان مثال آقای »س��یاه کلی« نماینده قزوین بدون علم و دانش ادعای سود ۲۰۰ 
درصدی برای صنعت فولاد کش��ور دارد و این حرف بی اس��اس را مدام در رسانه های 
تکرار می کنند در حالی که چنین چیزی نیست. دنیانور افزود: همانطور که می دانید 
واحدهای فولادی عمدتا واحدهای بورسی هستند و حداکثر سودی که در کدال اعلام 

شده ۱۹ تا ۲۵ درصد است.
وی معتقد اس��ت نماینده نامبرده با توجه به نزدیک شدن به زمان انتخابات مجلس 
برای مطرح کردن خود دائما از س��وددهی ۲۰۰ درصدی صنعت فولاد کشور در رسانه 
ه��ای ح��رف می زند و چنین حرف های غیر کارشناس��انه ای بر مصایب صنعت فولاد 

می افزاید.

»روزگار معدن« چالش های پیش روی صنعت فولاد را بررسی کرد؛

غافـل از صـادرات
شهریار خادمی

ف��ولاد به عنوان یک صنعت مادر در کش��ور نقش 
بس��زایی در ارزآوری و ارزش افزوده و اش��تغال زایی 
در صنای��ع بالادس��تی و پایین دس��تی دارد اما این 
صنع��ت ه��م همانند دیگ��ر بخش ه��ای اقتصاد با 
چالش های اساس��ی روبه رو اس��ت. کارشناسان این 
صنعت بر این عقیده هستند که عدم مدیریت واحد 
و تصمیم گی��ری و تصمیم س��ازی نهادهای موازی 
موجب ش��ده فولاد از رس��یدن به ثب��ات باز بماند، 
به طوری که ظرف یک س��ال از چندین محور برای 
کنترل بازار فولاد تصمیم گیری می ش��ود. به عبارت 
بهتر تصمیمات خلق الس��اعه در زمینه بخش نامه 
های مربوط به صادرات مواد معدنی  س��بب ش��ده 
که فعالان این حوزه نتوانند برای توس��عه بازارهای 
جدید برنامه ریزی بلند مدت داش��ته باشند و عملا 
هر از چندگاهی صادرات محصولات معدنی به کما 

می رود.
مجلس هم چندی پیش تذکراتی را به فولادسازان 
داده  اس��ت که حق فروش دلاری محصولات فولاد 
را نداری��د. از ط��رف دیگر قطعی مک��رر برق و گاز، 
کاهش ارزش ریال و رک��ود حاکم بر بازار صادراتی 
فولاد و همچنین افزایش نرخ برق س��بب شده که 
تولید کنندگان با مش��کلات متعدد روبه رو ش��وند. 
در راس��تای مشکلات پیش روی این صنعت، ما در 
»روزگار معدن« با ایوب آقاجری یکی از کارشناسان 
صنع��ت فولاد به گفت  وگو نشس��تیم ک��ه در ادامه 

می خوانید.
صادرات فولاد ایران در چه وضعیتی قرار دارد؟

 وضعی��ت کنونی صادرات فولاد کش��ور بس��تگی 
ب��ه چند عام��ل دارد، ازجمله نرخ فل��زات، تقاضای 
بازارهای جهانی و رقابت با سایر کشورها در صادرات 
فولاد. با توجه به این عوامل، وضعیت کنونی صادرات 
فولاد کش��ور می تواند متغیر باش��د. اما در کل، باید 
گفت که صادرات فولاد کش��ور در س��ال های اخیر 
به دلیل تحریم های اقتص��ادی و تحریم های انرژی 
کاهش یافته اس��ت. همچنین، رقابت با کش��ورهای 
دیگ��ر در ص��ادرات فولاد نیز افزایش یافته اس��ت و 
این موضوع می تواند بر روی وضعیت صادرات تأثیر 
بگ��ذارد. با این حال، بازاره��ای جهانی به تدریج در 
حال توسعه هستند و بازارهای جدیدی نیز در حال 
شکل گیری هستند. با بررسی روند صادرات صنایع 
کش��ور درمی یابیم که صادرات حوزه فولاد ایران در 
س��ال گذش��ته، قریب به ۱۵ درصد کاهش داشته 
اس��ت و نسبت به سالیان گذش��ته روندی نزولی را 
در ای��ن حوزه تجربه کرده ایم. باوج��ود اینکه ایران 
توانس��ته جایگاه دهمین تولیدکنن��ده فولاد جهان 
را کس��ب کند، اما آن طور که بایدوش��اید در عرصه 
ص��ادرات این محص��ول عملکرد مناس��بی از خود 
به جای نگذاش��ته است و نتوانسته سهمی چشمگیر 
در عرص��ه بین المللی صادرات ف��ولاد را از آن خود 
کند. راهکارهای بس��یاری ب��رای تقویت این حوزه 
وجود دارد، اما به دلیل تش��دید تحریم ها و شرایط 
خاصی که بر کشور ما حاکم است، شرکت هایی که 
در این صنعت فعالیت دارند، نمی توانند آن طور که 
بایدوش��اید از این راهکارها به��ره جویند. در واقع، 
تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان م��ا نمی توانن��د 
بر اس��اس ع��رف بازاریابی و به ص��ورت حرفه ای در 
بازاره��ای بین المللی حضور یابند. ش��رکای تجاری 
ایران محدود هس��تند و متأس��فانه ب��ا گذر زمان و 
تشدید تحریم ها محدودتر نیز می شوند. بدیهی است 
که اگر اتفاقی برای حوزه های هدف کنونی ایران رخ 
دهد، حوزه صادرات کشور در معرض آسیب پذیری 
بیش��تری قرار می گیرد. برای مثال، در سال ۱۴۰۱، 
چی��ن به عنوان یکی از بزرگ تری��ن بازارهای هدف 
ف��ولاد ایران، ب��ا بحران های مالی بس��یاری روبه رو 
ش��د و حج��م واردات خود را کاه��ش داد. این امر 
به صورت مس��تقیم ب��ر حوزه صادرات ف��ولاد ایران 
اثر گذاش��ت. موارد دیگری نیز مانند ورود روس��یه 
ب��ه بازارهای هدف ایران، اخذ سیاس��ت گذاری های 
غی��ر کارشناس��انه و... نیز بر رون��د نزولی صادرات 
فولاد کش��ور مؤثر بوده و هس��تند. با این ش��رایط، 
بهتری��ن راهکار این اس��ت که دول��ت دخالت های 
مس��تقیم خود را در حوزه صادرات صنایع کش��ور 
کاه��ش دهد و در اخذ سیاس��ت های مرتبط با این 
ح��وزه از نظرات کارشناس��ان و فع��الان این عرصه 
بهره مند شود. همچنین، در نظر گرفتن مشوق های 
صادراتی، معافیت های مالیاتی، س��رمایه گذاری های 
مناس��ب در راس��تای ش��ناخت بازاره��ای هدف، 
تحقیقات ب��ازار حرف��ه ای، اجرای سیاس��ت تولید 

رقابتی و سیاست هایی از این  دست می تواند به رفع 
موانع حوزه صادراتی کشور کمک های شایانی کند. 
دولت می تواند با اخذ این تدابیر از صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان خود حمایت های لازم را انجام دهد 
تا بازارهای هدف کشور حفظ شوند و افزایش یابند.
چرا صادرات معدن و صنایع معدنی کاهش یافت؟
خام فروش��ی رویه اصلی در م��ورد معادن بوده و 
سال های متمادی منابع ارزی بالقوه هدر رفته است. 
البته انتقادی متوجه فعالان این بخش نیس��ت زیرا 
برای ایج��اد ارزش افزوده و توس��عه صنایع معدنی، 
تجهی��زات و تکنولوژی به      روز موردنیاز اس��ت که به 
      دلی��ل هزینه ب��الای این تجهیزات، ریس��ک بالای 
استخراج و تولید مواد معدنی و زمانبر بودن بازدهی 
در ح��وزه مع��ادن، رغبتی برای س��رمایه گذاری در 
ای��ن بخش وجود ندارد. از س��وی دیگر هم افزایش 
لحظه      ای نرخ ارز نیز بر این مش��کل دامن زده است. 
مش��کل دیگری که بخش معدن با آن مواجه است 
بلاتکلیفی بهره      ب��رداران معادن درخصوص پرداخت 
حقوق دولتی است؛ چراکه در ماده ۱۴ قانون معادن  
درصد معین بهای ماده معدنی برای پرداخت حقوق 
دولتی مش��خص نش��ده و همین امر باعث برخورد 
س��لیقه      ای مس��وولان و س��ردرگمی بهره      ب��رداران 

شده است.
همچنین درگیری بین دستگاه های دولتی مانند 
اختلافات وزارت صمت، س��ازمان محیط      زیس��ت و 
س��ازمان انرژی اتمی درخصوص معادن، در شرایط 
بی      ثبات اقتصادی کش��ور مشکلات بخش      خصوصی 
را دوچندان کرده اس��ت، اگرچه معضلات ساختاری 
اقتص��اد ایران سال هاس��ت از س��وی کارشناس��ان 
گوش��زد می ش��ود اما برای رفع آنها گوش شنوایی 

وجود ندارد.
از سوی دیگر هم حل آنها مستلزم زمان، تخصص 
و هزین��ه اس��ت، ولی برخ��ی از آنه��ا را می توان با 
مدیری��ت صحی��ح و قاط��ع برطرف ک��رد. کاهش 
صادرات معدن و مواد معدنی علل متعددی دارد اما 
به اعتقاد فع��الان حوزه فولاد یکی از دلایل کاهش 
ص��ادرات فولاد وضعیت بازار جهانی فولاد و کاهش 
تقاضا ب��رای فولاد در مناطق مختل��ف دنیا، اعمال 
عوارض صادراتی روی محصولات فولادی در ابتدای 
سال  و دامپینگ های جهانی بوده است، اما مهم ترین 
دلی��ل کاهش صادرات فولاد وضع عوارض صادراتی 

بر محصولات فولادی در ابتدای سال  است.
بیش��تر صادرات فولاد در بخش ش��مش و اسلب 
اس��ت و ای��ن محصولات نی��ز به       صورت سفارش��ی 
صادر می ش��وند؛ یعنی از زمان عقد قرارداد تا ثبت 
در گم��رکات، دو تا س��ه ماه زمان می ب��رد و اثر آن 
مصوبه، بلافاصله مش��هود نیست و در این تغییر نیز 
در آماره��ای صادرات فولاد از تیر و مردادماه به بعد 
نمایان ش��د. عوارض صادرات��ی محصولات فولادی 
در ابتدای س��ال جاری و در حالی تصویب ش��د که 
قیم��ت محصولات ف��ولادی در بازارهای جهانی به 
بالاترین س��طح خود رس��یده بود، ام��ا هنگامی که 
دولت ب��رای محصولات فولادی ع��وارض صادراتی 
تعیین کرد، صادرات روند طبیعی خود را از دس��ت 
داد و تاثیر صادرات در آمارهای چهارماهه، پنج      ماهه 

و شش      ماهه مشهود شد.
شمش و بلوم و اس��لب به صورت سفارشی تولید 
می ش��وند، روند صادرات آنها دو تا سه ماه به طول 
می انجامد و در نتیجه ما در آمارهای چند ماه اخیر 
شاهد کاهش صادرات بیشتری بودیم. وضع عوارض 

صادراتی درس��ت همزم��ان با جه��ش قیمت های 
جهانی بود و می توانست ارزآوری بالایی برای کشور 
داشته باشد، این صنعت در اوج قیمت های جهانی، 
با مس��اله عوارض صادراتی روبه      رو ش��د و در عوض 
محصولات را در انبارهایی رس��وب کردند که بازهم 

به دست مصرف کننده نهایی نرسیده است.
فن�اوری اس�تخراج معادن کش�ور در چه  �

وضعیتی است؟
صنعت اس��تخراج معادن یک��ی از صنایع مهم و 
حیاتی کش��ور ما است و تأثیر بس��یاری بر اقتصاد 
کشور دارد. درحال حاضر، فناوری های مختلفی برای 
اس��تخراج معادن در کشور ما به کار گرفته می شود 
ک��ه در بعضی از حوزه ها پیش��رفت هایی نیز ش��ده 
است. به عنوان مثال در حوزه استخراج زغال سنگ، 
فناوری ه��ای جدیدی برای بهبود عملکرد و کاهش 
آلودگی هوا ابداع ش��ده اس��ت. همچنی��ن در حوزه 
استخراج مواد معدنی مانند، مس، آلومینیوم، آهن و 
سنگ های زینتی، فناوری های مکانیزه و استفاده از 
نرم افزارهای پیشرفته برای ایجاد محاسبات دقیق و 

بهینه سازی فرآیندها به کار گرفته می شود.
همچنین، برای کاهش آس��یب به محیط زیست، 
فناوری هایی مانند اس��تفاده از مواد ش��یمیایی غیر 
رس��می، بازیافت مواد معدنی و کنت��رل آلاینده ها 
در فرآین��د اس��تخراج معادن به کار رفته اس��ت. با 
این حال، همچنان زمین��ه برای بهبود فناوری های 
اس��تخراج مع��ادن وجود دارد و بای��د در این حوزه 
بیش��تر تلاش ک��رد تا ب��ا اس��تفاده از فناوری های 
پیش��رفته تر، بهب��ود عملکرد و کاه��ش هزینه های 

استخراج معادن را به دست آورد.
فن��اوری اس��تخراج و بهره ب��رداری مع��ادن ما با 
اس��تانداردهای جهان��ی فاصله بس��یار دارد و عدم 
س��رمایه گذاری لازم در ح��وزه فن��اوری را می توان 
علت اصلی این فاصله دانست. از طرف دیگر، دولت 
بزرگ ترین معدن دار کش��ور ما محسوب می شود و 
مع��ادن کوچک مقیاس ما از به��ره وری لازم در این 
زمینه برخوردار نیس��تند. از همین رو، این دس��ت 
از مع��ادن ما از دانش روز مانند هوش��مند س��ازی، 
مکانی��زه  ب��ودن، علوم ماه��واره ای در اکتش��افات، 
اس��تفاده از هوش مصنوعی و.... بهره مند نیس��تند. 
درمجموع، ۲ عامل دسترسی نداشتن به دانش روز 
و نبود سرمایه کافی سبب عقب ماندگی ما در حوزه 

فناوری استخراج و بهره برداری معادن شده است.
آی�ا دولت س�یزدهم در زمین�ه حمایت از  �

صنعت فولاد موفق بوده است؟
دولت سیزدهم در حوزه صنعت فولاد تلاش کرده 
اس��ت تا با اجرای سیاس��ت های مناسب، به توسعه 
این صنع��ت و افزایش رقابت پذیری آن کمک کند. 
از جمله اقداماتی که در این زمینه انجام ش��ده است 
می توان به موارد زیر اش��اره ک��رد: افزایش صادرات 
فولاد به کشورهایی مانند چین، هند، امارات متحده 
عربی و ترکیه، پیشرفت در فناوری های تولید فولاد 
و بهینه سازی فرآیندهای تولید، توسعه سازمان های 
تولید کننده فولاد از جمله آهن اصفهان، خراس��ان 
و مبارک��ه، افزای��ش تولی��د و برنامه ری��زی ب��رای 
توس��عه صنع��ت فولاد به منظ��ور ایجاد اش��تغال و 
ایجاد ارزش اف��زوده؛ با این ح��ال، در برخی موارد، 
مشکلاتی همچون کاهش نرخ فلزات و تحریم های 
اقتصادی تأثیر منفی بر بخش صنعت فولاد کش��ور 
داشته اند. همچنین، برخی از مشکلات دیگر اعم از 
مش��کلات بنیه صنعت فولاد و نیز مشکلات مربوط 

به اعتبار و رویه های دولتی نیز هنوز به صورت کامل 
حل نشده اند.

لذا برای عارضه یابی و بررس��ی عملکرد یک بنگاه 
باید ش��اخص هایی را که در حوزه سنجش عملکرد 

ارزشمند هستند، شناخت.
به عبارت دیگر، باید برای بررس��ی عملکرد دولت 
ش��اخصی خط کش مانند در دس��ت داشته باشیم 
تا بتوانیم به نتیجه درستی دست یابیم. سال ها است 
که برنامه ای جامع برای صنعت فولاد تدوین شده و 
در چشم انداز ۱۴۰۴ دستیابی به ظرفیت تولید ۵۵ 

میلیون تن فولاد مدنظر قرار داده شده است.
برنامه توس��عه و چش��م انداز ۱۴۰۴ صنعت فولاد 
ب��ا جزییات تم��ام تدوین ش��ده و عملک��رد تمامی 
صنایع در این زمینه س��الانه با دق��ت در وزارتخانه 
موردبررس��ی قرار می گیرد. به همین دلیل می توان 
گفت ما در حوزه سیاست گذاری و چشم انداز موفق 
عم��ل کرده ایم، اما نکته اصل��ی دیگری وجود دارد 
که ما باید آن را موردبررس��ی قرار دهیم و از خاطر 
نبری��م و آن این اس��ت که هنگام پایش و بررس��ی 
عملکرد صنعت فولاد باید موانع و خلأها را به خوبی 
شناسایی کنیم تا بتوانیم با اخذ تدابیر لازم آن ها را 
برطرف س��ازیم. برای مثال، یکی از خلأهایی که در 
پیش های س��ال های گذشته نمایان شده، این است 
که س��رمایه گذاری های لازم برای زیرس��اخت این 

صنعت انجام نمی شود.
یعن�ی وزارت صمت در ای�ن مورد ضعیف  �

عمل کرده است؟
نه، نمی توان به صورت قطعی گفت که این موارد 
ضعف های وزارت صمت هس��تند. چراکه این موارد 
تنها بخش��ی از فعالیت های وزارت صمت در حوزه 
صنعت فولاد هستند و باید نگاهی جامع تر به کلیت 
فعالیت ه��ای این وزارتخانه داش��ت. همچنین، باید 
توجه داش��ت که بخش صنعت فولاد در کش��ور ما 
با چالش های زیادی مواجه است که شامل مواردی 
ازجمل��ه تحریم های اقتص��ادی، کاهش نرخ فلزات، 
کمبود منابع و مواد اولیه و همچنین مشکلات بنیه 
صنعتی اس��ت. بنابراین، اگرچ��ه می توان در برخی 
م��وارد به بهبود عملک��رد وزارت صم��ت در حوزه 
صنعت فولاد اش��اره کرد، اما ب��رای ارزیابی جامع تر 
وضعی��ت و عملکرد این وزارتخانه، نیاز به بررس��ی 
گس��ترده تر و جامع تری از تلاش ه��ا و موفقیت ها و 

نواقص و مشکلات در حوزه های مختلف داریم.
ام��ا می ت��وان بیان ک��رد ک��ه بزرگ ترین ضعف 
وزارت صمت در این س��ال ها این ب��وده که تنها به 
سیاست گذاری و ارائه پروانه های مختلف و مازاد بر 
ظرفی��ت پرداخته و موانع را آن طور که بایدوش��اید 
موردبررس��ی قرار ن��داده و در راس��تای رفع آن ها، 
اقدامات لازم را انجام نداده است. گذر زمان در این 
س��ال ها به ما نشان داده است که کشور ما به لحاظ 
منابع موردنیاز سنگ آهن، گاز، قدرت رقابت پذیری 
و بازاریابی در عرصه صادرات از توانمندی های لازم 
برخوردار نیست و این موارد، موانعی هستند که باید 
به آن ها توجه بیش��تری نشان داد و بازنگری جدی 

درباره آن ها انجام شود.
درمجم��وع دولت یا باید بر اس��اس ظرفیت های 
کنون��ی کش��ور سیاس��ت گذاری های لازم را انجام 
ده��د یا اگر چش��م اندازی فرات��ر از ظرفیت موجود 
کش��ور در نظر دارد، موانعی را که در مس��یر تحقق 
آن وج��ود دارن��د، از میان بردارد. سیاس��ت گذاری 
خام نمی تواند بدون فراهم س��اختن زیرساخت های 

لازم مربوط��ه موفق باش��د و چش��م انداز مدنظر را 
تحقق بخشد. به طورکلی، در حوزه سیاست گذاری، 
اقتصاده��ای مختلف در دنی��ا رویکردهای متفاوتی 
دارند. کش��ورهایی که مبنای سیاس��ت گذاری خود 
را اقتصاد آزاد ق��رار داده اند با حداقل دخالت دولت 
مواجه اند و ش��اهد بیشترین س��طح سرمایه گذاری 
توس��ط بخش خصوصی هس��تند. در نقطه مقابل، 
کش��ورهایی با اقتصاد کمونیس��تی وجود دارند که 
با بیشترین س��طح دخالت دولت ها روبه رو هستند 
و کمترین س��طح فعالیت بخش خصوصی رادارند. 
حال باید دید کشور ما در کدام یک از دسته بندی ها 
قرار می گیرد و تفکرات سیاست گذاران کشور ما در 
حوزه فولاد کدام روش را می پس��ندد و دولتمردان 

چه نگاهی به اقتصاد و حوزه فولاد دارند؟
نقش بخ�ش خصوصی در صنعت فولاد در  �

چه وضعیتی است؟
در طول س��الیان اخیر، بخش خصوصی توانسته 
است با ایجاد و بهره گیری از فناوری های پیشرفته، 
بهبود عملکرد و کاهش هزینه ها به تولید چشمگیر 
دس��ت یابد. ازجمله مواردی ک��ه می توان به عنوان 
موفقیت ه��ای بخ��ش خصوصی در صنع��ت فولاد 
اشاره کرد، می توان به موارد زیر اشاره کرد: افزایش 
تولی��د و بهبود کیفیت محصولات فولادی از طریق 
بهره گی��ری از فناوری ه��ای نوی��ن در فرآیندهای 
تولی��د، ایجاد و توس��عه ش��رکت های خصوصی در 
بخش صنعت فولاد و همچنین رقابت با شرکت های 
دولتی در این حوزه، برنامه ریزی برای افزایش تولید 
و بهره وری در مجتمع های فولادی خصوصی مانند 

فولاد مبارکه، فولاد خراسان و فولاد اصفهان.
به طورکلی، می توان گفت که بخش خصوصی در 
صنعت فولاد کشور ما توانسته است با ایجاد رقابت و 
بهره گیری از فناوری های نوین، به توسعه و رشد این 
صنعت کمک کند. بااین حال، همچنان مش��کلاتی 
مانن��د کمب��ود مناب��ع و م��واد اولی��ه، تحریم های 
اقتصادی و مش��کلات داخلی صنعت فولاد، مانعی 
برای توس��عه بیشتر این صنعت اس��ت و باید برای 
حل آن ها تلاش بیش��تری صورت بگیرد. ازآنجاکه 
بخش خصوصی کشور ما در قسمتی از صنعت فولاد 
این س��رزمین فعالیت دارد، نحوه تولید آن ها ازنظر 
مقیاس تولید با ش��رکت هایی که زیر نظر مؤسسات 
دولت��ی فعالی��ت می کنند، بس��یار متفاوت اس��ت. 
بنابراین، بس��یار ضروری اس��ت که نگاه دولتمردان 
ما نسبت به فعالیت بخش خصوصی در حوزه فولاد 
مش��خص باش��د. باید دید که آیا دولت از حضور و 
اس��تمرار فعالیت این بخش در این حوزه اس��تقبال 

می کند یا قصد دارد این فعالیت را محدود کند.
چشم انداز صنعت فولاد را چگونه ارزیابی  �

می کنید؟
صنعت فولاد در کش��ور مایکی از صنایع پر رشد 
و توس��عه یافته است که در سطح جهانی نیز جایگاه 
ویژه ای دارد. با این حال، همچنان مش��کلاتی مانند 
کمبود منابع و مواد اولی��ه، تحریم های اقتصادی و 
مش��کلات داخلی صنعت فولاد، مانعی برای توسعه 
بیش��تر این صنعت اس��ت.در این ش��رایط، ارزیابی 
دورنم��ای صنع��ت فولاد بای��د با توجه ب��ه عوامل 

مختلفی صورت گیرد.
ازجمل��ه عواملی که بای��د در ارزیاب��ی دورنمای 
صنعت فولاد موردتوجه قرار گیرند، می توان به موارد 
زیر اش��اره کرد: توانایی تولید و بهره وری، وضعیت 
صادرات و واردات و درنهایت تولید محصولات نوین 
و باارزش افزوده بالا بنابراین، با توجه به این موارد، 
می توان گفت که دورنمای صنعت فولاد در کش��ور 
ما همچنان به توس��عه و رشد نیاز دارد و باید برای 
حل مشکلات موجود، تلاش بیشتری صورت بگیرد.
اما ناگفته نماند ش��کی نیس��ت که تا اینجای کار 
صنعت ف��ولاد ایران توانس��ته اس��ت موفقیت های 
بی ش��ماری به دست آورد، اما ادامه حیات و حرکت 
در مس��یر تحول در محیط بس��یار متغی��ر کنونی 
اقتص��اد بین المل��ل جز ب��ا توجه ب��ه ترندهای روز 
صنعت و نیازهای جدید مشتریان امکان پذیر نیست. 
به منظور تحقق اهداف عالیه کش��ور، صنعت فولاد 
ایران می تواند یکی از نمادهای تولید کش��ور باشد. 
حرکت در مس��یر توسعه تولید ارقام با ارزش افزوده 
ب��الا در مقطع کنونی نه یک انتخ��اب که ضرورتی 
اس��ت حیاتی برای تداوم مسیر رشد. ازآنجاکه این 
تح��ول می تواند گاه��ی درآم��د و ارزآوری صنعت 
فولاد را تا ۱۰ برابر ارقام کنونی به دس��ت آمده، برای 
صادرات ش��مش فولاد عاید کشور کند، لازم است 
سیاس��ت گذاران به خوبی از وضعیت کنونی صنعت 
ف��ولاد و دامنه متنوع محص��ولات این بخش اطلاع 

کافی داشته باشند.
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عضو هیات رئیسه انجمن فولاد                 سود ۲۰۰درصدی فولادی ها ادعای کذب است 

گزارش

 با راهبری ایمیدرو و مش��ارکت شرکت توسعه معادن و فلزات 
ام��روز آغاز می ش��ود.به گ��زارش روزگارمعدن به نق��ل از روابط 
عمومی ایمیدرو، محمدرضا موثقی نیا، در مراسم عملیات اجرایی 
طرح احداث نیروگاه پویا انرژی کرمانش��اه ضمن بیان این مطلب 

و با اش��اره به اینکه کل نظام جمهوری اسلامی مرهون شهداست، 
گفت: کرمانش��اه معروف به استان عالم پرور و پهلوان پرور، دارای 
آم��ار ۱۰ هزار نفری ش��هدا در جنگ تحمیلی اس��ت این اعداد و 
ارقام، مس��ئولیت را بر دوش ما س��نگین تر م��ی کند و تکلیف و 

وظیفه ما بیشتر می شود.
 وی افزود: حق کل مردم کش��ور و حق این اس��تان شهیدپرور، 
بس��یار بیش��تر از برنامه هایی اس��ت که تاکنون محقق ش��ده و 
امیدواریم بتوانیم س��هم کوچکی در توس��عه و افزایش رفاه مردم 

این منطقه داشته باشیم.
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو تصریح کرد: در تلاش هس��تیم با 
همکاری س��ایر نهادهای استانی، در س��ایر طرح های این استان 

نیز مشارکت کنیم.

احداث نیروگاه برق، به عنوان نخستین گام زیربنایی در استان کرمانشاه

چرا قیمت آهن اسفنجی 
افزایش پیدا کرد؟

کارکرد هوشمندسازی معادن در 
مقیاس های بزرگ و کوچک
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ب��ه لطف مجموع��ه ای از پروژه های بزرگ جدید که در سراس��ر جه��ان آغاز به کار 
کرده اند، قرار بود چند سال آینده سال های مطلوبی برای مس باشد. پیش از اینکه بازار 
در اواخر این دهه بار دیگر منقبض شود، انتظار می رفت که در بیشتر بخش های صنعت، 
زمانی که انتظار می رود تقاضای فزاینده برای خودروهای برقی و زیرساخت های انرژی 

تجدیدپذیر با کمبود معادن جدید برخورد کند، مازاد عرضه آسان تر باشد.
معدن و صنایع معدنی نش��ان داده اس��ت که عرضه تا چه حد می تواند آس��یب پذیر 
باشد – چه به دلیل مخالفت های سیاسی و اجتماعی، دشواری توسعه عملیات جدید، 

یا صرفا چالش روزانه بالا کشیدن سنگ ها از اعماق زمین.
در دو هفته گذشته، دستور تعطیلی یکی از بزرگترین معادن مس جهان در مواجهه 
با اعتراضات شدید عمومی صادر شد، در حالی که شکست های عملیاتی متعددی یکی 

از معدن کاران برجسته را وادار به کاهش پیش بینی تولید خود کرد.
تحلیل گران می گویند که حذف ناگهانی حدود ۶۰۰ هزار تن عرضه مورد انتظار بازار 
را از مازاد مورد انتظار بزرگ به تعادل یا حتی کس��ری س��وق می دهد و همچنین یک 
هش��دار بزرگ برای آینده اس��ت: مس یک فلز ضروری اس��ت که برای کربن زدایی از 
جهان مورد نیاز است به این معنی که شرکت های معدنی نقش کلیدی در تسهیل تغییر 
به س��مت انرژی های سبز خواهند داش��ت. در حالی که واکنش قیمت ها به اختلالات 
عرضه تاکنون خاموش بوده اس��ت – در میان نگرانی های مداوم در مورد بخش املاک 

چین – هر نشانه ای از بهبود تقاضا به بازار فشرده ضربه می زند.
هفته گذش��ته دولت پاناما به صورت رسمی به شرکت معدنی فرست کوانتوم دستور 
داد تا به تمام فعالیت های معدن ۱۰ میلیارد دلاری مس خود در این کشور پایان دهد. 

این دس��تور پس از هفته ها اعتراض و کشمکش های سیاسی صورت گرفت و زمانی به 
اوج رسید که دیوان عالی کشور قانونی را که زیربنای مجوز استخراج معدن بود، باطل 
کرد. این در حالی اس��ت که این ش��رکت می توان حدود ۴۰۰ هزار تن مس در س��ال 

تولید کند.
ذخایر مس حاضر در بورس فلزات لندن از اواسط سال گذشته به بالاترین سطح خود 
در طول دو س��ال گذشته رسیده بود اما اکنون برای سه هفته متوالی حجم این ذخایر 

هم عقب نشینی کرده است. 
جفریز همچنین تحلیل کرده اس��ت: اختلال ها به شکل قابل توجهی افزایش یافته و 
کسری بازار در حال حاضر به طور فزاینده ای محتمل است؛  ما می توانیم در دامنه های 

چرخه مس بعدی قرار بگیریم.

مجموع بهای تمام ش��ده شرکت س��رمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
)ومع��ادن( در آبان ماه برابر با ۲۹ هزار و ۹۷۳ میلیارد تومان بوده اس��ت؛ 
این میزان در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته حدود ۵۸ درصد افزایش 

داشته است.
ش��رکت سرمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات با سرمایه ثبت شده ۱۹ 
هزار و ۲۴۲ میلیارد تومانی و ارزش بازار ۹۹ هزار میلیارد تومانی، گزارش 
فعالیت ماهانه منتهی به آبان س��ال جاری خود را در سامانه کدال منتشر 
کرد؛ س��رمایه گذاری انجام ش��ده از سوی س��رمایه گذاری توسعه معادن و 
فلزات در این ماه مربوط به شرکت های فعال در بازار سرمایه و شرکت های 

خارج از بورس بود.
مجموع بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری “ومعادن” در این دوره ماهانه 
برابر با ۲۹ هزار و ۹۷۳ میلیارد تومان بوده است؛ این میزان در مقایسه با 
دوره مشابه سال گذشته حدود ۵۸ درصد افزایش داشته است. ارزش بازار 
پرتفوی بورس��ی این ش��رکت نیز به مبلغ ۱۵۳ هزار و۴۲۵ میلیارد تومان 
نسبت به دوره مشابه سال مالی گذشته، ۳۵ درصد رشد را به همراه داشته 
اس��ت، هرچند این میزان در مقایس��ه با مهرماه س��ال جاری ۰.۷ درصد 
کاهش داشته اس��ت؛ می توان گفت ارزش بازار پرتفوی بورسی “ومعادن” 
ارزش آفرینی خود را در طی ماه های گذشته، علی رغم چالش های محتمل 
بر بازار س��رمایه از جانب تنش های جن��گ در منطقه و غیره؛ حفظ کرده 

است.
شرکت سرمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات بیشترین سرمایه گذاری 
خود را در ش��رکت هایی انجام داد که در بازار س��رمایه حضور داش��تند. 
میزان س��رمایه گذاری “ومعادن” در ش��رکت های خارج از بورس برابر با ۹ 
هزار و ۸۲۴ و شرکت های پذیرفته شده در بورس ۲۰ هزار و ۱۴۸ میلیارد 
تومان بود.عمده سرمایه گذاری “ومعادن” در آبان ماه مربوط به )استخراج 

کانه های فلزی( و )فلزات اساسی( بوده است.

گزارش»روزگارمعدن«دربارهاخذهزینهترمیمجادهازمعدن

مالیـاتی که عادلانه نیست
گیتا جاودانی

 یک��ی از بزرگ تری��ن عوامل��ی ک��ه مانع رش��د 
کس��ب وکار و رونق در بخش معدن کش��ور ش��ده، 
مشکل حمل ونقل اس��ت. هرچند کشور ما از حیث 
دسترسی به ش��بکه خط آهن، جاده و بندر، شرایط 
نسبتا قابل قبولی دارد، اما واقعیت این است که این 
زیرس��اخت ها همپای اه��داف بلندپروازانه در حوزه 
مع��دن و صنایع معدن��ی رش��د نیافته اند. از س��وی 
دیگر، بی توجهی به مطالعات آمایش سرزمین پیش 
از احداث کارخانجات فرآوری، موجب ش��ده اس��ت 
ک��ه حمل بار معدنی تا محل ف��رآوری و پس از آن 
تا پایانه های ف��روش، فرآیندی زمانب��ر، پرهزینه و 

نیازمند صرف سوخت و انرژی باشد.
در کنار این مس��ئله، انتقال بار س��نگین معدنی 
در جاده ه��ا، س��الانه خس��ارت های قابل توجهی به 
این زیرس��اخت وارد می آورد. نمایندگان مجلس در 
پ��ی یافتن راهی برای حل معضل نهایی، س��ازمان 
ام��ور مالیات��ی را مکل��ف کردن��د از بهره ب��رداری 
مع��ادن و فعالیت های صنایع معدن��ی برای احداث 
زیرس��اخت های مناطق��ی که مع��ادن در آن حوزه 
و راه ه��ای مواصلاتی در آن واقع ش��ده و نگهداری 
رویه آس��فالت و ابنیه فنی ش��بکه راه های اصلی و 
فرعی روس��تایی و نیز جبران خسارت های وارده یا 
اضمحلال یا اس��تهلاک راه های منشعب از معادن و 
متاثر از کامیون های حامل مواد معدنی، ۱.۵درصد 
سود خالص را وصول و به حساب سازمان راهداری 
و حمل ونق��ل جاده ای نزد خزانه داری کل کش��ور 

واریز کند.
در گزارش امروز نگاهی انداختیم به این مصوبه از 
منظر فعالان حوزه معدنی و بهرام ش��کوری، رئیس 
کمیس��یون مع��ادن و صنایع معدنی ات��اق ایران و 
مهدی لطفی اصل، کارش��ناس و فعال حوزه معدنی 
نظرات خود را در این زمینه با ما در میان گذاشتند.
به��رام ش��کوری، رئی��س کمیس��یون مع��ادن و 
صنایع معدن��ی ات��اق ایران: به قول مع��روف هر دم 
از این باغ بری می رس��د اساس��ا مالیات هایی که به 
دولت پرداخت می ش��ود؛ چه از ط��رف مردم و چه 
از ط��رف فعالان اقتصادی به علاوه درآمدهای نفتی 
که باز متعلق به مردم است، باید خرج زیرساخت ها 
و توس��عه، حفظ و نگهداری آنها ش��ود، زیرا بخشی 
از مس��ئولیت های دولت، توس��عه رف��اه و امکانات 
زیرس��اختی برای مردم کش��ور اس��ت؛ برای مثال، 
بیمارس��تان، توس��عه بهداش��ت و خدمات درمانی، 
آم��وزش رای��گان و به طورکلی هر آنچ��ه در قانون 
اساس��ی موردتوج��ه و تاکی��د قرار گرفته اس��ت و 

دولت ها موظفند آن کارها را انجام دهند.
منابعتغذیهدولت�

در کشور ما دولت از ۲ منبع تغذیه می کند که این 
۲ منبع تا امروز نفت و مالیات بوده است. متاسفانه 
یک��ی از این ۲ منبع درآمد، به دلیل بی کفایتی هایی 
که وجود دارد یا اختلاس های��ی که اتفاق می افتد، 
یا به دلیل هزینه های بالای دولت بلااثر ش��ده است 
و امروزه حتی دول��ت از پس تامین این هزینه های 

خود برنمی آید.

البته از تاثیر تحریم ه��ای ظالمانه و قطع ارتباط 
با دنی��ا هم نباید غافل ش��ویم که مانع دس��تیابی 
ما به منابع ارزی یا پول نفت کش��ور ش��ده است و 
نمی توانیم به سرمایه های این کشور که در گوشه و 
کنار دنیا بلوکه شده، دست پیدا کنیم. اینها منابعی 
هس��تند که باید برای توس��عه آبادانی کشور هزینه 

شوند.
باریکهبردوشتولیداست�

برای جبران چالش هایی که در بالا به آن اش��اره 
ش��د، وزن بیش��تری از درآمده��ای دولت بر دوش 
مالیات افتاده و به تبع آن، افزایش های سرسام آور در 
بخش مالیات رخ داده است، به طوری که تا افزایش 

۵۰ درصدی مالیات را هم شاهد بوده ایم.
پرسشاصلی�

س��وال اینجاس��ت که چه اتفاقی در کشور افتاده 
است که انتظار می رود مالیات، جای کسری درآمد 
از محل فروش نفت را پر کند. آیا تعداد فعالیت های 
اقتصادی افزایش داشته، آیا محصول توسعه یافته یا 
شرایط بازار رو به بهبود رفته یا نرخ فروش افزایش 
پیدا کرده است؟ چه اتفاق مثبتی در دنیای پیرامون 
م��ا رخ داده یا به طورمش��خص در بخش صنعت و 
معدن کش��ور چه تحولی رخ داده اس��ت که ما بنا 

داریم درآمدهای مالیاتی کشور را افزایش دهیم.
چشماندازتیرهوتار�

غی��ر از این اس��ت که با این تصمیم��ات، مالیات 
همی��ن تعداد اندک فعالان اقتص��ادی را روز به روز 
س��نگین تر می کنیم. نتیجه ای��ن تصمیمات، بدون 
ش��ک خرابی و نابودی بیشتر است و از این مرحله 
دیگر نمی ش��ود خراج و مالیات گرفت؛ در واقع، این 
نابودی هرگونه فعالیت اقتصادی است. به گمان من، 
خلاف مس��یری که دولت و مجلس در پیش گرفته 
اس��ت، اتفاقا باید دولت یاری رساننده و کمک کننده 
باش��د، به ویژه در زمینه فعالیت های تولیدی، دولت 
بای��د این بخش را زیر پ��رو بال خود بگیرد تا بتواند 
توس��عه پیدا کند ی��ا دیگران اش��تیاق پیدا کنند و 

سرمایه گذاری بیشتری در این حوزه انجام گیرد.
 ت��ا در نهای��ت، پ��س از چنین مراحل��ی، بتوان 
درآمدهای مالیاتی را برای دولت افزایش داد، اما در 
حال  حاضر باوج��ود همه رکودی که در بازار وجود 
دارد و مش��کلاتی که فعالان اقتصادی را می آزارد و 
هر روز مارجین س��ود آنها کمتر می ش��ود، افزایش 
مالی��ات، حاصلی جز ورشکس��تگی صنایع تولیدی 
ن��دارد و نتیجه برای کش��ور، از بخش تولید گرفته 
تا ب��ازار تیره و تار خواهد بود و اش��تغال، صادرات، 
ارزآوری و... تحت تاثیر قرار می گیرد که همه به نوعی 

تهدید است.
بههرحالبایدپرداختکنند�

در ح��ال  حاض��ر یک درصد از ف��روش، ۲ درصد 
مالی��ات بر صادرات، دم م��رز از محصولی که هنوز 
پولی بابت آن دریافت نش��ده و در حال حمل است، 
می گیرن��د که این ۲ درص��د را تحت عنوان مالیات 
عملکرد اخذ می کنند و انواع و اقس��ام دریافتی های 
گوناگون به بهانه های مختلف از بخش معدن گرفته 
می ش��ود و ممیزه��ای مالیاتی هم اع��داد و ارقامی 
نجومی محاس��به می کنند و این دیدگاه وجود دارد 
ک��ه اگر فرد این مبالغ را پرداخت کرد، که چه بهتر 
و اگر نک��رد، فرآیندی وارد می ش��ود که در نهایت 
مجبور به پرداخت اعداد بیشتری خواهد شد. غافل 
از اینکه، این نوع رفتار به معنی نابودی تولید است و 
کاهش اشتغال، درآمدهای ارزی و... که افق روشنی 

را برای کشور رقم نخواهد زد.
 مهدی لطفی اصل، کارشناس و فعال معدنی: ابتدا 
باید یادآور ش��د که برابر قانون مع��ادن و آیین نامه 
اجرایی آن، توسعه زیرس��اخت های معادن برعهده 
دولت اس��ت. این اصل در م��اده ۲۸ قانون معادن و 
همچنین ماده ۱۱۳ آیین نامه اجرایی قانون معادن و 
تبصره های ذیل آن به صراحت اعلام و وزارتخانه های 
نیرو، جهاد کشاورزی و... مکلف شده اند تا در اجرای 
طرح ها و برنامه های حمایتی � تش��ویقی، توسعه ای 
و زیربنایی خ��ود، واحدهای معدنی و مناطق محل 

وقوع عملی��ات معدنی و صنایع معدنی را در اولویت 
خود قرار دهن��د و همکاری لازم را با وزارت صمت 
برای توس��عه بخش معدن و صنایع معدنی کش��ور 
به عمل آورند. همچنین، در تبصره ۶ ماده ۱۴ قانون 
مع��ادن به صراحت ذکر ش��ده، دولت مکلف اس��ت 
۱۵درص��د از حقوق دولتی وصول��ی را به اعتبارات 
همان استان اضافه کند، به طوری که اعتبار یادشده 
برای ایجاد زیرس��اخت و رفاه و توسعه شهرستان با 
اولویت بخشی که معدن در آن واقع شده، اختصاص 
یاب��د. بنابراین، تصوی��ب قانون دیگ��ری مضاف بر 
قوانین و مقررات موجود، در عمل باعث ناکارآمدی 
قوانین و مقررات و باعث می شود تا توجه به قوانین 

و مقررات و اجرای بهینه آنها کاهش یابد.
به نظ��ر م��ن، تلاش مجلس ش��ورای اس��لامی و 
تنظیم کنندگان برنامه هفتم توسعه باید در مسیری 
تصویب می شد که از تعدد قوانین و مقررات کاسته 
شود و اجرای کامل قوانین و مقررات موجود مدنظر 
ق��رار گیرد و ب��ر آنها تاکید ش��ود. تصویب مقررات 
جدی��د در ح��وزه معدن باتوجه به وج��ود قوانین و 
مقررات مربوطه به هیچ عنوان توجیه پذیر نیس��ت 
و در عم��ل باعث افزایش هزینه ه��ای معدنکاری و 
به تبع آن، کاهش میزان سرمایه گذاری در این حوزه 

خواهد شد.
افزایشریسک�

بدیهی است که دریافت این هزینه آن هم از محل 
س��ود خالص، باعث افزایش هزینه های معدنکاری و 
به تب��ع آن، افزای��ش نرخ تمام ش��ده م��اده معدنی 
خواهد شد که به دست مصرف کننده خواهد رسید. 
همین موضوع به عاملی در راستای افزایش ریسک 
سرمایه گذاری و کاهش میزان سرمایه گذاری در این 

حوزه تبدیل خواهد شد.
همان گون��ه که اش��اره ش��د، براس��اس قوانین و 
مق��ررات موج��ود، دول��ت مکلف اس��ت در اجرای 
برنامه های توس��عه ای و ایجاد زیرس��اخت مناطق، 
مح��ل وقوع معادن را در اولویت قرار دهد. بنابراین، 

باتوجه به اینکه معدنکاران ملزم به پرداخت حقوق 
دولتی و مالیات هستند ، بنابراین اخذ مجدد مبالغی 
دیگر توجیه پذیر نیست و ضرورت دارد بودجه لازم 
ب��رای ترمیم و توس��عه جاده ه��ای مواصلاتی بین 
مع��ادن از محل تبصره ۴ و ۶ ماده ۱۴ قانون معادن 

تامین شود.
مسیرهایاستاندارد�

یک��ی از عوام��ل مه��م در موض��وع آس��یب ب��ه 
زیرساخت های کش��ور به ویژه مسیرهای مواصلاتی 
بی��ن معادن، عدم رعایت اس��تانداردها در راس��تای 
احداث راه های ارتباطی اس��ت. البته این موضوع در 
احداث راه های ارتباطی که توسط سازمان ایمیدرو 
)به منظ��ور احداث زیرس��اخت ارتباطی بین معادن 
انجام می گیرد( به دقت رعایت می شود و با مطالعه و 
مقایسه راه های ارتباطی که توسط سازمان ایمیدرو 
و وزارت راه انج��ام گرفت��ه، ای��ن موض��وع به عینه 
قابل مش��اهده اس��ت. بنابراین، در راس��تای کاهش 
آس��یب به راه های مواصلاتی بی��ن معادن و کاهش 
می��زان خس��ارت وارده به این راه ها ض��رورت دارد 
اس��تانداردهای لازم برای احداث و ترمیم توس��ط 
پیمان��کاران وزارت راه موردتوجه ویژه قرار بگیرد و 
باجدیت بر نحوه احداث و ترمیم این جاده ها نظارت 

شود.
درب��اره برداش��ت مع��ادن و اختصاص س��همیه 
س��وخت، روش ه��ای بهت��ری وج��ود دارد ک��ه از 
گذشته اجرایی و در ش��رایط فعلی با پیشرفت های 
انجام گرفته، روش های نوی��ن دیگری نیز جایگزین 

شده است.
کلامآخر�

توسعه ناوگان حمل ونقل، فعالیتی بسیار هزینه بر 
اس��ت و دولت ها چه از نظر مال��ی و چه اجرایی، از 
عهده انجام چنین کاری برنمی آیند. معمولا توسعه 
این زیرساخت ها با مشارکت بخش خصوصی و حتی 

سرمایه گذاری های خارجی انجام می گیرد.
در بخ��ش خارجی، محدودیت های تحریمی مانع 
آن ش��ده اس��ت که دول��ت بتوان��د از ظرفیت های 
موجود اس��تفاده کند. در بخش داخلی هرچند کم 
و بیش از ظرفیت های موجود اس��تفاده شده است، 
ام��ا کافی نیس��ت. در این زمین��ه، بخش خصوصی 
ت��وان و علاقه مندی زی��ادی دارد و دولت می تواند 
از طریق لیزین��گ و در قالب قراردادهای بلندمدت 
سرمایه گذاری، از ظرفیت این بخش هم بهره برداری 
کند.در دهه های گذشته موارد موفقی از این دست، 
هم در زمینه توسعه ریلی و هم آزادراهی داشته ایم 
که موجب توسعه کریدورهای جدید شمال � جنوب 
و ش��رق � غرب شده اس��ت. بنابراین، می توان این 
شیوه را دوباره در دس��تور کار قرار داد. اما به گمان 
من، مهم تری��ن غفلت دولت در بحث کاهش و رفع 
تحریم ها بوده که این روزها باز هم در حال افزایش 
است. روشن است که سرمایه گذاری خارجی کاملا 
تحت تاثی��ر همین تحریم ها ق��رار گرفته و می توان 
گفت متوقف مانده اس��ت.در زمینه س��رمایه گذاری 
داخلی هم، ن��ه حمایت های ضروری انجام گرفته و 
نه مش��وق های لازم برای این بخش در نظر گرفته 
شده اس��ت. بنابراین، هرچند پیشرفت هایی حاصل 

شده است، اما شاهد توسعه قابل توجهی نبوده ایم.

با شکل گیری یک روند جدید                مازاد پیش بینی شده مس تا سال ۲۰۲۴ ناپدید شد! 

برای توس��عه اقتصاد در ش��رایط فعلی، با هدف تداوم 
اش��تغال، ارزآوری، تامین م��واد اولیه صنایع و... باید در 
راستای توسعه معدنکاری و صنایع وابسته گام برداشت. 
ام��ا برخی دیدگاه ه��ای رادیکال بر این باور هس��تند 
که می��زان تخریب معدنکاری و نقش��ی که در آلودگی 
محیط زیس��ت و منابع آب، خاک و هوا دارد، به اندازه ای 
است که باید این فعالیت را تعطیل کرد. خبر خوب این 
است که رویکردهای متعادل محیط زیستی تا این اندازه 
س��ختگیرانه نیستند و تعطیلی هیچ کدام از فعالیت های 
اقتص��ادی بش��ر را تجوی��ز نمی کنن��د. اصل اساس��ی 
کنشگران محیط زیست یا اصول توسعه پایدار که امروزه 
درباره آن صحبت می ش��ود، ناظر به این است که همه 
فعالیت های اقتصادی بشری باید تداوم داشته باشند، اما 
ش��رط و ش��روط و پیش زمینه هایی برای آن لازم است. 
به عبارت دیگر، رویکرد علمی به مس��ائل محیط زیستی 
اص��ولا رویکرد صفر و یکی نیس��ت و علم و کنش��گران 
محیط زیس��ت هیچ گاه در مقابل فعالیت های اقتصادی 
موضع گیری نک��رده و نمی کنند، بلکه اصرار دارند برای 
انجام اقدام��ات گوناگون باید دیدگاه��ی همه جانبه نگر 

داشته باشیم.
 اگ��ر این ش��روط اولیه و اصول حیاتی رعایت ش��ده 

باشد، انتقال آب هیچ مشکلی ندارد.
در زمینه معدنکاری و توس��عه صنایع هم همین اصل 

صادق است.
 اتفاق��ا به گمان من، بهره ب��رداری از ذخایر معدنی از 
اساسی ترین نیازهای بشری است و کشور ما باید بتواند 
از ظرفیت های معدنی خود برای توسعه و ثروت آفرینی 

استفاده کند.
 البته باید از مصیبت خام فروش��ی جلوگیری ش��ود، 
چون اگر اولویت در ایجاد اش��تغال و ارزآوری اس��ت، از 

مجرای خام فروشی نخواهد گذشت.
خلاص��ه اینکه، معدنکاری یکی از نیازهای مهم بش��ر 
اس��ت و اما اصول��ی دارد که باید به آنها توجه داش��ته 

باشیم.
 انجم��ن احی��ای اکوسیس��تم دنی��ا ک��ه در امری��کا 
 )IUCN( مس��تقر اس��ت، اتحادیه حفاظت از طبیعت
دس��تورالعملی را ب��رای بهره برداری از مع��ادن تعریف 
کرده اند که در آن مش��خص ش��ده اس��ت ب��رای انجام 
فعالیت های معدنی چه ش��رایطی را باید رعایت کرد تا 

این فعالیت با کمترین میزان تخریب اتفاق بیفتد. 
آنچه در ش��رایط فعلی در کش��ور ما رخ می دهد، این 
است که شخصی حقیقی یا حقوقی مجوز بهره برداری از 
معدن می گیرد و کار خود را آغاز می کند و به این ترتیب، 
اهالی و س��اکنان منطقه یک ش��به با ش��رایط جدیدی 
روبه رو می شوند که هیچ آمادگی قبلی برای آن ندارند.

 بهره مردم بومی از فرآیند معدنکاری تنها گردوخاکی 
اس��ت که هوای منطق��ه را آلوده می کن��د، دامداری و 
کشاورزی آنها را به مشکل می اندازد، جاده های محلی را 
تخریب می کند و... پس این فعالیتی نیس��ت که جامعه 

را مرفه تر کند.
 نفع این کار تنها به تعداد بس��یار اندکی می رس��د و 
کاملا در تضاد با مبانی توسعه پایدار اقتصادی، اجتماعی 
و محیط زیس��تی و به زیان همه مردم کشور، سیستم و 

اکوسیستم است.
در برخی موارد، قوانین کش��ور بس��یار پیشرو هستند و 
روی آنها تاکید می شود، اما در مرحله اجرا همواره نادیده 
می مان��د. برای مث��ال، در قوانین کش��وری، فروش خاک 
ممنوع اس��ت، اما به شهادت گزارش هایی که از رسانه ملی 
پخش می ش��ود، خاک ایران به کش��ورهای عربی منطقه 
ص��ادر می ش��ود، در حالی ک��ه این خاک فروش��ی، حراج 
س��رزمین و مادر بس��یاری از مش��کلات امروز و فردای ما 
خواهد بود. به گم��ان من، تنها راه چاره فوری برای مقابله 
با آسیب ها این اس��ت که همگرایی کاملی بین کنشگران 
حوزه های گوناگون و فعالان مدنی، بخش خصوصی، دولت 
و... به وج��ود آید. امروزه مفاهیم��ی مانند حکمرانی خوب 
مطرح است که شاخص های گوناگونی دارد که یکی از آنها 
اس��تفاده از ظرفیت همه بخش ها ب��رای بهبود تصمیمات 
بالادس��تی است. البته با کمال تاسف، باید گفت دولت در 
کش��ور ما به دنبال انحصارگرایی و تس��لط بر اقتصاد است. 
وقتی دولت در امور اقتصادی ذی نفع اس��ت، امکان رش��د 
را ب��ه رقبای خود نمی دهد و به این ترتیب، رقابتی بس��یار 
مخ��رب میان دول��ت و فع��الان بخش خصوصی ش��کل 
می گیرد و هر یک تلاش می کند، دیگری را دور بزند. برای 
مثال، در فعالیت های معدنی ش��اهد اضافه برداشت ها، فرار 
از پرداخت مالیات و حقوق دولتی، خام فروشی و... هستیم 
که حاصل تعامل نادرس��ت میان دولت و نهادهای مدنی و 
بخش خصوصی است؛ این ش��رایط موجب شده است که 
همه ضرر کنیم.در قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست 
ماده ای وجود دارد که در آن تاکید ش��ده است، اگر رئیس 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت با وزیری دچار اختلاف 
ش��دند، رئیس جمهوری درباره آن مس��ئله ح��رف آخر را 
می زند. این مش��کل بزرگی اس��ت. وقت��ی به عنوان مثال، 
دولت خود معدندار و صاحب کارخانه فرآوری است، چطور 
می تواند درباره عدم رعایت مس��ائل زیست محیطی در این 
واحده��ا رأی عادلانه صادر کند؟ نظر رئیس جمهوری باید 
کاملا بی طرفانه باش��د، نه اینکه وزیر بتوان��د با ارائه آمار، 
پروژه ه��ای مخربی را به جامعه تحمیل کند. آس��یب این 
مش��کل تنها دامن محیط زیست را نمی گیرد، بلکه فعالان 
بخ��ش خصوص��ی را هم درگیر می کند. ش��اهد این مدعا 
هم، آمار فرار بزرگ س��رمایه از کشور است. سرمایه جایی 
می رود که اطمینان داش��ته باشد که آنجا مالکیت سرمایه 
و س��ودآوری محترم شمرده می ش��ود.در نهایت، دود این 
آتش به چش��م همه حتی خود دول��ت خواهد رفت. برای 
شکس��تن این چرخه باطل، دولت باید در مقام تس��هیلگر 
ظاهر ش��ود و نظارت را به ان جی اوها، سازمان هایی مانند 
س��ازمان نظام مهندس��ی، بخش خصوصی و... واگذار کند. 
دولت باید سیاست کلان، قوانین و دستورالعمل ها را وضع 
و زمینه های تس��هیلگری را فراهم کند. باید ارتباط میان 
بخش صنعتی، دانش��گاهی و تش��کل های مدن��ی را جزو 
الزامات برنامه های ای��ن بخش ها قرار دهد تا در درازمدت 

شرایط کلی کشور به نفع مردم و دولت اصلاح شود.

مهدی کلاهی   
 استاد دانشگاه و کنشگر محیط زیست

یادداشت

معدن وصنایع معدنی

توافقبرایحلمشکلتامینگازواحدهایفولادی


رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای اسلامی از 
توافق این کمیس��یون با شرکت ملی گاز برای حل مشکل 
تامین گاز مصرفی واحد های فولادی اس��تان کرمان خبر 
داد.  ابراهیمی در تشریح جزئیات جلسه امروز کمیسیون 
اقتص��ادی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: کمیس��یون 
اقتصادی در جلس��ه امروز خود ۲ موضوع ملی و اس��تانی 

را مد نظر قرار داد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس با اشاره به بررسی 
مباحث ملی در کمیسیون اقتصادی ادامه داد: کمیسیون 
امروز حل مش��کل قیم��ت گاز مصرف��ی واحدهای تولید 
آجر و آهک در سراس��ر کش��ور را مد نظر قرار داد. رئیس 
کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با 
توجه به اینکه در س��ال ج��اری و در خردادماه تعرفه نرخ 
گاز مصرفی واحدهای آجر و آهک اصلاح شد، این موضوع 

مشکلاتی را برای این واحدها به وجود آورد.
وی تاکید کرد: دلیل به وجود آمدن این مش��کلات این 
بود که اصلاح صورت گرفته از خرداد ماه کلید خورد و اما 
گفته ش��د، از ابتدای س��ال این موضوع اعمال شود.از این 
رو واحدی که س��ه ماه تولید داشته و با قیمت های قبلی 
محصول خود را به فروش رسانده، امکان اینکه قیمت ها را 
به قبل برگرداند نداشته است. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس ش��ورای اس��لامی تاکید کرد: به دلی��ل اینکه این 
مسئله با گاز صنعت مرتبط بود، نرخ این مجموعه ها شناور 
اعلام ش��د و به واقع نرخ ش��ناور امکان تصمیم گیری را با 

مشکل مواجه می کند.
پ��ور ابراهیم��ی با اش��اره به نشس��ت دوم کمیس��یون 

اقتصادی با مجموعه ش��رکت های فولادی اس��تان کرمان 
جهت رفع مش��کلات آنها، گفت: اس��تاندار کرمان، مدیر 
عام��ل ش��رکت گاز پیرو بررس��ی این موضوع در جلس��ه 
کمیس��یون حاضر ش��د. در این جلسه مش��کل واحدهای 
تولیدی که با مش��کلات قطعی گاز و برق در زمس��تان و 
تابستان مواجه هس��تند مطرح و واحدها به شدت در این 

زمینه ابراز نگرانی کردند.
پورابراهیم��ی با بیان اینکه بی��ش از ۳۰ درصد از تولید 
فولاد کشور در استان کرمان، است، ادامه داد: بعد از انتقال 
آب خلیج فارس به کرمان محدودیت های توس��عه فولاد 
نیز برطرف شده است. به دلیل اینکه بخشی از تولیدات به 
واس��طه پرداخت مالیات و پرداخت حقوق دولتی در سهم 
درآمدی دولت اثر گذار هستند. عدم قطع گاز این واحدها 
از جمله ضروریات بوده و باید کمک کنیم این مهم صورت 
گیرد. لذا انتظار ما از شرکت ملی گاز این است که با یک 

روند منطقی نسبت به این موضوع اقدام کند.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
ادامه گفت: اس��تان کرمان آماده اس��ت تا به عنوان استان 
پایلوت در کاهش مصرف سوخت خانگی با در نظر گرفتن 
مدل های س��رمایه گذاری مسائل پیرامونی را مدنظر قرار 

دهد.
وی ب��ا اش��اره به مدل ه��ای س��رمایه گذاری در بخش 
مصرف س��وخت خانگی بی��ان کرد: ح��دود ۷۰ درصد از 
میزان مصرف کل سال در استان کرمان از مصرف خانگی 
است و اگر ما معادل ۱۰ درصد در این بخش صرفه جویی 
داش��ته باشیم می توانیم بخش عمده ای از تولید را انجام 

داده و م��ازاد آن را از طریق صادرات و یا عرضه در بورس 
انرژی مدنظر قرار دهیم.

پورابراهیمی بیان کرد: براساس اطلاعات ما، گاز مصرفی 
بر مبنای بخاری های موجود، ۴ برابر استانداردش حرارتی 
را ایج��اد می کند و میزان مصرف را به یک چهارم کاهش 

می دهد.
رییس کمیس��یون اقتصادی بیان کرد: ما آماده هستیم 
از طریق ش��رکت های معدنی و صنعتی و فولادی استان 
کرمان ، امکان خرید و جایگزینی اینها را برای مردم انجام 
دهیم تا با صرفه جویی صورت گرفته، آن مابه التفاوت به 

نوعی زیان شرکت ها را جبران کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه اس��تاندار کرمان در این جلس��ه بر 
ضرورت کمک ب��ه واحدهای تولیدی تاکی��د کرد، گفت: 
استاندار کرمان تاکید داشتند که مشکلات صنعتی استان 
کرمان تنها مشکلات آنها نیس��ت و اگر خوب کار نکنند، 
دولت دچار مش��کل می ش��ود. پورابراهیم��ی تاکید کرد: 
همچنین اس��تاندار کرمان در این جلسه گفت که معادل 
۵۰ درصد از حقوق دولتی کل کش��ور برای استان کرمان 
اس��ت که اگر صنایع دچار وقفه در تولید شوند، دولت هم 
دچار مشکل خواهد شد. استاندار کرمان تاکید داشت که 

باید برای این موضوع فکری اساسی کرد.
وی بیان کرد: در این بخش هم مدیر ش��رکت ملی گاز 
تاکید داش��ت که آماده همکاری بوده و بر این مبنا، توافق 
ش��د که عدد س��ه و نیم به عدد ۵ میلیون مترمکعب گاز 
در اس��تان کرمان افزایش پیدا کن��د و این یعنی با قطعی 

واحد های تولیدی مواجه نخواهیم شد.

همزیستی معدن و 
محیط زیست
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 درس��ت از زمانی که ایالت استرالیای غربی طرح استراتژی 
صنعت باتری خود را در سال ۲۰۱۹ راه اندازی کرد، تمرکز خود 
را اس��تخراج مواد معدنی حیاتی مانند لیتیوم و نیکل و ایجاد 
ارزش افزوده در زنجیره تامین تولید باتری ها از طریق افزایش 
مقدار تولید هیدروکس��ید لیتیوم ق��رار داد.در حال حاضر دو 
واحد تولید هیدروکس��ید لیتیوم، در حال فعالیت و یک واحد 
تولید دیگر در ایالت اس��ترالیای غربی، در دس��ت ساخت قرار 
دارد. اخیرا شرکت معدنی »BHP« یک واحد تولید سولفات 
نیکل را در پالایش��گاه فعل��ی خود راه اندازی کرده اس��ت. به 
علاوه، برخی ش��رکت های دیگر در این ایالت پروژه هایی برای 
تولید نیکل، کبالت، گرافیت و آلومینا با خلوص بالا در صنایع 
میان دس��تی در دس��ت اجرا دارند. این نهاد در حال همکاری 
ب��ا تعدادی از فعالان این بخش در زمینه تولید مواد واس��طه 
فعال کاتدی )pCAM( اس��ت و هنگامی که تولید این مواد 
واسطه به نقطه مورد نظر رسید، می توان در رابطه با راه اندازی 
واحدهای تولید مواد فعال کاتدی بحث و مذاکره کرد.گفتنی 
اس��ت مواد فعال کاتدی )CAM(، یک ماده اولیه حیاتی در 
تولید باتری اس��ت که حدود ۴۰ درصد از هزینه تولید سلول 
بات��ری را به خود اختصاص می ده��د. در حال حاضر، فرآوری 
تولید مواد فعال کاتدی )CAM( و مواد واسطه فعال کاتدی 
)pCAM( در آس��یا متمرکز شده اس��ت اما برخی شرکت ها 
در تلاش هس��تند ت��ا ظرفیت های جدید دیگری را در س��ایر 
منط��ق دنیا راه اندازی کنند.در اوایل س��ال ج��اری میلادی، 
 »Wyloo Metals« شرکت ،»IGO Limited« ش��رکت
و ی��ک ش��رکت تولیدکننده باتری، مجوز س��اخت واحد مواد 
واس��طه فعال کاتدی )pCAM( در تولید باتری را در منطقه 
صنعت��ی اس��تراتژیک »Kwinana-Rockingham« در 
ایالت اس��ترالیای غرب��ی دریافت کردند. پیش بینی می ش��ود 
ف��از مطالعات امکان س��نجی در این پروژه در نیمه دوم س��ال 
 Pure Battery« ۲۰۲۴ آغاز ش��ود.در همین حال، شرکت
Technologies« در فاز مطالعات امکان س��نجی به منظور 
احداث یک واحد مواد واس��طه فعال کات��دی )pCAM( در 
منطقه »Kalgoorlie-Coolgardie« در ایالت استرالیای 
غربی قرار دارد. اگرچه ممکن اس��ت س��اخت ابرکارخانه های 
تولی��د باتری در آین��ده نزدیک در این ایالت در دس��تور کار 
نباش��د اما با توجه به کمبود فعلی کارخانه های تولید خودرو 
در کشور استرالیا، می توان به ادامه این روند در زنجیره تامین 
صنایع پایین دستی ایالت استرالیای غربی با دید واقع بینانه تر 
نگریس��ت. اگر ش��رکتی بخواهد یک کارخانه تولید باتری در 
ایالت اس��ترالیای غربی تاسیس کند، این اقدام وی با استقبال 
مواجه خواهد ش��د اما مطمئنا با چالش تامی��ن مواد اولیه از 
چی��ن در این زمینه مواجه خواهد ش��د.در حال حاضر تمرکز 
این ایالت بر روی مراح��ل اولیه و بخش میانی زنجیره تامین 
باتری اس��ت؛ اگرچه در آین��ده تمرکز ما بر این بخش افزایش 
خواه��د یافت اما آنطور که به نظر می رس��د، این ایالت مکان 
مناس��بی برای احداث ابرکارخانه های تولید باتری نیست. یک 
راه منطقی برای ریسک زدایی زنجیره لجستیک، برخورداری از 
واحدهای فرآوری متفاوت در چندین مکان مختلف و کاهش 
جابه جای��ی این مواد اولیه در سراس��ر جهان ب��ه نفع محیط 
زیست است.در عین حال تجربه ایالت استرالیای غربی در دفع 
پسماندها در فرایندهای تولید باتری، به عاملی برای راه اندازی 
واحدهای تولید و فرآوری مواد اولیه مورد استفاده در باتری به 
صورت بومی در این کش��ور شده است. وی در همین رابطه از 
توس��عه زنجیره تامین مواد معدنی حیاتی در ایالت استرالیای 
غربی خبر داد اما در خصوص کش��ورهای مبدا سرمایه گذاری 
در این صنعت اظهار نظری نکرد.ترجیح ما بر این است تا یک 
سرمایه گذار چینی که قصد دارد یک واحد تولید هیدروکسید 
لیتی��وم راه ان��دازی کند، ای��ن کار را به جای چی��ن در ایالت 
استرالیای غربی انجام دهد. وزیر معادن و نفت ایالت استرالیای 
غربی ضمن اشاره به وجود صنعت فرآوری هیدروکسید لیتیوم 
بس��یار قدرتمند در چین، بیان کرد: بر همین اساس از حضور 
سرمایه گذارن چینی برای س��اخت واحدهای فرآوری در این 

ایالت استقبال می کنیم.
تولید�عناصر�نادر�خاکی��

اقدامات انجام ش��ده برای توسعه تولید مواد معدنی حیاتی 
در ایالت اس��ترالیای غرب��ی، به فرآوری و تولی��د عناصر نادر 
خاکی نیز کش��یده شده است. لازم به ذکر است که از عناصر 
نادر خاک��ی، در تولید آهنرباهای به کاررفت��ه در تولید موتور 
خودروهای الکتریکی و سیس��تم های توربین بادی اس��تفاده 

می شود.
در حال حاضر چین، بزرگ ترین تولیدکننده و فرآوری کننده 
این عناصر در جهان است و کشورهای غربی درصد هستند با 
توسعه زنجیره تامین مواد اولیه حیاتی بومی، وابستگی خود به 
چی��ن را کاهش دهند. در حال حاضر دو واحد فرآوری عناصر 
 Iluka« متعلق به ش��رکت »Eneabba« ن��ادر خاکی با نام
 Lynas Rare« و تاسیسات فرآوری شرکت »Resources
Earths« واقع در ش��هر کالگورلی در ایالت اس��ترالیای غربی 
در دس��ت ساخت است؛ اگرچه استخراج عناصر نادر خاکی از 

قبل در این ایالت وجود داشت.
دولت مرکزی اس��ترالیا پس از دیدار آنتونی آلبانیز، نخست 
وزیر این کش��ور و جو بای��دن، رئیس جمهور ای��الات متحده 
آمریکا بر اهمیت توسعه زنجیره های تامین عناصر نادر خاکی 
تاکی��د کرد. یکی از مزیت های این گفت وگوها، توافق بر س��ر 
راه اندازی دو واحد فرآوری عناصر نادر خاکی در استرالیا است 
که امکان تامین بخش��ی از نیاز برخی از کش��ورهای غربی به 
این عناصر را تامین می کند. این موضوع، نش��ان دهنده ایجاد 
فرصت برای رش��د صنعت عناصر نادر خاک��ی در طول زمان 
اس��ت. در حال حاضر تمام عناصر نادر خاکی اس��تخراج شده 
در ای��الات متحده آمریکا، به عنوان کنس��انتره به چین جهت 
فرآوری صادر می شود و سپس به آمریکا بازگردانده می شود. 

در واقع می توان فرایند لیچینگ و فروشکست این عناصر را 
در تاسیس��ات فرآوری شرکت »Lynas Rare Earths« در 
اس��ترالیا انجام داد و سپس فرآوری این عناصر را به تاسیسات 
شهر س��ادریفت در ایالت تگزاس محول کرد که در نوع خود، 
یک پیشرفت در توسعه زنجیره این عناصر محسوب می شود. 
همچنین می توان از مواد اولیه اس��تخراج ش��ده در استرالیا و 
آمریکا ب��رای تامین خوراک این واحدهای فرآوری اس��تفاده 
 Lynas« کرد. وی یادآور ش��د: تاسیس��ات فرآوری ش��رکت
Rare Earths« در ایال��ت اس��ترالیای غرب��ی تقریب��ا آماده 
 »Iluka Resources« بهر برداری است و تاسیسات شرکت

در مرحله ساخت قرار دارد.

بیل جانستون  
 وزیر معادن و نفت ایالت استرالیای غربی

یادداشت

چشم�انداز�افزایش�تقاضای�مواد�اولیه�
باتری�ها

روی�خوش�بازار�به�فولادی���ها

ش��رکت فولاد JFE به منظور کاهش انتش��ار کربن تا حدود ۱۶۰ هزار تن در س��ال 
از ضایعات پلاس��تیکی در روند فولادسازی اس��تفاده خواهد کرد که این روند با کمک 

ساخت تاسیساتی در شرق ژاپن از سال آینده آغاز می شود.
شرکت فولاد JFE در تلاش است که استفاده از ضایعات پلاستیکی را در فرآیندهای 
فولادسازی گسترش دهد. این رویه با همکاری یک گروهی از شرکت JFE برای ساخت 
تاسیس��اتی در ش��رق ژاپن )منطقه Keihin( صورت می گیرد که سالانه ۶۰ هزار تن 
زباله پلاس��تیکی را پردازش و این مجموعه در ژاپن به یکی از بزرگترین مراکز بازیافت 

در نوع خود تبدیل خواهد شد.
این تاسیس��ات که هزینه آن ۶.۷۵ میلیارد ین )تقریبا ۴۶ میلیون دلار( برآورد شده، 
قرار است در اکتبر ۲۰۲۴ به بهره برداری برسد و انتظار می رود که انتشار کربن فولاد 

JFE را تا حدود ۱۶۰ هزار تن در سال کاهش دهد. بر اساس برنامه ای که برای استمرار 
گس��ترش استفاده از زباله های پلاس��تیکی تعیین ش��ده، فولاد JFE تصمیم دارد که 

ظرفیت پردازش فعلی خود را تا سال مالی ۲۰۳۰ دو برابر کند.
برنامه فدراس��یون اقدامات داوطلبانه آهن و فولاد ژاپن نیز برای کاهش انتشار کربن، 
تش��ویق صنعت به استفاده از یک میلیون تن زباله های پلاستیکی در سال را در برنامه 
خود دارد، اما در این میان جمع آوری مواد ضایعات کافی برای دس��تیابی به این هدف 
یک چالش پیش رو خواهد بود.در مقابل نیز، فولاد JFE بازیافت ضایعات پلاس��تیکی 
خ��ود را در بخش تجاری گس��ترش خواهد داد که این منب��ع هنوز به طور کامل مورد 
استفاده قرار نگرفته است. البته به طور ویژه، این شرکت برای منابع ضایعات پلاستیکی 
صنعتی نگاهی فراتر از ظروف پلاس��تیکی دور ریختنی و بسته بندی شده برای تامین 

این منبع دارد.
ضایعات�پلاستیکی�چگونه�باعث�کاهش�انتشار�کربن�می�شوند؟��

در فولادسازی، زباله پلاستیکی عمدتاً به عنوان جایگزینی برای مواد خام مانند زغال 
س��نگ کک در کوره های بلند و کوره های کک اس��تفاده می شود. ضایعات پلاستیکی 
معمولا قابلیت تبدیل به مواد قابل استفاده مجدد به صورت شیمیایی را دارند و در این 
صورت مقداری گاز و نفت صرفه جویی ش��ده با اس��تفاده از این منبع را می توان از کل 
انتشار کربن فولادسازان کسر کرد و در نتیجه ردپای کربن آنها را کاهش داد. علاوه بر 
این، ش��رکت هایی که از پلاستیک در عملیات تجاری خود استفاده می کنند، می توانند 
بار پاکس��ازی نهایی را کاهش دهند. در نتیجه، استفاده از زباله های پلاستیکی به ویژه 

ظروف مصرفی و بسته بندی، در بخش تولیدات کارخانه افزایش پیدا می کند.

در این گزارش به هش��ت برداش��ت مهم از وبینار چش��م انداز جهانی 
م��واد اولی��ه م��ورد اس��تفاده در تولی��د باتری ها ب��ه میزبانی موسس��ه 
»Fastmarkets« ک��ه باید برای س��ال ۲۰۲۴ و بع��د از آن فرا گرفته 
شود، اشاره خواهد ش��د.وبینار اخیر این موسسه با موضوعیت مواد اولیه 
مورد اس��تفاده در تولید باتری ها )BRM(، بینش ارزشمندی را در مورد 
چش��م انداز در حال تحول صنع��ت باتری ارائه کرد. برداش��ت های مهم 
از وضعی��ت فعلی صنعت باتری، دید گس��ترده تری در مس��یر آینده این 
صنع��ت پویا را ارائه می دهد زیرا افزایش حجم تقاضای سیس��تم ذخیره 
انرژی باتری )ESS( در روند استفاده از مواد اولیه مورد استفاده در تولید 
باتری ها، تاثیر بس��زایی در کوتاه مدت دارد.یکی از موضوعات مهم که در 
ای��ن وبینار مورد بحث و گفت وگو ق��رار گرفت، پیش بینی افزایش حجم 
تقاضا برای سیس��تم ذخیره انرژی بات��ری )ESS( بود. همان گونه که به 
نظر می رس��د، بخش سیس��تم ذخیره انرژی باتری به محرک اصلی برای 
رشد حجم تقاضای مواد اولیه به کاررفته در تولید باتری ها تبدیل خواهد 
شد. تمرکز فزاینده بر روش های استفاده از انرژی پایدار و نیاز روزافزون به 
سیستم های ذخیره انرژی کارآمد، نشان از اهمیت سیستم ذخیره انرژی 
باتری در تغییر چش��م انداز صنعت باتری دارد.ب��ا توجه به روند صعودی 
اس��تفاده از انرژی های تجدیدپذیر در ش��بکه ب��رق و افزایش تولید برق 
با اس��تفاده از آن ها، انتظار می رود حجم تقاضا برای سیستم های ذخیره 
انرژی باتری در س��ال ۲۰۳۳، به بیش از ۸۰۰ گیگاوات س��اعت برس��د. 
پیش بینی می شود استفاده از باتری لیتیوم آهن فسفات )LFP( به دلیل 
هزین��ه پایین، مقرون به صرفه بودن و قابلیت اطمینانی که بس��یاری از 
توس��عه دهندگان در این صنعت به این باتری دارند، همچنان بیش��ترین 
س��هم را در بازار باتری خودروهای الکتریکی داش��ته باشند.با این حال، 
چش��م انداز خوش بینانه در رابطه با صنع��ت باتری، با نگرانی در خصوص 
گس��ترش س��ریع ظرفیت تولید داخلی باتری چین همراه است. به نظر 
می رسد گسترش سریع ظرفیت تولید داخلی باتری چین، منجر به ایجاد 
وضعی��ت مازاد عرضه ش��ود و در نهایت حجم تولی��د از تقاضای داخلی 
پیشی بگیرد. بر همین اساس، ایجاد تعادل در روند عرضه و تقاضا چالشی 

است که ذی نفعان این صنعت باید آن را بیشتر مورد توجه قرار دهند.

افزایش قیمت های جهانی در پی رش��د میزان تقاضا موجب 
ش��ده است تا بازار داخلی فولاد نیز تکانی بخورد و فعالان این 
صنعت نیز به تکاپوی خرید بیفتند. این در حالی اس��ت که با 
توجه به افزایش قیمت آهن اس��فنجی، در معاملات ش��مش 
فولادی التهاباتی به وجود آمد. بررس��ی   ها نش��ان می دهد در 
رینگ صنعتی دوش��نبه ۲۰آذرماه بی��ش از ۸۸ درصد میزان 

شمش عرضه شده به فروش رسید.
روال س��ال های گذشته مبنی بر قطعی و محدودیت گاز در 
واحدهای فولادی در فصل سرما موجب نگرانی تولیدکننده   ها 
ش��ده اس��ت، از این رو واحده��ای تولیدی تا پی��ش از اجرای 
محدودیت ه��ای جدی گاز اقدام به تولید بیش��تر نس��بت به 
ماه   های گذش��ته کرده   اند و از طرفی قیمت ها نسبت به هفته 

گذشته روند صعودی را در پیش گرفته   اند.
بررسی معاملات آهن اسفنجی در بورس کالا نشان می دهد 
که روز شنبه ۱۸آذرماه حدود ۱۰۲ هزار تن آهن اسفنجی در 
رینگ فیزیکی عرضه ش��د که با تقاضای ۱.۸برابری نسبت به 
عرضه مواجه ش��د و از این رو ۱۰۰ درصد میزان آهن اسفنجی 

عرضه شده مورد معامله قرار گرفت.
همچنین بررسی روند قیمتی آهن اسفنجی طی هفته   های 
اخیر نش��ان می دهد که روز شنبه میانگین قیمت موزون هر 
کیلوگرم آهن اس��فنجی بیش از ۱۳ هزار و ۵۰۰تومان به ثبت 
رس��ید که نسبت به معاملات هفته گذشته ۷.۴ درصد افزایش 
قیم��ت را گ��زارش می کند.افزایش قیمت آهن اس��فنجی در 
رینگ فیزیکی این نوید را می دهد که قیمت ش��مش نیز طی 
هفته   های آتی به مس��یر صعودی خ��ود ادامه دهد. همچنین 
افزایش قیمت میلگرد در تالار صنعتی و معدنی روز چهارشنبه 
۱۵آذر موجب شد تا این بازار که در رکود نسبی به دام افتاده 
بود، تکانی بخورد و نوردکاران را با انگیزه مقطعی مواجه کند 
و از این رو هیجان خرید به بورس کالا بازگشته است. همچنین 
بررسی   ها نشان می دهد که روز چهارشنبه ۱۵آذر میزان تقاضا 

و معاملات میلگرد نس��بت به هفته پیش از آن روند افزایشی 
داش��ت و با توجه به ش��رایط فعلی بازار می   ت��وان برای آینده 

بخش فولاد چشم   انداز نسبتا روشنی را ترسیم کرد.
رونق�صادرات،�گره�بازار�فولاد�را�باز�می�کند��

بررسی بازارهای جهانی نشان می دهد که قیمت سنگ آهن 
صادراتی نیز طی چند هفته گذشته با توجه به افزایش میزان 
تقاضا که ناش��ی از انبارسازی چینی   ها در پایان سال میلادی 
اس��ت، در کانال افزایش قرار گرفته و به ۱۳۷دلار به ازای هر 
تن رسیده است. قیمت جهانی شمش نیز روند صعودی را طی 
کرده و به بی��ش از ۵۰۰دلار به ازای هر تن فوب خلیج فارس 
رس��یده اس��ت. با توجه به افزایش میزان تقاضای پایان سال 
می��لادی پیش بینی می ش��ود که ت��ا دو هفته آینده ش��رایط 
قیمتی ب��ا همین روند پیش برود و تحلیلگ��ران معتقدند که 
قیمت ه��ا در بازار فولاد با توجه به افت تقاضا با آغاز س��ال نو 
میلادی تا حدودی کاهش��ی خواهد شد، اما قیمت ها به چند 
ماه پیش بازنخواهد گشت. با توجه به بهبود قیمت های جهانی 
فولاد می   توان چش��م   انداز صادراتی را برای محصولات ایرانی 

روشن ترسیم کرد.
ب��ا توجه به رک��ود و تنگنایی که بخ��ش داخلی فولاد طی 
چند ماه گذش��ته در آن به دام افتاده بود، افزایش قیمت های 
جهان��ی را می   ت��وان نوعی محرک بازار داخل��ی تلقی کرد که 
با تقویت مس��یرهای صادراتی و معاملات بین المللی می   تواند 
رون��ق را به بخش داخلی فولاد تزری��ق کند. همچنین عرضه 
بیشتر کارخانه   ها در بورس کالا به صورت سلف انجام می شود 
و از طرفی عرضه   های اعتباری محدودتر ش��ده است، بنابراین 
ش��رایط کنونی می   تواند به نزدیک شدن قیمت بورس کالا به 
ب��ازار کمک کند و در ادامه موجب ثبات قیمت خواهد ش��د. 
به طور کلی افزایش میزان تقاضا و همچنین صعودی ش��دن 
قیمت ها موجب ش��ده اس��ت تا فعالان فولاد ب��ه آینده تولید 
و ب��ازار امیدوارتر ش��وند و می   توان برای چن��د ماه آینده بازار 

پویاتری را پیش بینی کرد که رونق گرفتن صادرات به شکست 
رکود بازار داخلی کمک خواهد کرد.

معامله�۸۸درصدی�شمش�عرضه�شده��
بازار فیزیکی روز دو   ش��نبه ۲۰ آذرم��اه میزبان ۲۱۹ هزار و 
۵۰۰تن شمش فولادی بود که با تقاضایی در حدود ۳۲۷ هزار 
و ۳۹۵ت��ن مواجه ش��د ک��ه از این میزان ح��دود ۱۹۴ هزار و 
۷۹۰تن م��ورد معامله ق��رار گرفت و به عب��ارت بهتر معادل 
۸۸.۶ درص��د از میزان عرضه به فروش رس��ید. بررس��ی آمار 
نشان می دهد که میزان تقاضا در هفته جاری حدود  ۱۱درصد 
نس��بت به  روز معاملات هفته گذش��ته کاهش داش��ته است. 
معاملات رینگ صنعتی بورس کالا در روز دوش��نبه ۲۰آذرماه 
نش��ان می دهد که دادوستد ش��مش   های فولادی با میانگین 
قیمت معام��لات ۱۸ هزار و ۷۴۲تومان ب��ه ازای هر کیلوگرم 
انجام شده که نسبت به میانگین قیمت معاملات در هفته   های 
گذش��ته ۳۴۵ریال کاهش داشته است. معاملات انواع شمش 
ف��ولاد در بازار فیزیکی روز ۲۰آذرم��اه در بازه قیمت پایه ۱۷  
هزار و۸۵۰ تومان تا  ۱۸هزار و ۶۲۷ تومان به ازای هر کیلوگرم 

انجام شد.
پیش بین��ی می ش��ود معاملات در تالار صنعت��ی بورس کالا 
هفته آینده نیز در بازه قیمتی ۱۸ هزار و ۱۸۰تومان تا ۱۸ هزار 
و ۹۳۰تومان به ازای هر کیلوگرم انجام شود که در این شرایط 
عملا رش��د قیمت و افزایش میزان تقاضا برای ش��مش فولاد 
ادامه خواهد داش��ت که افزایش نسبی میزان تقاضا در رینگ 
صنعت��ی می   تواند پیام بهبود ش��رایط معام��لات و اوج   گیری 
قیمت را در پی داش��ته باشد. در بین عرضه   کننده   های شمش 
فولادی در رینگ فیزیکی نام فولاد خوزس��تان نیز به چش��م 
می   خورد که روز دوشنبه ۲۰آذرماه حدود ۳۰ هزار تن شمش 
عرضه کرد که با اس��تقبال ۴۵ هزار و ۶۰۰تنی مواجه ش��د و 
از ای��ن میزان ۲۷ هزار و ۶۰۰تن ش��مش ب��ا قیمت ۱۸ هزار و 

۶۷۷تومان به ازای هر کیلوگرم مورد معامله قرار گرفت.

نسخه نافرجام معدنی در پرو
مهدی نجفی

س��رکوب اس��تخراج بدون مجوز طلا توس��ط پرو 
موفقیت      آمی��ز نب��وده  و عملیات دولت پ��رو در این 
زمینه کاملا ناپایدار بوده است. به این ترتیب دولتی 
دیگر در نقطه      ای از جهان به واسطه دخالت نافرجام 
      در امور، ش��اهد شکست خود بود.مداخله دولت پرو 
در  برابر اس��تخراج غیرقانونی طلا در منطقه »مادره 
ددی��و« موفق ش��د این فعالیت را برای چند س��ال 
 متوقف کند و معدنچیان را به سمت امتیازاتی سوق 
دهد که امکان اس��تخراج مع��ادن را فراهم می کند. 
عملیات مرکوری که بین سال های ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۰ 
اجرا شد، منجر به رها شدن تقریبی تمام سایت      های 
استخراج غیرقانونی معدن در لاپامپا شد)منطقه ای 
ک��ه در نزدیکی یک پارک ملی ب��زرگ قرار دارد(، 
ام��ا درحالی که از آن زمان در مناطق آس��یب      دیده 
بازس��ازی جنگل      ها صورت  گرفته اس��ت، این امر با 
نرخ های بالاتر جنگل      زدایی در مناطق معدنی قانونی 
که معدنچیان به آنجا نقل مکان کرده      اند، باعث شده 
تا امر بازس��ازی جنگل      ها خنثی و بی      نتیجه باش��د.

کارشناس��ان می گوین��د؛ ای��ن تلاش ه��ا ناپای��دار 
بوده است، زیرا اجرای قانون در منطقه کاهش یافته 
و معدنچیان شروع به بازگشت به مناطقی کرده اند 
ک��ه دولت قص��د کوچان��دن معدنچی��ان از آنجا را 
داشت و همه گیری COVID-۱۹ نقش مهمی در 
کاهش بودجه های اجرایی این عملیات داش��ت.بین 
س��ال های ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۰، دولت پرو از طریق یک 
ابتکار بی سابقه به نام »عملیات مرکوری«، استخراج 
غیرقانونی طلا در »مادره ددیو«، در منطقه آمازون 
جنوب ش��رقی را سرکوب کرد، اما طبق یک مطالعه 
که به تازگی صورت  گرفته است، معدنچیان در حال 
بازگشت به مناطقی هس��تند که عملیات آنها را از 
آنجا راند، زیرا اجرای آن تا حدی به دلیل همه      گیری 
COVID-۱۹ کاهش یافته است. تلاش هماهنگ 
دول��ت منجر به پیروزی اولیه و خوبی برای کش��ور 
پرو در مقابل معدنچیان در لاپامپا شد. منطقه ای به 
مساحت ۱۰۰ هزار هکتار واقع در نزدیکی ذخیره      گاه 
ملی تامبوپاتا، پارکی در آمازون که پر از تنوع زیستی 
اس��ت. این منطقه در س��مت جنوب��ی بزرگراه بین 
اقیانوس��ی قرار دارد که بنادر اقیانوس آرام پرو را به 
سواحل اقیانوس اطلس برزیل متصل می کند.طبق 
یک مطالعه در سال ۲۰۲۲ که توسط آژانس توسعه 
بین المللی ایالات متحده انجام شد، استخراج طلای 
مصنوعی که ۹۰ درصد آن غیرقانونی یا غیررس��می 
اس��ت، حداقل نیمی از اقتص��اد منطقه کم جمعیت 
م��ادره ددیو را تش��کیل می دهد و ح��دود ۵۰ هزار 
معدنچی را پش��تیبانی می کند.اما این فعالیت های 
مخرب حداقل ۱۰۰ هزار هکتار از جنگل های بارانی 
آم��ازون در »م��ادره ددیو« را به دلیل ش��یوه های 
ضعی��ف اس��تخراج مع��دن بین س��ال های ۱۹۹۰ 
ت��ا ۲۰۲۰ از بی��ن برده اس��ت و بر اس��اس مطالعه 
آژانس توسعه بین المللی ایالات متحده، تخمین زده 
می ش��ود که ح��دود ۷۸ درص��د از بزرگس��الان در 

پورت��و مالدون��ادو، پایتخت ایالت، به دلیل س��طح 
جیوه بالاتر از اس��تانداردهای بین المللی در شرایط 
خطرناکی هس��تند. بر اس��اس تصاوی��ر ماهواره ای 
مانیتورین��گ، از آغاز عملی��ات مرکوری که ۱۲۰۰ 
افس��ر پلیس، ۳۰۰س��رباز و ۷۰دادس��تان مستقر 
ش��دند، جنگل زدایی ناشی از اس��تخراج غیرقانونی 
مع��ادن ۹۲ درص��د کاه��ش یافته اس��ت )از ۱۷۳ 
ب��ه ۱۴هکتار در م��اه.( بر اس��اس گ��زارش پروژه 
آمازون ان��د )MAAP(، پ��س از عملیات مرکوری، 
جنگل زدایی مرتبط با اس��تخراج طلا در ۶ س��ایت 
معدن��ی در مادره ددی��و، از جمله لاپامپا، ۷۸ درصد 
کاهش یاف��ت. بر اس��اس مطالعه اخیر منتشرش��ده 
در Conservation Letters، اکث��ر معدنچیانی 
که در مناطق مورد حمله قرارگرفته اند، به س��مت 
شمال بزرگراه بین اقیانوسی، به منطقه ای که در آن 
اس��تخراج غیررسمی مجاز بود، موسوم به »راهروی 
معدنی« تعیین شده توسط دولت، نقل مکان کردند. 
عملیات اجرایی به صورتی هماهنگ در هدف اصلی 
خود یعن��ی تعطیلی عملیات اس��تخراج غیرقانونی 
و دور نگه داش��تن معدنچیان موفق ش��د. براساس 
همین گزارش، مقامات س��ه پایگاه پلیس را در این 
منطقه ایجاد کردند و حملات منظم ضد معدن کاری 
را ب��رای از بی��ن ب��ردن تجهی��زات و دس��تگیری 

معدنچیان انجام دادند.
این مطالعه تاکید داش��ت درحالی که این مداخله 
در توقف فعالیت های اس��تخراج غیرقانونی طلا در 
لاپامپ��ا موفقیت      آمیز بود، فعالیت ه��ای مخرب در 
مناطق قانونی افزایش یافت و بسیاری از نگرانی های 
زیست محیطی مشابه، به ویژه استفاده از جیوه برای 

استخراج طلا را برانگیخت.
موفقیت�محدود��

فرناندز که بیش از دو دهه  اس��ت در مادره ددیو 
کار می کن��د، می گوی��د: »]عملیات مرک��وری[ در 

منطقه بس��یار موثر ب��ود، اما هیچ اث��ر بازدارنده ای 
وج��ود نداش��ت. این عملیات فق��ط در یک منطقه 
خاص اس��تخراج معادن را کنت��رل می کرد: لاپامپا. 

در سایر مناطق، کار طبق معمول پیش می رفت.«
مایلز سیلمن، یکی از محققان این حوزه و نویسنده 
گزارش هایی در این زمینه، پروفسور زیست شناسی 
 Mongabay به ،Wake Forest حفاظت��ی در
گفت: »وقت��ی تصمیمی برای مدیریت معدن دارید، 
می توانید از م��ردم بخواهید فعالیت های غیرقانونی 
را متوق��ف کنن��د و ای��ن فعالیت ه��ا می توانند به 
مکان هایی که قانونی هس��تند منتقل ش��وند. این 
دقیقا همان کاری است که عملیات مرکوری انجام 
داد. معدنچیان��ی ک��ه در مناط��ق غیرقانونی بودند 
ب��ه مناطقی که عنوان اس��تخراج مع��دن به صورت 
قانونی را داش��تند، بازگش��تند. اتفاقی که افتاد این 
ب��ود که دولت همین مراح��ل را برای مناطق دیگر 
طی نکرد.«س��یلمن اف��زود: معدنچیان ش��روع به 
بازگش��ت به »مناطق تحت کنترل پلیس« و سپس 
به مناطق دیگ��ر کردند، زیرا در ط��ول همه گیری 
کرونا، اعم��ال قانون کاهش یافت و افس��ران برای 
اجرای یک قرنطینه ش��دید مستقر شدند. به سبب 
اینکه محافظان گاهی اوقات تمرکز کمی بر اجرای 
عملیات داش��تند، پای��داری لازم برای نتیجه گیری 

وجود نداشت.
درحالی که عملیات مرکوری تا اواخر س��ال ۲۰۲۰ 
ادامه داش��ت، از زمان ش��روع همه      گیری در مارس 
۲۰۲۰، کاه��ش حضور ارتش و پلیس در پایگاه      ها و 

کاهش شدید بودجه  رخ داد.
مارتین آرانا، مشاور بنیاد حفاظت و توسعه پایدار 
در پرو که در مورد اس��تخراج غیرقانونی معادن در 
این کشور تحقیق کرده است، می گوید: »همه      گیری 
آغاز شد و این نقطه عطف بود. این بیماری همه گیر 
یک »شکست اساس��ی« برای تامین مالی عملیات 

مرکوری ب��ود، زیرا بودجه  هم��ه وزارتخانه ها برای 
مقابله با وضعیت اضطراری بهداشت عمومی هدایت 

شد.«
فرانسیس��کو  زم��ان  آن  موق��ت  رئیس جمه��ور 
ساگاس��تی با دولت خود ت��لاش کرد تا ابتکار عمل 
ضد مع��دن کاری را با »طرح بازس��ازی« دوباره اجرا 
کند، ام��ا تغییرات متعدد وزارت��ی در نتیجه ظهور 
دول��ت جدید پدرو کاس��تیو ک��ه از ژوئیه ۲۰۲۱ تا 
زمان استیضاح خود در دس��امبر ۲۰۲۲ بر سر کار 
آمد، حفظ یک سیاس��ت ثاب��ت را تقریبا غیرممکن 
کرد. در سال ۲۰۱۹، بودجه  برای »کاهش استخراج 
غیرقانون��ی معادن« در مادره ددیو و س��ایر مناطق 
کش��ور به ۳۳ میلیون س��وله )۹.۹ میلی��ون دلار در 
آن زمان( رس��ید. طبق آم��ار دولتی، این بودجه  در 
س��ال جاری به ۸.۴ میلیون کفی )۲.۲ میلیون دلار( 
کاهش یافته اس��ت. مارتین آرانا اعتقاد دارد: »تمام 
بی      ثباتی سیاسی که تا امروز ادامه دارد به این معنی 
اس��ت که همه چیزهایی که به دس��ت آمده، از بین 

رفته است.«
پس از عملیات مرکوری، اس��تخراج طلا بین ۷۰ 
تا ۹۰ درصد در مقایسه با افزایش ۳۳ تا ۹۰ درصدی 
در س��ال قبل از مداخل��ه کاه��ش یاف��ت و طی دو 
سال آینده، معدنچیان تقریبا تمام مناطق موردنظر 
را ره��ا کردند. تعداد گودال      ها یا حوض      های حفاری 
مع��دن در مناطق معدن��ی غیرقانونی تا ۵ درصد در 

سال کاهش یافته است.
مناطق مواجه ب��ا جنگل زدایی با نرخ ۳۰۰-۱۰۰ 
هکتار در سال  رشد پوشش گیاهی را تجربه کردند. 
بخش اعظم این رشد پوشش گیاهی در نزدیکی های 
مناط��ق مواجه با جنگل زدایی رخ داده اس��ت، با این 
حال این پیشرفت با افزایش جنگل زدایی در مناطق 
معدن��ی قانونی در ش��مال بزرگراه بین اقیانوس��ی 
خنث��ی و به نوعی بی نتیجه مان��د. در اینجا، جنگل 

به میزان۳۰۰-۵۰۰ هکتار )۷۴۰-۱۲۴۰ هکتار( در 
س��ال از بین می رفت و مناطق حوضچه های معدنی 

نیز ۴۲-۸۳ درصد افزایش یافت.
مانیتورینگ�ماهواره�ای��

به منظ��ور ارزیاب��ی تاثی��ر عملیات مرک��وری بر 
فعالیت ه��ای معدن��ی، تیم تحقیقات��ی از داده های 
ماهواره ای از س��ال ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۱ استفاده کردند. 
ب��ا اس��تفاده از رادار و داده های چن��د طیفی، آنها 
تغیی��رات آب، کیفی��ت آب، مناط��ق  توانس��تند 
حوضچه      ه��ای معدنی و جنگل      زدای��ی در لاپامپا را 
از قب��ل، حین و بعد از مداخل��ه اندازه      گیری کنند. 
حوضچه ه��ای معدن معمولا به رنگ زرد تا قهوه ای 
ظاهر می شوند. فرناندز گفت که این رنگ با سطوح 
بالایی از رس��وبات معلق در آب مرتبط است و این 

نشانگری برای فعالیت معدن طلاست.
او به Mongabay گف��ت: »ما از تغییرات رنگ 
در حوضچه      ه��ای مع��دن به عنوان نش��انه      ای برای 
فعالیت ]معدن      برداری[ اس��تفاده می کنیم. با توقف 
استخراج و رها ش��دن حوضچه      ها، رسوبات ته نشین 
می ش��وند و درجه زردی کاهش می یابد؛ الگویی که 
محققان پس از عملی��ات مرکوری در مناطق مورد 
حمله یافتن��د. برعکس، وقتی به رنگ کاپوچینویی 
تبدی��ل می ش��ود، می دانیم ک��ه دوباره اس��تخراج 
می ش��ود.« تصاویر ماهواره      ای MAAP اخیر نشان 
می دهد که زیرس��اخت های معدن بازگش��ته و در 
لاپامپا ۴۰۰ درصد نس��بت به س��ال ۲۰۲۰ افزایش 
یافته ان��د، اما برخلاف گذش��ته، اس��تخراج کنونی 
عمدتا در چاله      های زباله و تالاب      ها انجام می ش��ود 

زیرا بیشتر پوشش جنگلی از بین رفته است.
بازگش��ت مع��ادن غیرقانونی با خود، بازگش��ت 
جنایت و خش��ونت را به همراه داشته اس��ت که در 
بس��یاری از موارد با باندهای جنایت س��ازمان یافته 
فراملی مرتبط است. مارتین آرانا می گوید؛ اکثریت 
قریب به اتف��اق فعالیت ه��ای معدن��ی غیرقانونی یا 
غیرمجاز اس��ت، ب��دون پرداخت مالی��ات و جذب 
گروه ه��ای جنایت��کار درگی��ر در قاچ��اق انس��ان، 
بهره کش��ی جنس��ی از دختران زیر س��ن قانونی و 
ب��رده داری مدرن. او با اش��اره به حض��ور گروه های 
جنایت س��ازمان یافته جدید و قدرتمندتر می گوید: 
»اکن��ون ماهی های بزرگتری در صحنه هس��تند و 

ماهی های قبلی را می خورند.«
در همی��ن حال، دانش��مندان به بررس��ی اثرات 
س��می باقی مانده جیوه مورد اس��تفاده در استخراج 
غیرقانون��ی ط��لا ادام��ه می دهن��د. ب��ا بازگش��ت 
حیات وح��ش ب��ه حوضچه ه��ای معدن��ی متروکه، 
دانش��مندان نیز در حال بررسی این پدیده هستند 
و انتظار می رود نتایج به زودی منتشر شود. سیلمن 
گفت: »نگرانی این است که با شروع به ساخت مواد 
آلی، متیلاس��یون جی��وه را دریاف��ت خواهید کرد، 
بنابرای��ن چرخه جیوه زیادی خواهید داش��ت.« به 
گفته سیلمن، از آنجا که استخراج غیرقانونی طلا در 
آمازون همچنان در حال گسترش است، مادره ددیو 
به عنوان مثالی اس��ت که به عنوان کلید گس��ترش 

استخراج طلا شناخته می شود.
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         راهکار متفاوت یک شرکت فولادی در کاهش انتشار کربن 

بینالملل

استراتژی معدنی جدید 
استرالیا



برگزاری پنجمین نشست میز تخصصی صادرات فولاد به میزبانی فولاد اکسین 
خوزستان 

۲۵۰ میلیارد ریال حقوق دولتی معادن در گیلان اخذ شد
 

پنجمین نشس��ت میز تخصصی ص��ادرات فولاد به میزبانی 
ش��رکت فولاد اکسین خوزستان و به ریاست دکتر اسکندری 
رئیس هیات مدیره فولاد اکس��ین و با حضور مدیران شرکت 
های ف��ولادی ، مع��اون س��ازمان صمت خوزس��تان و دکتر 
مهرعلی��زاده دبیر علمی می��ز صادرات فولاد برگ��زار گردید.
در ای��ن نشس��ت ابتدا مدیران ش��رکت فولاد اکس��ین  دکتر 
اس��کندری رئیس هیئت مدیره، مهندس ابوعلی معاون فنی 
و به��ره برداری،  مهندس اهدایی مدیر برنامه ریزی، مهندس 
خزام��ی رئیس صادرات ش��رکت فولاد اکس��ین گزارش��ی از 
وضعی��ت صادرات محصولات فولادی در ش��رکت ارایه دادند.
در ادام��ه آقای دکتر محمدی پور معاون اقتصادی و بازرگانی 
خارجی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان خوزستان با 
عرض خیر مقدم به بیان مس��ایل و مش��کلات حوزه صادرات 
فولاد پرداختند. همچنین آقای دهقان مدیر بازرگانی خارجی 
صمت خوزستان به بررسی میزان تحقق مصوبات جلسات قبل 

میز فولاد پرداختند.
در این نشس��ت مهن��دس قنوانی مدیر فروش گاز اس��تان 
خوزس��تان دعوت گردید که مس��ایل و مشکلات ناترازی گاز 
در ش��رکت های فولادی استان بررسی شوند و در زمینه حل 

مشکلات گازی شرکت ها تبادل نظر گردید.
ب��ا دع��وت از  دکتر کوت��ی مدیرعامل صن��دوق پژوهش و 
فناوری اس��تان خوزستان به ارائه توضیحاتی در مورد سرمایه 
گذاری , CVC و ظرفی��ت های موجود در صندوق پژوهش 

و فناوری خوزستان برای همکاری و پشتیبانی ارائه دادند.
خانم دکتر تیش��ه زن دبیر اجرایی ب��ه ارائه توضیحاتی در 
خصوص اولین کنفرانس ملی علوم و مهندسی محیط زیست 
در افق توس��عه که با همکاری دانشگاه شهید چمران اهواز و 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خوزس��تان در حال برنامه 
ریزی اس��ت و از ش��رکت های فولادی درخواست گردید نظر 
به اهمیت مس��ایل محیط زیست و نقش شرکت های فولادی 
در ای��ن زمینه همکاری و فعالیت بیش��تری در این کنفرانس 

علمی داشته باشند.
استاندارد جسور و مستقل می خواهیم �

در این گزارش گفته شد تحولات جهانی در عرصه سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی موجب تغییرات گسترده ای در 
حوزه تجارت بین المللی شده است. امروز رقابت جهانی تابعی 
از دسترسی به بازارهای وسیع، قدرت فناوری، ورود به تعامل 
ها و اتحادیه های جهانی، کیفیت محصولات، قیمت و هزینه 
دریافت محصولات، خدمات پشتیبانی و از همه مهمتر قدرت 

سیاسی دولت ها است.
تازه ترین تحلیل ها نش��ان می دهد از دست رفتن جایگاه 
ای��ران در زنجی��ره ارزش اقتص��اد جهانی، ع��لاوه بر کاهش 
مناف��ع اقتصادی کش��ور، تداوم تحریم ه��ا را نیز توجیه پذیر 
کرده اس��ت. در این راستا، یکی از راهبردهای مغفول، بازیابی 
جایگاه ایران در منطقه در قالب هاب ترانزیتی اس��ت که البته 
ب��ه تازگی و در قالب توافق ایران و روس��یه برای تکمیل خط 
ریلی رشت-آس��تارا ش��اهد تغییرات مثبت نسبت به گذشته 
هس��تیم.موقعیت استراتژیک، ژئوپلتیک و ژئواکونومیک ایران 

مورد توجه کشورهای بزرگ جهان بوده و هست.
 موقعیت مناس��ب ریلی و ج��اده ای و دسترس��ی ایران به 
س��واحل طولانی در خلیج فارس، دریای مک��ران »عمان« و 
س��واحل دریای »خزر« در س��ال های اخیر بسیار مورد توجه 

تولیدکنندگان بزرگ اقتصادی جهان بوده است.
بالاگرفتن رقابت کشورهای منطقه بر سر ایجاد راهگذرهای 
ترانزیتی و احیای نقش ترانزیتی خود در حالی است که رقابت 
بر س��ر ایجاد راهگذرها در کش��ورهای منطقه چند سالی می 
ش��ود کلید خورده است. از آن جمله می توان به برنامه ریزی 
ترکیه برای تبدیل ش��دن به ه��اب ترانزیتی و نقش کم رنگ 
ای��ران در آن و همچنین طرح های ترانزیتی که عملًا ایران را 
در مسیر شرق به غرب دور می زنند مانند توافق نامه لاجورد 
بین کش��ورهای افغانستان، ترکمنس��تان، آذربایجان و ترکیه 
اشاره کرد. هدف اصلی عراق این است که این پروژه را با طرح 
یک کمربند یک جاده چین مرتبط و آن را به عنوان بخش��ی 
از مسیر جایگزین کانال سوئز و راهگذر شمال-جنوب معرفی 
کن��د. یک خط آهن ۱۲۰۰ کیلومتری به موازات زیرس��اخت 
های ج��اده ای و خطوط نفت و گاز همزمان با توس��عه بندر 
فاو در دهانه خلیج فارس، عراق در حال کارکردن روی مسیر 
خش��کی به عنوان تکمیل کننده اصلی این پروژه نیز هست تا 
با توس��عه زیرس��اخت های ریلی و جاده ای، نقش مهمی در 
راهگذر ش��رق به غرب بازی کند. این کانال شامل خطوط راه 
آهن، بزرگراه و خطوط لوله نفت و گاز است و بندر بزرگ فاو 
را مس��تقیم از طریق ترکیه یا سوریه به اروپا متصل می کند. 
عراق پروژه های جانبی دیگری را به موازات توس��عه بندر فاو 
دنب��ال می کند. جزیره مصنوعی ص��ادرات نفت و پروژه های 
ب��زرگ آهن و فولاد از جمله آن ها هس��تند. ب��ا پایان پروژه 
جزیره مذکور، پیش بینی می ش��ود ص��ادرات نفت از جنوب 
عراق از ۲.۵ میلیون بشکه به ۶.۵ میلیون بشکه در روز برسد 

و کمبود نفت در شمال این کشور جبران شود.

معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت 
گیلان بیان کرد: امس��ال تاکنون ۲۵۰ میلی��ارد ریال حقوق 
دولتی معادن در اس��تان اخذ ش��ده اس��ت که تا آخر سال با 
توج��ه ب��ه درآمدهای پیش بینی ش��ده در حق��وق دولتی و 
قانون بودجه این مقدار به ۴۵۰ میلیارد ریال می رسد.س��عید 
اخلاق با بیان اینکه س��ال گذش��ته حدود ۳۲۰ میلیارد ریال 
حقوق دولتی معادن در گیلان اخذ ش��د، افزود: شاخص های 
تعیی��ن حقوق دولتی معادن با احتس��اب قیمت ماده معدنی 
در مع��دن و ضری��ب آن و درصد حقوق دولت��ی آن ماده در 
ش��ورای معادن تعیین می ش��ود.وی عنوان کرد: این حقوق 
با کمک دس��تگاه های اجرایی، نظارتی و تش��کل های صنفی 
فع��ال در حوزه معدن بصورت س��الانه ارزیابی ش��ده و میزان 
اس��تخراج واقعی نیز با روش های نقش��ه برداری و مراجعات 
کارشناس��ی تخمین زده ش��ده و حقوق دولتی به بهره بردار 
اب��لاغ می ش��ود.وی تصریح کرد: حس��ب قانون به��ره بردار 
بای��د در مدت زمان پیش بینی ش��ده در آیی��ن نامه اجرایی 
نس��بت به پرداخت حقوق دولتی اقدام کند و در صورت عدم 
پایبندی ب��ه این تعهدات با برخوردهای انظباطی و در نهایت 
س��لب صلاحیت مواجه خواهد شد. وی گفت: طبق تعهداتی 
ک��ه در قانون معادن پی��ش بینی ش��ده ۱۵ درصد از حقوق 
دولت��ی که از بهره برداران اخذ می ش��ود باید در شهرس��تان 
محل اس��تقرار معدن صرف امورات عمرانی از قبیل راه سازی 
شود.اخلاقی با اشاره به پیش بینی قانون برنامه ششم توسعه 
در مورد وارد ش��دن خسارت به روستائیان از محل فعالیتهای 
معدنی نیز گفت: این خس��ارات با طرح شکایت روستائیان در 
ش��ورای معادن استان بررسی ش��ده و از محل میزان فروش 
معدن مزبور برای جبران خس��ارت اقدام می ش��ود.وی تعداد 
مع��ادن فعال اس��تان را ۴۷ مورد اعلام ک��رد و افزود : حدود 
۳۵ معدن غیر فعال نیز در اس��تان وج��ود داردکه به دلایلی 
نظیر وجود معارض��ان محلی، مخالفت دس��تگاه هایی مانند 
محیط زیست و منابع طبیعی )به علت محدودیت ها و شرایط 
اقلیمی اس��تان( مراجع قضایی، نظارتی)به علت طرح شکایت 

دستگاهها و یا اش��خاص( غیرفعالند.اخلاقی اضافه کرد: ادامه 
فعالی��ت معادن در چارچوب اه��داف وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و استانداری گیلان تعیین تکلیف می شود اگر به دلیل 
اهم��ال و عدم توانمندی بهره برداران غیر فعال باقی بمانند از 
طریق طرح در ش��ورای معادن و اخذ مصوبه سلب صلاحیت 
به شکل تعریف شده در قانون معادن از طریق مزایده به بهره 

برداران جدید واگذار می شود.
معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت 
گیلان ادامه داد: در برخی موارد معادن فعال نیز با مشکلاتی 
مانند فرس��ودگی ماشین آلات و نیاز به سرمایه گذاری مواجه 
می ش��وند ک��ه عدم ایفای تعهدات نس��بت به دول��ت اعم از 
پرداخ��ت حق��وق دولتی مع��ادن و یا رعای��ت الزامات فنی و 
ایمنی را بدنب��ال دارد.وی یادآورری کرد: در آخرین جلس��ه 
شورای معادن استان به دستور استاندار و با محوریت معاونت 
هماهنگ��ی امور عمرانی اس��تانداری، معادن ب��ه لحاظ فنی، 
ایمن��ی و عمل به تعهدات دولتی م��ورد ارزیابی و پایش قرار 
می گیرند و درصورتی ک��ه بهره بردار به دلایلی مانند اهمال 
کاری، عدم توانایی در استفاده از ظرفیت کامل معدن، عدول 
از چارچوب فنی و ایمنی که منجر به هدایت معدن به سمت 
نا ایمنی و یا ایجاد مش��کل برای ساکنان روستاهای همجوار 
شود این موارد با فوریت در دستور کار شورای معادن قرار می 
گیرد.اخلاقی افزود: در حوزه معدن فرآیند فعال سازی نسبت 
به س��ایر فعالیت های اقتصادی کندتر بوده و به طور معمول 
فعالیت معدنی نسبت به سایر فعالیت های دیربازده تر است، 
در گیلان نیز محدودیت هایی در این زمینه وجود دارد و اخذ 
موافقت نامه هایی دس��تگاهی و جلب رضایت بومیان و اهالی 

محلی فرآیند طولانی تری را شامل می شود.
وی از راه اندازی ۲ معدن در شهرس��تانهای رودبار و املش 
از طری��ق مزایده و صدور پروانه بهره ب��رداری جدید تا پایان 
سال جاری خبر داد و افزود: این معادن سالانه ۲۰۰ هزار تن 
به ظرفیت معدنی در حوزه مصالح س��اختمانی اس��تان اضافه 

می کنند.
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پاییز ۱۴۰۲ فصل خوبی برای بازار آهن آلات نبود زیرا این گروه از محصولات تا اوایل 
آذر هر هفته کف قیمتی قبلی را از دس��ت دادند. اما از نهم آذر ماه موج تقاضا در بازار 
قیمت ها را صعودی کرد. در بازار میلگرد برای نخس��تین بار قیمت ها صعودی ش��د و 

همچنان به روند خود ادامه می دهد.
ریزش قیمت آهن آلات در بازار داخلی به خصوص میلگرد و تیرآهن در روز نهم آذر 
ماه متوقف شد تا قیمت ها وارد فاز صعودی شوند. گزارش های میدانی نشان می دهد در 
طول هفته  گذشته تقاضا در بازار آهن آلات تقویت شده  است، بازاریان مدعی اند افزایش 
تقاضا ش��اید کوتاه مدت باش��د ولی همین موج صعودی نیز باعث رش��د قیمت در خور 

توجهی در بازار آهن آلات شد.
با آغاز آذر ماه متوس��ط قیمت میلگرد ۱۰ و ۱۴ به ترتیب به کیلویی ۲۴ هزار و ۲۳ 

هزار تومان سقوط کرد و گزارش های بسیاری از معامله میلگرد ۱۴ با قیمت کیلویی ۲۲ 
هزار تومان منتشر شد ولی پس از سقوط قیمت  میلگرد در روزهای نخستین آذرماه به 
یک باره تقاضا افزایش پیدا کرد تا متوسط قیمت میلگرد ۱۴ و ۱۰ به ترتیب به ۲۳ هزار 

و ۶۳۰ و ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر کیلوگرم برسد. 
افزای��ش قیمت میلگرد از ۹ آذرماه تنها موج صعودی قیمت ها در این بازار از مهرماه 
تا کنون بود. متوس��ط قیمت میلگ��رد ۱۰ و ۱۴ در این موج صعودی بیش از ۲ درصد 
افزایش پیدا کرد. افزایش قیمت ها در بازار تیرآهن به مراتب بالاتر از این اس��ت. قیمت 
تیرآهن در بازار آزاد با آغاز آذرماه صعودی شد و از ۹ آذر شدت بیشتری گرفت. در این 
مدت متوسط قیمت تیرآهن ۱۴ از کیلویی ۲۴ هزار و ۲۶۰ تومان به کیلویی ۲۵ هزار 

و ۵۰۰ تومان رسید یعنی بیش از ۵ درصد افزایش پیدا کرد. 

یک��ی از فعالان بازار تیرآه��ن در مورد افزایش قیمت دو هفته گذش��ته به خبرنگار 
ایراسین گفت: عرضه تیرآهن محدود است و دیدیم اگر تقاضا کمی تقویت شود قیمت 
تیرآهن خیلی س��ریع صعودی می ش��ود. در بازار نبش��ی و ناودانی نی��ز افزایش تقاضا 
قیمت ها را صعودی کرد. البته نبشی و ناودانی پاییز کم نوسانی را پشت سر گذاشت و 

در بیشتر روزهای ماه با قیمت ثابتی عرضه شدند. 
متوس��ط قیمت انواع نبش��ی در بازه زمانی مورد بررس��ی از کیلویی ۲۲ هزار و ۵۶۰ 
تومان به ۲۲ هزار و ۸۶۰ تومان رسید. متوسط قیمت ناودانی نیز از کیلویی ۲۲ هزار و 
۹۰۰ تومان به کیلویی ۲۳ هزار و ۲۰۰ تومان افزایش پیدا کرد با این حال گزارش های 
میدانی نش��ان می دهد همچنان سطح تقاضا در بازار نبش��ی و ناودانی مانند میلگرد و 

تیرآهن صعودی نشده  است.

مدیرعامل یک شرکت تولیدی قطعات نسوز مطرح کرد:

جـای خالی ثـبات 
امیر ساجدی

مدیرعام��ل یک ش��رکت تولیدی قطعات نس��وز 
گف��ت: بس��یاری از فع��الان صنعت نس��وز با هدف 
اج��رای طرح های توس��عه ای و تولید قطعات جدید 
نس��وز، اقدام به دریافت وام و تس��هیلات حمایتی 
ک��رده و علی رغ��م دش��واری های موج��ود در این 
زمینه، در نهایت موفق به انجام آن می شوند؛ غافل 
از اینکه در حال حاضر بازار قطعات نس��وز از ثبات 
کافی برخوردار نیس��ت و ع��دم خرید و فروش این 
قطعات و به دنبال آن افت درآمد واحدهای تولیدی، 
چالش های فراوانی در بازپرداخت اقساط تسهیلات 

و ادامه تولید این شرکت ها ایجاد خواهد کرد.
علیرضا معرفتی اظهار داش��ت: ش��رکت تولیدی 
ساگار و قطعات نسوز در سال ۱۳۷۸ با هدف تولید 
قطعات نس��وز مورد نیاز صنایع کاش��ی و سرامیک، 
چین��ی، مظ��روف، آج��ر س��فال، س��یمان و فولاد 
راه اندازی ش��د. از جمله تولیدات شرکت می توان به 
 Kiln« مبلمان کوره های صنایع کاشی و سرامیک
Furniture« اش��اره کرد. علاوه براین، ساگار گرد، 
چهارگوش و س��اده، انواع صفحات کوره آجر سفال، 
انواع آجرهای نس��وز و انواع سیتر در این مجموعه 

تولید می شود.
وی ضمن اش��اره به رقابت ب��الای تولیدکنندگان 
انواع خاک و آجرهای نسوز در صنعت فولاد کشور، 
عن��وان کرد: ما اولین تولیدکننده انواع س��اگارهای 
م��ورد نیاز صنایع مختلف به ویژه چینی، کاش��ی و 
سرامیک در کش��ور هستیم و حدود ۲۴ سال است 
که این محصولات را با کیفیت عالی تولید می کنیم 
و در اختیار مش��تریان داخلی قرار می دهیم؛ اگرچه 
تجربه صادرات محدود به کشورهایی همچون ترکیه 
و پاکستان را داریم اما اولویت اصلی شرکت، تامین 
نیاز بازار داخل اس��ت و تولیدات ما به اس��تان هایی 
همچون خراس��ان رضوی، اصفهان، یزد و… ارسال 

می شود.
این فعال صنعت نس��وز با بی��ان اینکه نمونه های 
مش��ابه خارجی محصولات این مجموعه در ترکیه 
نیز تولید می ش��وند، افزود: این کش��ور به پیشرفت 
قابل توجهی در صنعت نسوز طی سالیان اخیر دست 

یافته است. بر همین اساس انواع ساگار و همچنین 
مبلمان کوره توس��ط ش��رکت های ترکیه ای تولید 
ش��ده و به کشورهای مطرح اروپایی صادر می شود؛ 
در حالی ک��ه عمده صادرات ما، مح��دود به عراق، 

افغانستان و نهایتا کشورهای آسیای میانه است.
تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه زمان بر است

معرفتی با اش��اره به اینک��ه از مبلمان کوره برای 
خش��ک ک��ردن قطعات س��رامیکی و پخ��ت آن ها 
در ک��وره اس��تفاده می کنیم، ادام��ه داد: خاک های 
معدنی از جمله اکس��ید آلومینیوم، تبولار آلومینا، 
و   »Ball Clay« کل��ی  ب��ال   ،  »Talc«تال��ک
آندولوزیت، مواد اولیه مورد نیاز مجموعه را تشکیل 
می دهند. علی رغم اینکه ذخایر معدنی مناسبی در 
این زمینه در کش��ور ما وجود دارد اما متاسفانه به 
دلی��ل عدم ف��رآوری و تولید محص��ولات باکیفیت 
توس��ط ش��رکت های داخلی، چاره ای ج��ز واردات 
خاک های معدنی از کش��ورهایی همچون فرانس��ه 
و چین نداریم. در همین راس��تا، با چالش��ی به نام 
تخصیص ارز مواجهیم؛ به طوری که دو س��ال قبل، 

ارز مورد نیاز واردکنن��دگان مواد اولیه پس از ثبت 
س��فارش، در کمت��ر از دو هفته تامین می ش��د اما 
هم اکن��ون مدت زمان این فراین��د به حدود دو ماه 
افزایش یافته اس��ت! از ای��ن رو ما همواره در تلاش 
هستیم حداقل برای ۶ ماه پیش رو، مواد اولیه خود 
را خری��داری و ذخیره کنیم ت��ا در صورت هرگونه 
تاخی��ر در تخصی��ص ارز، ب��ا چالش کمب��ود مواد 
اولیه مواجه نش��ویم. برای مثال، هم زمان با تشدید 
تحریم ها علیه کشور در س��ال ۱۳۹۸، شرکت های 
فرانس��وی از فروش خاک معدنی به تولیدکنندگان 
داخلی نسوز امتناع کردند و از آنجایی که نتوانستیم 
م��واد اولیه را در زمان مقرر تامین کنیم، با وقفه ای 
بلندم��دت در تولی��د مجموع��ه در آن برهه زمانی 

روبه رو شدیم.
وی در ادام��ه ب��ه ض��رورت ایجاد ثب��ات در بازار 
قطعات نس��وز اش��اره کرد و گفت: نوسان نرخ ارز و 
افزای��ش هزینه های تولید، منجر ب��ه عدم ثبات در 
بازار قطعات تولیدی به ویژه نس��وز شده است. یک 
تولیدکننده قطعات نس��وز در نهای��ت می تواند ارز 

مورد نیاز خود را با وجود تمامی مش��کلات، تامین 
و نس��بت به واردات مواد اولی��ه اقدام کند اما ایجاد 
ثب��ات در بازار، از عهده وی خارج اس��ت و دولت و 
س��ازمان های ذی ربط، موظف به اج��رای این مهم 
در سطح بازار هس��تند. بنابراین امیدواریم اقدامات 
و پیگیری های لازم در این زمینه توس��ط مسئولان 
مربوطه انجام شود تا تولیدکنندگان بتوانند در یک 
فض��ای آرام و مناس��ب، محصولات خ��ود را تولید 
کرده و به فروش برس��انند.معرفتی با بیان اینکه از 
کوره ها و تجهیزات ساخت کشور آلمان در مجموعه 
خود استفاده می کنیم، مطرح کرد: کوره های مورد 
اس��تفاده در کارخانه از نوع شاتل و ساخت شرکت 
ریدهمر هستند که برای پخت محصولات چینی و 
سرامیک تا دمای یک هزار و ۶۰۰ درجه سانتی گراد 
طراحی شده اند. علاوه براین، از پرس های هیدرولیک 
ساخت ش��رکت دیفن بچر و میکس��رهای ساخت 
شرکت ایریچ در خط تولید استفاده می کنیم. نکته 
قابل توج��ه اینکه قطعات یدکی اصلی این کوره ها و 
تجهی��زات را به میزان کافی در اختیار داریم و تنها 

ممکن است آجرهای بدنه کوره به دلیل حرارت بالا 
تخریب شوند که در این صورت نیز آجرهای چینی 

را جایگزین خواهیم کرد.
کارکرد مناس�ب ک�وره ش�اتل علی رغم  �

محدودیت گاز
معرفتی با اشاره به اینکه خوشبختانه محدودیت 
گاز، تاثیر چندانی بر عملکرد کوره های شاتل ندارد 
و از این رو می توانیم با برنامه ریزی مش��خص، تولید 
انواع س��اگار و مبلمان کوره در روزهای س��رد سال 
را دنب��ال کنیم، خاطرنش��ان ک��رد: در حال حاضر 
۴۰ نفر در ش��رکت تولیدی س��اگار و قطعات نسوز 
مشغول به کار هستند و خوشبختانه نه تنها ما بلکه 
اغلب واحدهای صنعتی در استان آذربایجان شرقی، 
معضل��ی در زمینه منابع انس��انی نداریم؛ اگرچه در 
ح��ال حاضر کمب��ود نیروی انس��انی متخصص در 
بخش تولید و صنعت به ش��دت احس��اس می شود 
اما تلاش کرده ایم با برگزاری دوره های آموزش��ی و 
همچنین در نظر گرفتن پاداش و مشوق های مالی، 
کارشناسان و متخصصان شاغل در شرکت که اغلب 
دانش آموختگان رشته های تحصیلی مهندسی مواد 
)شاخه سرامیک( و مکانیک هستند را حفظ کنیم.

وی در ادامه ضمن اشاره به دشواری های موجود 
در زمینه دریافت تسهیلات بانکی، ابراز کرد: برخی 
از واحدهای تولیدی فعال به منظور اجرای طرح های 
توسعه ای و افزایش ظرفیت تولید، اقدام به دریافت 
وام و تس��هیلات بانک��ی می کنند و پ��س از کش و 
قوس های فراوان، موفق به انجام آن می شوند اما در 
ادامه نه تنها بازپرداخت این اقساط با تاخیر صورت 
می پذی��رد بلک��ه در تکمیل و راه ان��دازی طرح های 
توس��عه ای و ادامه تولید نیز مشکلات فراوانی برای 
آن ها ایجاد می شود.این فعال صنعت نسوز در پایان 
با بیان اینکه به دنبال تولید قطعات جدید نسوز در 
طرح توس��عه ای شرکت هستیم، یادآور شد: صنعت 
نسوز کشور به ویژه در بخش های چینی و مظروف، 
هنوز جای کاری بس��یاری دارد و می توان اقدام به 
سرمایه گذاری و احداث کارخانجات جدید تولیدی 
کرد؛ به ش��رط آنکه ثبات لازم در بازار ایجاد ش��ود 
و در ادام��ه با اقدامات و پیگیری های س��ازمان ها و 
مس��ئولان ذی ربط، ثبات ایجاد شده در بازار حفظ 

شود.

 آذر طلایی در بازار داخلی آهن آلات 

یکی از اهداف کلان شرکت فولاد سنگان همزمان با توسعه 
کم��ی در ظرفیتها و افزایش کیفی محصولات، بهبود و پایش 
مس��تمر وضعیت زیس��ت محیطی شرکت اس��ت. بر این مبنا 
ش��رکت فولاد س��نگان با الگو برداری از عملکرد شرکت مادر 
)ف��ولاد مبارکه اصفهان( اقدام به تدوین رویکردهای زیس��ت 
محیطی در فرآیند تولید و همچنین پروژه های توسعه ای خود 
بص��ورت یک مدل کل��ی جهت بهبود مداوم عملکرد زیس��ت 
محیطی نموده است. شرکت فولاد سنگان با توجه به الزامات 
قانون��ی و مقررات ملی و بین المللی زیس��ت محیطی از یک 
س��و و تحلیل فرصتها و چالشهای زیس��ت محیطی در پیش 
رو از س��وی دیگر، همچنین برآورد ظرفیتهای داخلی و نقاط 
قابل بهب��ود فعالیتهای تولیدی، اقدام به تدوین اس��تراتژی و 
در مرحله بعد تهیه برنامه عملیاتی برای محقق س��اختن این 
اس��تراتژی ها نموده و در ادامه کفایت و اثر بخشی برنامه های 
انجام ش��ده را تحت بررس��ی قرار می دهد.فراین��د بازنگری و 
ارزیابی اس��تراتژی ها ی اتخاذ شده بصورت مستمر در دستور 
کار ف��ولاد س��نگان ق��رار دارد که حاصل آن بهب��ود عملکرد 
زیس��ت محیطی ش��رکت در طی س��الهای آت��ی خواهد بود. 
بس��یاری از ذخایر معدنی بزرگ دنیا در مناطق با محدودیت 
تامین آب واقع شده اند. نیز از این قاعده مستثنی نبوده و فولاد 
سنگان در منطقه نیمه خشک قرار دارد. با توجه به هدفگذاری 
تولید س��الانه ۵ میلیون تنی کنسانتره س��نگ آهن و گندله 
تأمی��ن آب مورد نیاز تولید صنعتی نیازمند برنامه ریزی دقیق 
و علمی جهت اس��تفاده بهینه از منابع موجود است. از سوی 
دیگر تولید باطله معادن و صنایع معدنی در صورت دپوی غیر 
اصولی و غیر علمی می تواند موجب آس��یب به محیط زیست 
منطقه ش��ود. لذا با توجه به موارد فوق، آبگیری از باطله های 
کارخانه های فرآوری از اهمیت بالایی برخوردار ش��ده اس��ت.
آب در صنای��ع معدنکاری در طیف گس��ترده ای از فعالیتها از 
جمله فرآوری م��واد معدنی، کنترل گرد و غبار و انتقال پالپ 
اس��تفاده می ش��ود. مدیریت صحیح آب معادن زمانی حاصل 
می ش��ود که ش��رکت های معدنی آب را بعنوان یک دارایی با 
رویکرد محیط زیس��تی، اقتصادی و اجتماعی مدیریت کنند . 
لذا بهینه سازی کاهش اتلاف آب در هر مرحله از فرایند امری 
ضروری می رس��د. بکارگیری روش های نوین در بازیابی آب و 
تولید باطله خش��ک موجب تس��هیل مدیریت باطله و کاهش 
اثرات زیست محیطی ناشی از انباشت آن خواهد شد. چرا که 
باطله خشک، نه تنها مش��کلات ناشی از تولید زهاب اسیدی 
در سیستم سدهای باطله قدیمی را ندارد بلکه نگرانی هایی از 
قبیل شکست سدها را هم نخواهد داشت . همچنین بازسازی 
و احیا این گونه انباش��تگا  ها نیز از سهولت بیشتری برخوردار 
خواهد بود. فولاد س��نگان برای دس��تیابی به اهداف خود در 
جه��ت حفظ محیط زیس��ت و منابع طبیعی، قب��ل از اجرای 
پروژه ه��ای جدید برای تامین آب، بهینه س��ازی مصرف را در 
دستور کار خود قرار داده است. برای این منظور فولاد سنگان، 
اس��تفاده از آخرین تکنولوژی آبگیری از باطله های تولیدی با 
برترین دانش فنی روز که منجر به کاهش مصرف آب به میزان 
۵۰ درصد نس��بت به تکنولوژی های موجود گردیده است را با 
سرمایه گذاری بالغ بر ۲۰ میلیون یورو در دستور کار قرارداد.

در این راس��تا فولاد س��نگان با نصب دستگاه های آبگیری 
باطله عملًا میزان مصرف آب به ازای هر تن تولید کنس��انتره 
از ۰.۹ مت��ر مکع��ب به کمت��ر از ۰.۴ متر مکعب نس��بت به 
اس��تانداردهای موجود کاهش داده اس��ت ک��ه صرفه جویی 
مع��ادل ۲.۵ میلیون متر مکعب در مصرف س��الیانه آب را به 
همراه دارد. براس��اس مدل تعریفی فولاد س��نگان در کارخانه 
کنس��انتره ۵ میلیون تنی فعلی این ش��رکت طیف پروژه های 
زیست محیطی و توسعه ای با لحاظ نمودن حفظ منابع انرژی 
نه تنها این ش��رکت را به یکی از پیشگامان حفاظت صنعت از 
محیط زیس��ت تبدیل نموده است بلکه براساس اصول توسعه 
و اقتصاد پایدار محصولات این ش��رکت را نیز به سمت رقابتی 
ش��دن بیشتر در بازار هدایت کرده است. در تمام کارخانه های 
کنسانتره، دفع باطله ریزدانه حاصل از فرآوری پس از نرمایش 
کانه های س��ولفیدی چالش های��ی را به دلیل اکسیداس��یون 
س��ولفیدهای باقی مانده در باطل��ه ایجاد می کند. قرار گرفتن 
باطله های س��ولفیدی در معرض آب و هوا ممکن است منجر 
به واکنش های شیمیایی گردد که نتیجه آن تولید زهاب های 
اس��یدی می باشد. جریان این زهاب اسیدی می تواند پتانسیل 
فروش��ویی و انحلال فلزات حاضر در باطله فرآوری و س��نگ 
های در برگیرنده را افزایش دهد.از س��ویی دیگر این باطله ها 
خود حاوی عناصر با ارزش و بخصوص کانی های آن هس��تند 
ک��ه عموما به عن��وان باطله از چرخه تولید خ��ارج می گردند 
.پرواضح اس��ت که بس��یاری از ذخایر مواد خام شامل ذخایر 
فلزی می باش��د که بر خلاف سایر مواد، یا اصلًا جایگزین نمی 

شوند و یا به صورت محدود جایگزین می گردند.

علی اکبر اکبری  
معاون توسعه و تکنولوژی شرکت فولاد سنگان

یادداشت

پرداخت تس��هیلات به برگزیدگان و شرکت کنندگان مسابقات ملی 
مهارت گوهرتراش��ی استان خراسان جنوبی، مورد موافقت قرار گرفت. 
ای��ن مهم با پیگیری های صورت گرفته توس��ط طرح توس��عه صنعت 
گوهرسنگ کش��ور، محقق شده اس��ت. موافقت با پرداخت تسهیلات 
به ش��رکت کنندگان مسابقات مهارت گوهرتراشی / متقاضیان به اداره 
فنی و حرفه ای شهرس��تان های خراس��ان جنوبی مراجعه کنندبنا بر 
اعلام س��ازمان آموزش فنی و حرفه ای استان خراسان جنوبی، شرکت 
کنندگان برای دریافت تسهیلات می توانند با مراجعه به اداره آموزش 
فن��ی و حرفه ای شهرس��تان های خود در اس��تان  خراس��ان جنوبی؛ 
معرفی نام��ه مربوط��ه جه��ت اعلام به بان��ک عام��ل را دریافت کنند.

در راس��تای پیش��برد اهداف س��ند ملی توس��عه صنعت گوهرسنگ، 
نخس��تین دوره مس��ابقات ملی آزاد مهارت گوهرتراش��ی توسط طرح 
توس��عه صنعت گوهرسنگ کش��ور و با همکاری سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کش��ور طی ۹ تا ۱۱ آبان ماه امس��ال برگزار ش��د.حمایت 
از برگزیدگان و ش��رکت کنن��دگان، از موضوعات م��ورد بحث در روز 
اختتامیه مس��ابقات بود. باتوجه به پیگیری های انجام شده توسط طرح 
توس��عه صنعت گوهرس��نگ کشور )تحت پوش��ش ایمیدرو(، معاونت 
اقتصادی استانداری استان خراسان جنوبی، موافقت خود را با پرداخت 
تسهیلات اعلام و منابع مالی لازم را به اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 

استان خراسان جنوبی تخصیص دادند.

موج معدن

شرکتها

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: معادن اورانیومی 
ک��ه امروز داریم بهره برداری می کنیم از ۱۴ معدن عبور 
کرده اس��ت و حجم فعالیت ما برای اس��تخراج اورانیوم و 

سنگ هایی که همراه آن است چندین برابر شده است.
محمد اس��لامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: 
معادن اورانیومی که ام��روز داریم بهره برداری می کنیم 
از ۱۴ معدن عبور کرده اس��ت و حج��م فعالیت ما برای 
استخراج اورانیوم و سنگ هایی که همراه آن است چندین 

برابر شده است.
اس��لامی ضمن اشاره به اینکه یک هدف از اهداف سند 
جامع راهبردی صنعت هس��ته ای تحقق ۲۰ هزار مگاوات 
برق  اس��ت گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۱ عملکرد سازمان 
انرژی اتمی در چارچوب این سند است.وی با بیان اینکه 
هی��چ کس نمی تواند به ما بگوید این کار را بکن یا نکن، 
اظهار داشت: فعالیت های هسته ای ما بر اساس NPT و 

در چارچوب قوانین آژانس انجام می شود.

تعداد معادن اورانیومی از ۱۴ معدن عبور کرده است

بازگردانی آب به واحد 
کنسانتره سازی

شرکت کنندگان مسابقات مهارت 
گوهرتراشی تسهیلات دریافت 

می کنند
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در حال حاض��ر ای��ران از لحاظ برخ��ورداری از منابع انرژی 
فسیلی، یکی از غنی ترین کشورهای جهان محسوب شده و از 
منظر حجم ذخایر نفت و گاز در دنیا در جایگاه نخس��ت قرار 
دارد. از طرفی سهم عمده سبد انرژی اولیه کشور را گاز طبیعی 
و نفت خام تشکیل داده؛ لذا بخش زیادی از تولیدات این حوزه 
در داخل کش��ور مصرف می ش��ود. مطابق با داده های مقامات 
وزارت نفت و ش��رکت تانکرترکرز، در حال حاضر صادرات نفت 
ایران در خوشبینانه      ترین حالت، تقریبا یک میلیون و ۸۵۰ هزار 
بشکه در روز است.به این ترتیب، تمامی تولیدات هیدروکربنی 
در کشور شامل نفت خام، گاز طبیعی، میعانات گازی و... صرف 
مصارف داخلی از جمله خوراک پالایش��گاه ها، پتروشیمی ها و 
نیروگاه ه��ا، نیازمندی      های بخش صنع��ت و بخش خانگی و... 
می ش��ود و عملا تنه��ا یک میلیون و ۸۵۰ هزار بش��که در روز 

نفت خام به عنوان مازاد انرژی کشور است که صادر می شود.
از س��وی دیگ��ر، از می��دان گازی پارس جنوب��ی به طور متوس��ط 
67۰ میلیون متر مکعب در روز گاز طبیعی تولید می شود که این حجم 
از گاز طبیع��ی از لحاظ ارزش حرارتی تقریبا معادل 4 میلیون بش��که 
نفت خام است. همچنین به      طور متوسط روزانه 7۰۰ هزار بشکه میعانات 
گازی به عنوان ارزش��مندترین محصول یک میدان گازی )میعانی( از 
میدان پارس جنوبی اس��تحصال می شود که در حال حاضر بخش اعظم 
این محصول ارزش��مند به عنوان خوراک پالایشگاه ستاره خلیج      فارس 
و مجتمع      ه��ای پتروش��یمی مورد اس��تفاده قرار می گی��رد و ظرفیت 
باقی مانده آن صادر می ش��ود. با توجه به س��هم ۵۰ درصدی تولیدات 
میدان گازی پارس جنوبی از کل س��بد انرژی کشور، می توان دریافت 
که نقش این میدان مشترک در امنیت انرژی کشور بی      بدیل است.افت 
تولی��د از مخازن گازی به دلایلی چون گذر از نیمه عمر چاه      ها و افت 
فشار مخازن، مسدودشدن مسیر چاه      ها به      وسیله میعانات تشکیل      شده، 
مهاجرت گاز و... امری طبیعی اس��ت که در ط��ول عمر همه مخازن 
هیدروکربنی رخ می دهد. مشاهدات میدانی نشان می دهد، افت تولید 
از میدان پارس جنوبی نیز آغازشده و پیش بینی رفتار مخزن براساس 
مدل های موجود، حاکی از افت تولید سالانه ۲۸ میلیون مترمکعب در 
روز )معادل تولید یک فاز اس��تاندارد پالایش��گاه های پارس جنوبی( در 
س��ال های پیش روس��ت. با توجه به آنکه نیمی از سبد انرژی کشور از 
پارس جنوبی تامین می شود، افت تولید شدید این میدان در سال های 
آتی و کاهش س��هم محصولات آن از س��بد انرژی ای��ران، تراز انرژی 
کشور را به شدت تحت تاثیر قرار خواهد داد. با توجه به آنکه محصولات 
تولیدی از پارس جنوبی معادل 4 میلیون و 7۰۰ هزار بش��که نفت خام 
در روز اس��ت و صادرات روزانه نفت ایران تنها یک میلیون و ۸۵۰ هزار 
بشکه است؛ لذا با کاهش تولید از این میدان، ایران به رغم داشتن رتبه 
نخس��ت دارندگان ذخای��ر نفت و گاز در دنی��ا، به تدریج به عنوان یک 
کش��ور واردکننده انرژی در جهان شناخته خواهد شد.اما چالش دوم، 

درخصوص امکان پذیری راهکارهاست.
 براس��اس سیاس��تگذاری دولت ها در س��ال های اخی��ر و با فرض 
فراوان��ی مناب��ع گازی، ذائق��ه مصرف انرژی کش��ور از س��وخت های 
مای��ع مانند نفت س��فید، گازوئی��ل و... به گاز طبیع��ی تغییر کرده و 
ساختار سیس��تم گرمایش خانگی، س��وخت خودروها و ماشین آلات 
صنایع براس��اس سوخت گاز طبیعی ش��کل گرفته  و تغییر دوباره این 
س��اختار به مصرف کننده سوخت های مایع بس��یار پرهزینه و زمانبر 
اس��ت؛ لذا جایگزینی گاز تولیدی از پارس جنوبی با سوخت های مایع 
امکان پذی��ر نبوده و تنها راه��کار، واردات گاز طبیعی خواهد بود. این 
در حالیس��ت ک��ه با فرض یافت��ن این ظرفیت تولی��دی گاز مازاد در 
خ��ارج از کش��ور، انتقال این حجم از گاز طبیعی ب��ا توجه به ماهیت 
آن، نیازمند زیرس��اخت های وس��یع از جمله خطوط لوله گس��ترده و 
سرمایه گذاری های هنگفت است.پرواضح است که غلبه بر چالش های 
ذکرش��ده، حداقل در کوتاه      مدت و میان مدت امکان پذیر نیس��ت. این 
در حالیس��ت که موضوع امنیت انرژی برای هر کش��وری در س��طح 
موضوع��ات امنیت ملی بوده و عدم تامین ان��رژی موردنیاز حتی برای 
یک بازه زمانی کوتاه، کش��ورها را ب��ا چالش های جدی روبه رو خواهد 
کرد. وضعیتی که توصیف شد حاصل سیاستگذاری       نادرست حاکمیت 
در افزایش وابس��تگی شدید نیازهای استراتژیک کشور به یک میدان 
گازی اس��ت. در س��ه دهه گذش��ته همگان گمان می کردند که ایران 
به عن��وان بزرگ ترین دارنده ذخای��ر نفت و گاز جه��ان، دارای منابع 
سرش��ار و لایتناهی اس��ت و گاز طبیعی می تواند به عنوان یک منبع 
انرژی پایدار، جایگزین منابع انرژی دیگر ش��ود؛ لذا سبد انرژی کشور 
را تا 7۵ درصد به گاز وابسته کردند و گاز را تا دوردست      ترین روستاها 

در گرمسیرترین نواحی کشور نیز رساندند.
حال فارغ از هر آنچه تاکنون رخ داده اس��ت، سوال کلیدی آن است 
که با این حجم از تقاضای گاز و وابس��تگی شدید بخش های مختلف 
کش��ور به تولیدات پارس جنوبی، هم اکنون سیاس��ت و راهکار صحیح 
چیس��ت؟ سیاس��ت ها را می توان در دو بخش عرض��ه و تقاضای گاز 
جس��ت وجو کرد. در بخش تقاضای انرژی، س��رمایه گذاری در زمینه 
جایگزینی تجهیزات فرس��وده با تجهی��زات کارآ و به روز در صنایع و 
سیستم گرمایشی بخش خانگی، اصلاح الگوی مصرف انرژی در کشور 
و واقعی      ک��ردن قیمت حامل ه��ای انرژی می توان��د از جمله اقدامات 
سیاستگذاران در این حوزه باشد. به رغم آنکه مدیریت تقاضا می تواند 
در کم��ک به رف��ع ناترازی انرژی در کش��ور کمک ش��ایانی کند، اما 
موضوع این یادداشت چالش های پیش روی بخش عرضه انرژی است.

 غلب��ه بر چالش های پیش      رو در بخش عرض��ه، نیازمند تصمیمات 
عاجل و اساس��ی در س��طح نظام تصمیم س��ازی کلان و نه در سطح 

دولت و وزارت نفت است.
بح��ران قریب      الوق��وع پارس جنوب��ی، می توان��د تبع��ات اقتصادی، 

اجتماعی و حتی امنیتی برای کشور داشته باشد.
 اجرای تاسیس��ات فش��ارافزایی در پارس جنوبی، حیاتی      ترین اقدام 
ممکن است که با اجرای آن می توان تا چندسال کاهش شدید تولید 

از میدان را به تعویق انداخت.
 نی��از ب��ه اس��تفاده از تجهی��زات و تکنولوژی های خ��اص و به      روز 
دنیا در س��اخت کمپرس��ورها و سکوهای فش��ارافزایی و حجم بالای 
س��رمایه گذاری موردنی��از از ویژگی های این پروژه اس��ت که با توجه 
ب��ه تحریم های بین الملل��ی موجود، ادامه کار را ب��ا چالش های جدی 

روبه رو خواهد کرد.
 از جمله دیگر راهکارهای تقویت بخش عرضه گاز، حفاری چاه      های 
درون      میدانی)Infill( در میدان پارس جنوبی و توس��عه میادین گازی 
جدید در اطراف این میدان از جمله میادین گازی بلال، فرزاد، کیش 
و پارس شمالی اس��ت که گاز تولیدی از آنها می تواند تاحدی کاهش 

تولید از میدان پارس جنوبی را جبران کند.
فرام��وش نکنیم که برای حف��ظ میدانی که نف��س       صنایع، بخش 
خانگی، اقتصاد و امنیت به حیات آن وابس��ته اس��ت، فرصت چندانی 
باق��ی نمانده اس��ت و در ص��ورت عدم بس��یج ملی برای ای��ن مهم و 
عدم سرمایه گذاری در آن، در سال های نه چندان دور، چندین برابر این 
س��رمایه را بای��د برای واردات انرژی صرف کنی��م البته اگر بتوانیم بر 

چالش های پیشتر گفته، فائق آییم!

دکتر ابوالفضل سماواتی  
کارشناس حوزه نفت و گاز 

یادداشت

میرس��امان پیشوایی چهارشنبه، ۲۲ آذر ماه در کمیته بهره وری شرکت گاز خراسان 
ش��مالی، اظهار کرد: موضوع بهره وری در کشور ما جای تأمل دارد و آمارهای جهانی از 
جایگاه نامناس��ب ما حکایت دارند. ایران در س��ال ۲۰۲۲ در حوزه شدت مصرف انرژی 
در رتبه آخر دنیا قرار داش��ت. وی ادامه داد: این جایگاه به این معناست که نسبت کل 
انرژی مصرفی به تولید ناخالص داخلی وضعیت مناس��بی ندارد و باید به سمت اصلاح 

شدت مصرف حرکت کنیم.
پیش��وایی بیان کرد: موضوع، زمانی نگران کننده تر می ش��ود ک��ه می بینیم نه تنها در 
ش��دت مصرف جایگاه آخر دنیا را داریم، بلکه در زمینه متوس��ط مصرف که در دنیا رو 
به کاهش اس��ت، متوسط مصرف در ایران روندی افزایشی دارد، یعنی وضعیت درحال 

بدتر شدن است.

رئیس سازمان ملی بهره وری ایران تاکید کرد: ایران رتبه نخست یا دوم را در دنیا در 
منابع هیدروکربنی )ذخایر زیرزمینی نفت خام و گاز طبیعی( دارد؛ اما با ناترازی انرژی 
روبه رو اس��ت که جای تعجب و نگرانی دارد. وی با تاکید بر اینکه باید قدر نعمت های 
الهی را بدانیم، اظهار کرد: یکی از راه های ش��کر نعمت، استفاده درست از نعمت است، 
بخص��وص ان��رژی و منابع نفت و گاز ک��ه به نوعی میراث آیندگان اس��ت. باید به فکر 
فرزندان مان هم باش��یم. وی گفت: در زمس��تان، میزان مصرف روزانه گاز در کشور به 
حدود 7۵۰ تا ۸۰۰ میلیون مترمکعب می رس��د که عدد بس��یار بالایی است و تولیدات 

جدید کشور به سرعت مصرف می شود.
پیش��وایی ادامه داد: کل صادرات روزانه گاز روس��یه به اروپا ۳۵۰  میلیون مترمکعب 
است؛ اما ما 7۵۰  میلیون مترمکعب مصرف داریم و همین موضوع سبب می شود نتوانیم 

چندان به سمت صادرات حرکت کنیم.
وی ب��ا بیان اینکه رویک��رد دولت به��ره وری، رضایت و عدالت اس��ت، گفت: رئیس 
جمهوری همواره در جلس��ات خود بر حوزه بهره وری تاکید کرده و نگاه ویژه ای به این 

حوزه داشته است.
 ن��گاه دولت این اس��ت که اگر اقدام��ات هدفمندی در حوزه بهره وری انجام ش��ود، 

ظرفیت خوبی برای خلق ثروت ایجاد خواهد شد.
رئیس س��ازمان ملی بهره وری ایران با بیان اینکه تحولات زیرس��اختی خوبی بعد از 
انقلاب در حوزه برق و گاز رخ داده اس��ت، افزود: گرچه در حوزه گازرسانی به دورترین 
نقاط کش��ور و روستاها، اقدامات قابل افتخاری انجام شده است، اما در حوزه بهره وری 

باید اقدامات زیادی انجام شود.

چاشني »نوآورانه« در زنجيره ارزش صنعت نفت
مهدی کاوه ای

فرصتي براي ارایه آخرین دس��تاوردهاي فناوري 
روزدر حوزه صنعت نفت، گسترش تعاملات فناورانه 
و نوآورانه با کش��ورهاي دوست و همسایه، کمک به 
تقویت توان ساخت داخل از طریف تبادل اطلاعات 
فني بین بخش تقاضا و عرضه فناوري و نیز آشنایي 
مدیران ارشد و صنعتگران صنعت نفت، گاز، پالایش 
و پتروشیمي نسبت به دستاوردهاي نوآورانه فراهم 
ش��د و در این راستا نیز چند قرارداد کلان تولید بار 
اول در چهار ش��رکت اصلي وزارت نفت در دومین 

همایش پتروتک امضا مي شود.
عظی��م کلانتري اصل، رییس پژوهش��گاه صنعت 
نفت، در نشست خبري دومین کنفرانس و نمایشگاه 
مدیریت فن��اوري و افزایش تولی��د دانش بنیان در 
زنجی��ره ارزش صنع��ت نفت )پتروت��ک( که هفته 
آینده برگزار مي شود، با بیان اینکه این کنفرانس با 
همکاري تمام ارکان زیست بوم فناوري و با مشارکت 
و حمای��ت معاونت مهندس��ي، پژوه��ش و فناوري 
وزارت نفت، پارک توس��عه فناوري و چهار ش��رکت 
اصلي وزارت نف��ت همزمان با هفته پژوهش برگزار 
مي ش��ود، اظهار کرد: آیین افتتاحیه دومین رویداد 
پتروت��ک روز سه ش��نبه هفته آین��ده )۲۸ آذرماه( 

برگزار خواهد شد.
ب��ه گفت��ه وي چهار نشس��ت تخصص��ي درباره 
نیازه��اي فناوران��ه و توانمندي ه��اي ش��رکت هاي 
دانش بنی��ان براي چهار ش��رکت اصلي وزارت نفت 
در عص��ر روز سه ش��نبه )۲۹ آذرم��اه( و صبح روز 
چهارش��نبه )۳۰ آذرم��اه( برگزار مي ش��ود که این 
نشست ها نسبت به س��ال گذشته تخصصي تر شده 

است و اهداف مشخصي را دنبال مي کند.
رییس پژوهشگاه صنعت نفت با بیان اینکه توسعه 
دانش فن��ي زنجیره ارزش پتروش��یمي از مس��ائل 
اصلي کشور اس��ت که اقدام هاي بسیار مطلوبي در 
این زمینه انجام ش��ده اس��ت، گفت: مسائل مرتبط 
با محیط زیس��ت و ارتقاي عملک��رد صنعت با این 
هدف نیز در این رویداد بررس��ي مي ش��ود. به گفته 
وي اقدام هاي بس��یار مطلوبي در دو س��ال گذشته 
همس��و با سیاس��ت هاي دولت در زمین��ه افزایش 
ظرفیت خدمات فني مهندس��ي انجام ش��ده است و 
حمایت ه��اي خوبي نیز از اقدام ه��اي نوآورانه انجام 

خواهد شد.
همچنین ریی��س پارک نوآوري و فناوري صنعت 
نفت گفت: ب��ا بهره گیري از قانون جهش تولید و با 
توجه به ظرفیت مهندسي در کشور مي توانیم جزو 
معدود کش��ورهاي برتر در بحث تحقیق و توس��عه 
)R&D( و توس��عه آن و س��رمایه گذاري در آینده 

نزدیک باشیم.
محمداس��ماعیل کفایت��ي، گفت: پ��ارک نوآوري 
و فن��اوري صنعت نفت طي یک س��ال گذش��ته با 

برنامه ریزي هاي انجام ش��ده به یکپارچگي مطلوبي 
در زیس��ت بوم با پژوهشگاه، بخش تحقیق و توسعه 
چهار شرکت اصلي و پژوهش و فناوري وزارت نفت 
دست یافته اس��ت. وي افزود: شست هاي متعددي 
را برگزار کرده ایم تا این کنفرانس نس��بت به س��ال 
گذش��ته بهتر برگزار شود و با شناسایي نقاط ضعف 
در تلاش��یم تعداد شرکت ها نسبت به پارسال هم از 
نظر فني و هم کیفي پیشرفت داشته باشد و رویکرد 

ما حمایت از شرکت هاي رشدي و نوپاست.
رییس پارک نوآوري و فناوري صنعت نفت ادامه 
داد: با برنامه ریزي و بررسي ظرفیت هاي شرکت هاي 
نوپا و رش��دي قرار است ضمن پذیرش تعداد ۱۰۰ 
ش��رکت نوپا به صورت رایگان و حمای��ت از آنها به 
پژوهش��گاه صنع��ت نفت معرفي ش��وند. کفایتي با 
اش��اره ب��ه اینک��ه برنامه ریزي بخش ش��رکت هاي 
جاافت��اده در نمایش��گاه به عه��ده پارک ن��وآوري و 
فناوري صنعت نفت اس��ت، اظهار کرد: شرکت هاي 
جاافت��اده باید در کنار ش��رکت هاي نوپا به تکمیل 

زنجیره ارزش کمک کنند.
وي ب��ا بیان اینکه جدا از بح��ث محتوایي که در 
کنفرانس پتروتک قرار اس��ت به نمایش گذاش��ته 
ش��ود، باید از نظر ش��کلي نیز نسبت به سال پیش 
متفاوت باش��یم، گف��ت: بخش نمایش��گاهي طبق 
رویکرده��اي  ب��ا  و  انجام ش��ده  برنامه ریزي ه��اي 
بین الملل��ي مي توان��د الگوي مطلوبي ب��راي صدور 
خدمات فني و مهندسي باشد.  رییس پارک نوآوري 
و فناوري صنعت نفت تصریح کرد: نمایش��گاه هاي 
زیادي در س��طح کش��ور در حوزه مهندسي برگزار 
مي شود که این نشان از ظرفیت بالاي مهندسي در 
ایران است که بسیاري از اینها زمینه صادرات دارند.

همچنی��ن مدیر پژوهش و فناوري ش��رکت ملي 
نفت ایران گفت: ضرورت اس��تفاده از ش��رکت هاي 
دانش بنی��ان در صنعت نفت این اس��ت که بتوانیم 
از فناوري هاي پیش��رفته براي بهب��ود بهره وري در 
ای��ن صنعت اس��تفاده کنیم مهدیا مطه��ري افزود: 
وزارت نف��ت و ش��رکت ملي نفت ایران بر اس��اس 
اعلام س��خنگوي هی��ات دولت و گ��زارش معاونت 
علمي، فناوري و دانش بنیان ریاس��ت جمهوري رتبه 
نخس��ت را در حمای��ت از نخب��گان و تولید بار اول 
در کشور داش��ته اس��ت.وي ادامه داد: این موضوع 
نش��ان مي دهد زیس��ت بوم نوآوري در صنعت نفت 
به خوبي کار مي کند و خروجي قابل اعتنایي اس��ت. 
دبی��ر رویدادهاي کنفرانس و همای��ش پتروتک ۲ 
با اش��اره به اینک��ه رتب��ه اول وزارت نفت در تولید 
ب��ار اول بی��ش از آنکه ش��اخصي از حمایت وزارت 
نفت از ش��رکت هاي دانش بنیان باشد، نشان دهنده 
همکاري موثر بازیگران مختلف زیست بوم در صنعت 
نفت اس��ت، گفت: م��ا در وزارت نفت این فرصت را 
داشته ایم که از بازیگران مختلف زیست بوم استفاده 
کنیم و بهره مندي بیشتري داشته باشیم که توفیقي 

براي ما است.
مطهري با بیان اینکه همه اعضاي زیست بوم این 
تلاش را داش��ته باشند تا بهره بیشتري در ساخت، 
طراحي و اجراي تجهیزات مورد نیاز در صنعت نفت 
داشته باش��یم و به موضوع اصلي که افزایش تولید 
کشور و رشد اقتصادي است کمک کنیم، افزود: در 
شعار امسال بحث افزایش تولید را داریم و از همین 
رو افزای��ش تولید نفت از ابعاد مختلف حائز اهمیت 
اس��ت. وي تأکید کرد: باید بتوانیم با افزایش تولید 
نفت به رشد اقتصادي که سیاست گذار ترسیم کرده 

است، دست یابیم. 
وي با تأکید بر اینک��ه در این اقدام، ارزش افزوده 
زیادي نهفته اس��ت، افزود: هوشمندسازي میدان ها 
نفت و گاز، یک بازار کارآفرینانه ویژه براي نخبگان 
در حوزه آي تي فراهم مي کند و بازار اشتغال خوبي 
در این زمینه خواهد ب��ود. مدیر پژوهش و فناوري 
ش��رکت ملي نفت ایران ادامه داد: هوشمندس��ازي 
میدان هاي نف��ت و گاز، به افزای��ش تولید، کاهش 
هزینه ه��ا و بهینه س��ازي مص��رف ان��رژي منج��ر 
خواهد ش��د. این در حالي اس��ت که در کش��ور با 
محدودیت ه��اي تأمین انرژي مواجهی��م و با توجه 
به ل��زوم افزای��ش تولی��د و کاهش هزینه ه��ا، این 
موض��وع اولویت بالایي دارد.مطه��ري با بیان اینکه 
هوشمندس��ازي میدان هاي نف��ت و گاز، همچنین 
به حفاري هوش��مند کمک مي کن��د، گفت: امریکا 
اکنون به تولید روزانه تا ۱۳ میلیون بش��که نفت در 
روز دس��ت یافته که با همین حفاري هاي پیشرفته 
و هوشمندسازي محقق شده است، زیرا با این اقدام 
زم��ان حفاري کاهش مي یابد و اهداف تولید محقق 
مي ش��ود. وي با اش��اره به اینکه سیس��تم مدیریت 
نگهداري کامپیوتري و نگهداري پیشگیرانه زیرنظر 
هوش مصنوعي در این نشست بررسي خواهد شد، 
اف��زود: همچنین تجربه هاي جهان��ي در این زمینه 
ارایه خواهد ش��د.همچنین مدیرکل پژوهش وزارت 
نف��ت اظهار ک��رد: دومی��ن کنفرانس و نمایش��گاه 
مدیریت فناوري افزاش تولید دانش بنیان در زنجیره 
ارزش صنعت نفت به منظور ایجاد شبکه تحقیقاتي 
منس��جم و جهت دهي به پژوهش هاي دانش��گاهي 
و معرف��ي نیازه��اي صنعت برگزار مي ش��ود. هاجر 
فرشیدي با بیان اینکه وزارت نفت متولي برنامه هاي 

حمایت از فناوري ه��ا و فعالیت هاي دانش بنیان در 
کشور است، گفت: به منظور ایجاد شبکه تحقیقاتي 
منس��جم و جهت دهي به پژوهش هاي دانش��گاهي 
و معرف��ي نیازهاي صنعت و مستعدس��ازي نیروي 
پژوهش��ي کشور براي جذب فناوري صنعت نفت از 

پارسال براي برگزاري این رویداد برنامه ریزي شد.
وي ادام��ه داد: در برگ��زاري ای��ن رویداد تلاش 
مي شود از ظرفیت هاي داخلي وزارت نفت استفاده 
کنیم و ب��ا کمک پارک ن��وآوري و فناوري صنعت 
نفت س��عي کردیم این همای��ش با قدرت و کیفیت 
بیشتري نس��بت به پارسال برگزار ش��ود. مدیرکل 
پژوهش وزارت نفت بیان کرد: تلاش ش��ده به همه 
الزام هاي توس��عه فناوري پرداخته شود و امیدواریم 
هم افزایي مطلوبي در این حوزه انجام شود و صنعت 
نفت بتوان��د به خوبي از ظرفیت هاي پژوهش��ي در 
کش��ور بهره بب��رد.در ادامه این نشس��ت غلامرضا 
خوانس��اري، مدیرکل نظام تأمین و تجاري س��ازي 
فن��اوري معاونت پژوه��ش و فن��اوري وزارت نفت 
تصریح کرد: توسعه بازار شرکت هاي دانش بنیان در 
دولت س��یزدهم در بخش تجاري سازي شرکت هاي 
سازنده بسیار گسترده شد، به گونه اي که هم اکنون 
۲ هزار شرکت سازنده در فهرست بلند منابع وزارت 
نفت ارزیابي ش��ده اند.وي با اش��اره به اینکه صنعت 
نفت در مس��یر توسعه قرار دارد و به زودي با اشباع 
بازار داخلي نیاز به ب��ازار جهاني براي فروش ایجاد 
مي ش��ود، افزود: کارگ��روه ص��ادرات خدمات فني 
مهندس��ي با همکاري مس��تقیم معاونت بین الملل، 
بازرگاني وزارت نفت و چهار ش��رکت اصلي، حدود 
یک س��ال است که در وزارت نفت تشکیل شده که 
وظیفه اصلي این کارگروه تسهیل گري و تنظیم گري 
مسیر تجارت بین الملل براي خدمات فني مهندسي 
و تجهی��زات صنع��ت نف��ت اس��ت.در پای��ان رضا 
عاشوري زاده، دبیر برگزاري رویداد پتروتک در پایان 
این نشست با بیان اینکه در دو سال اخیر همکاري 
بس��یاري خوبي در ارکان پژوهش و فناوري وزارت 
نفت داش��ته ایم، اظهار کرد: اقتص��اد دانش بنیان و 
تجاري س��ازي یکي از خلأهایي بود که در زیس��ت  
پژوهش و فناوري ش��اهد آن بودیم و همراه تلاش 
کردیم بتوانیم با یاري زیس��ت بوم نوآوري و فناوري 
B۲B این خلأ را پوشش دهیم. وي افزود: در بخش

ها اهدافي مانند توس��عه کس��ب وکارهاي نوآورانه، 
به هم رس��اني حوزه هاي نیاز و عرضه هاي فناورانه و 
هدفمند نبودن حضور مدیران و مسوولان عملیات 
مطرح اس��ت.دبیر برگزاري روی��داد پتروتک با بیان 
اینکه بحث حمایت از توس��عه دانش بنیان، تکمیل 
زنجیره ارزش و تجاري سازي دستاوردهاي فناورانه 
و نوآورانه از اهداف اصلي و مهم ما در بخش صنعت 
نفت اس��ت، یادآور ش��د: یکي از موارد پراهمیت در 
این رویداد حضور مدیران ارشد و مسوولان عملیات 
براي شناسایي دس��تاوردهاي نوآورانه شرکت هاي 

دانش بنیان است.
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رئیس سازمان ملی بهره وری مطرح کرد                 ایران، بیشترین مصرف کننده انرژی در دنیا 

پالایشگاه ها ۴۰ همت از دولت طلب دارند  ۸۵ درصد ظرفیت جدید برق برای صنایع 

دبیر انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت کش��ور 
گفت: تا امروز 4۰ هزار میلیارد تومان پالایش��گاه ها از دولت 
طل��ب دارند. ناصر عاش��وری دبیر انجمن صنف��ی کارفرمایی 
صنعت پالایش نفت کشور گفت: قیر تهاتری تکلیفی است که 
مجلس برعهده دولت می گذارد. دولت نیز از آنجا که تولید قیر 
ندارد و در پالایش��گاه های خصوصی این کالا تولید می ش��ود، 

این تکلیف را به بخش خصوصی واگذار می کند.
او توضیح داد: پالایشگاه های کشور برخی محصولات خود را 
از طریق بورس و به صورت ش��فاف عرضه می کنند، اما کالای 
اصلی مانند بنزین، قیر و س��وخت هواپیما را به دولت تحویل 

می دهند.
عاش��وری اذع��ان کرد: قیر تهاتری چ��ون تکلیف مجلس و 
دولت است، پالایشگاه ها تمکین کرده اند. اما واقعیت این است 
ک��ه هنوز یک ریال از پول قیر تهاتری س��ال ۱4۰۰ و ۱4۰۱ 
را دولت به پالایش��گاه ها پرداخت نکرده اس��ت. این در حالی 
اس��ت که پالایشگاه ها باید سود سهام عدالت را به سهامداران 
پرداخت کنند اما در حال حاضر رقم طلب پالایش��گاه ها بابت 
قیر تهاتری به بیش از 4۰ هزار میلیارد تومان رس��یده است. 
او در خصوص وضعیت پالایش��گاه ها در س��بد سهام عدالت و 
نیاز پالایشگاه ها به نقدینگی برای گفت: سهام پالایشگاه ها در 
مجموع سهام مربوط به سهام عدالت قرار دارد و از جمله آنها، 

پالایشگاه بندرعباس است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت کش��ور 
تاکی��د کرد: ما تعهداتی به س��هام عدالت داریم. 4۰ درصد از 
سود را در طرح های توسعه ای و کیفی سازی باید هزینه کنیم. 
بخش��ی از درآمد را باید به عن��وان مالیات پرداخت کنیم که 
برای سال ۱4۰۱ بیش از 47 میلیارد تومان برآورد شده است. 
۸۱ هزار میلیارد تومان نیز باید بین سهامداران عدالت تقسیم 
کنیم و این تکالیف نیز از محل فروش محصولات و س��ود آن 

باید انجام شود.
او افزود: بنابراین انتظار داریم دولت در لایحه بودجه ۱4۰۳ 
پیش بینی لازم جهت پرداخت مطالبات پالایشگاه ها را داشته 

باش��د تا بتوانیم ادامه همکاری داشته باشیم. اگر دولت بدهی 
خود را پرداخت نکند احتمال توقف فعالیت پالایشگاه ها وجود 

دارد.
او در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که آیا حواله قی��ر تهاتری به 
جای پروژه های عمرانی در بازار آزاد فروخته می ش��ود؟ گفت: 
این موضوعی اس��ت که باید نهادهای نظارتی مثل س��ازمان 
بازرس��ی، وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه و دیوان محاسبات 
بای��د اظهارنظر کنن��د. ما به این موض��وع ورود نمی کنیم. اما 
آنچه مسلم است اینکه دولت برای پروژه های عمرانی همه نوع 
نهاده مثل س��یمان و آهن و غیره را خریداری می کند و فقط 

قیر را سهمیه ای تهیه می کند که جای سوال دارد.
عاش��وری در پاسخ به اینکه چرا وزارت راه تا این حد اصرار 
به ادامه قیر تهاتری دارد؟ اظهار کرد: نمی دانم. از خودش��ان 
بپرسید. اصلًا دولت قیری ندارد که مجلس تکلیف می کند آن 
را رایگان به پروژه ها بدهد. تولیدکنندگان قیر پالایش��گاه های 
بخش خصوصی هس��تند که س��هامداران آنها بازنشس��تگان، 

سهام عدالت، بانک ها و بهزیستی هستند.
گفتنی اس��ت، از سال ۱۳۹6 موضوع قیر رایگان در قوانین 
بودجه س��نواتی برای توس��عه آزادراه ها، بزرگراه ها و راه های 
اصلی، فرعی و روس��تایی گنجانده شد. این نوع قانون گذاری 
موج��ب افزایش قاچاق قیر ش��د و عملًا رانت��ی قانونی برای 
قاچاقچیان فراه��م کرد تا ایده قانون گ��ذاران به هدف اصلی 
خ��ود اصابت نکند. در این میان دولت س��یزدهم برای حذف 
کام��ل قاچاق قیر و این رانت بزرگ در لایحه بودجه امس��ال 
از درج قیم��ت قیر خودداری کرد تا قیمت قیر در بورس کالا 
در تقابل عرضه و تقاضا تعیین ش��ود اما نمایندگان در مصوبه 
نهای��ی قانون بودجه قیمت هر تن قی��ر را 7.۵ میلیون تومان 
تعیین کردند که با قیمت قیر در بورس کالا تفاوت فاحش��ی 
دارد و بار دیگر راه رانت، قاچاق و س��و استفاده را باز می کند. 
به این ترتیب طراحی نمایندگان اصرار به اجرای آن داش��تند 
امروز به سدی در برابر واریز سود سهامداران عدالت و مشکل 

برای پالایشگاه های کشور مبدل شده است.

وزیر نیرو با اشاره به کاهش 4 درصدی مصرف برق خانگی 
از سال ۱4۰۰ تاکنون، از تخصیص بیش از ۸۵ درصد ظرفیت 

جدید برق تولید شده در کشور به صنایع و تولید خبر داد.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در همایش اصلاح ساختارها و 
ناترازی های اقتصاد ایران با اشاره به نانرازی های حوزه انرژی ، 
اظهار کرد: ناترازی در نظام مالی و بودجه و انرژی کشور یک 
واقعیت اس��ت. دلایل و پیامدهای ای��ن نا ترازی ها به یکدیگر 
مرتبط اس��ت. وجود ناترازی در انرژی منجر به ایجاد ناترازی 
در بودجه و نظام مالی می ش��ود. وی افزود: رشد، توسعه رفاه 
و امنیت هر کش��وری در گرو انرژی پایدار خصوصاً آب است. 
در ایران دوره های مختلفی را پش��ت سر گذاشتیم و تقریباً در 
ح��وزه برق در دولت هفتم و هش��تم 6۰ درصد، دولت نهم و 
دهم 6۸ درصد و در دولت یازدهم و دوازدهم تنها ۲۳ درصد 

شاهد رشد ظرفیت تولید برق بودیم.
محرابیان ادام��ه داد: در پایان دولت دهم تقریباً ناترازی در 
حوزه تولید و مصرف نداش��تیم، دولت دوازدهم را در تابستان 
۱4۰۰ ب��ا ح��دود ۱۵ هزار م��گاوات ناترازی در ح��وزه برق 
تحویل گرفتیم اما دولت با اتخاذ دو سیاس��ت توسعه ظرفیت 

نیروگاهی و مدیریت مصرف، کار خود را شروع کرد.
وزی��ر نیرو ادامه داد: افزای��ش ظرفیت نیروگاهی با ۳ محور 
در دس��تور کار دولت قرار گرفت که به ترتیب شامل، توسعه 
نیروگاه ها اس��ت که ب��ه ظرفیت نیروگاهی کش��ور از ابتدای 
دول��ت تاکنون بنا ب��ود که ۱۰ هزار مگاوات افزوده ش��ود که 
امروز حدود ۸ هزار مگاوات آن محقق ش��ده اس��ت. استفاده 
از ظرفی��ت صنایع انرژی برای س��رمایه گزاری در حوزه تولید 
برق ک��ه تاکنون حدود ۱۰ هزار م��گاوات ظرفیت نیروگاهی 
در این حوزه برنامه ریزی ش��ده و پیش بینی این اس��ت که تا 
اوج بار مصرف تابس��تان نزدیک به ۳ هزار مگاوات آن محقق 
ش��ده است. اس��تفاده از ظرفیت نیروگاه های تجدید پذیر در 
رفع ناترازی؛ عدم استفاده از سوخت و آب این نوع نیروگاه ها 
را به نیروگاههای اقتصادی تبدیل کرده اس��ت و پیش بینی و 
برنامه ریزی ۱۰ هزار مگاوات تولید برق توس��ط این نیروگاه ها 

انجام شده است.
 همچنی��ن تا امروز بیش از ۱۰ هزار مگاوات قرارداد بس��ته 
ش��ده و عملی��ات اجرایی آن آغاز ش��ده اس��ت. وزی��ر نیروز 
گفت: البته افزایش راندم��ان نیروگاه های موجود نیز از دیگر 
پروژه های مهم بود که بیش از ۲ هزار مگاوات از این طریق به 

ظرفیت نیروگاه ها اضافه شده است.
 از طرفی تعمیرات و اورهال نیروگاههای موجود نیز از دیگر 

اقدامات صورت گرفته بود.
محرابی��ان ادامه داد: در بخش مدیریت تقاضا، اس��تفاده از 
ظرفی��ت مردمی و طرح پ��اداش صرفه جوی��ی از برنامه های 
مه��م بود. همچنی��ن در بخش مدیریت تقاضا با اس��تفاده از 
س��ازوکارهای استانداردس��ازی در دس��تور کار ق��رار گرفت. 
همچنین در طی دو سال گذشته نتایج سیاست ها بدین شرح 
بود؛ در تابس��تان ۱4۰۰، ما خاموش��ی های بسیار گسترده ای 
داش��تیم، به صورتی که در تابستان سال ۱4۰۰ شاهد ۲ یا ۳ 
نوبت خاموشی بودیم. البته در بخش تولید و صنعت کمبودها 

بسیار بیشتر بود. 
کاهش 4 درصدی مصرف برق خانگی نسبت به سال ۱4۰۰
محرابیان ادامه داد: در تابستان ۱4۰۲، با توجه به 4.۵ تا ۵ 

درصد رشد مصرف که در بخش خانگی داریم. 
بنابراین با همان دس��ت فرمان قبلی تقریباً باید 4۸ میلیارد 
کیلو وات س��اعت )با فرض حدود ۲۰ درصد رش��د( ما باید به 
۵۹ میلیارد کیلو وات س��اعت می رس��یدیم در حالی که کل 
مص��رف بخش خانگی ح��دود 46 میلیارد کیلو وات س��اعت 
رس��یده اس��ت. وی ادامه داد: اما در بخش صنایع حدود ۲۰ 

درصد افزایش استفاده از برق را داشتیم.
 ح��دود ۸۵ درصد ظرفیت ه��ای جدید که در صنعت خلق 
ش��ده به بخش تولید اختصاص پیدا کرده است. از طرفی این 
افزایش تخصی��ص برق به صنعت بدون خاموش��ی در بخش 

خانگی رخ داد که اتفاق بزرگی است.
 لازم به ذکر است حدود ۹۲ درصد بخش خانگی توانستیم 

برق برای صنایع و تولید تأمین کنیم.

انرژی

بحران ایران منهای 
پارس جنوبی
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ساعت آخر کار

 بورس روي نوسان مثبت و منفي
پوری�ا نوری:ش��اخص کل بورس روز گذش��ته نيز 
نتوانست شرایط خوبي را تجربه کند و دوباره منفي شد؛ 
برخلاف دو هفته اخير شاخص کل بورس از 18 آذر ماه 
تا به امروز روزهاي خوبي را سپري نكرده است و برخي 
از کارشناس��ان عقيده دارند که این روزهاي نه چندان 
متعادل براي تعدیل مثبت هاي اخير است. اما نكته قابل 
توجه اینجاست که طي این مدت مثبت چندان قوي در 
بازار نداشتيم که اکنون بازار در حال تعدیل آن مثبت ها 
باش��د. تالار شيشه اي در هفته هاي اخير به اخبار منفي 
توجهي نداش��ت و تنها با تكيه به اخبار تجدید ارزیابي 
دارایي ها مثبت ش��د و به نوعي با یك س��يگنال مثبت 
توانس��ت شرایط خود را تغيير دهد. اما این هفته بازار با 
روند منفي و نوس��اني کار خود را آغاز کرد و در نهایت 
طي روز اخير یعني چهارمين روز کاري هفته منفي شد 
و احتمالا بازدهي این هفته نيز نسبت به هفته هاي اخير 
منفي ش��ود. از س��وي دیگر بازار درحال ترميم شرایط 
و اعتماد در بازار س��هام اس��ت و اگر ای��ن روند در بازار 
سرمایه شروع شود و ادامه دار باشد مي تواند به روزهاي 

اوج خود بازگردد.
تاثير�روند�نرخ�بهره�بين�بانكي�بر�بازار��

اگ��ر تحولات خبره��ا منجر به اقدام عملي از س��وي 
ناشران نش��ود جریان پول آرام و آهس��ته مسير نزولي 
را در پيش گرفته و جو خوش��بيني ایجاد ش��ده تبدیل 
به بي تفاوتي مي ش��ود و دوباره بازي بازار در س��هم هاي 
کوچك و پروژه محور آغاز خواهد ش��د. عليرضا سادات 
معتقد است که اخبار و اتفاقات مثبت بازار را خوشبين 
و مثبت مي کند، اما مس��اله اینجاست که خيلي زود اثر 
مثبت خبرها در بازار از بين مي رود و س��هامداران خرد 
تحمل خود را از دس��ت مي دهند و با نوس��انات مثبت 
ضعيف فروش��نده مي شوند. نرخ بهره بين بانكي روندي 
نزول��ي گرفته و از آنجایي که این نرخ از تعادل عرضه و 
تقاضاي منابع مالي در بازار بين بانكي به دس��ت مي آید 
مي توان��د ب��ه نمایندگي از س��ایر نرخ هاي به��ره، روند 
حرکت سایر نرخ بهره ها را تعيين کند؛ به همين ترتيب 
سياس��ت گذاران پولي با هدف گذاري این نرخ، سعي در 
کنت��رل نرخ هاي بهره و در نتيجه رک��ود و تورم دارند. 
این کارش��ناس بازار سرمایه با اش��اره به اینكه اخبار و 
اتفاقات مثبت بازار را خوش��بين و مثبت مي کند، گفت: 
اما مس��اله اینجاست که خيلي زود اثر مثبت خبرها در 

بازار از بين مي رود و س��هامداران خرد تحمل خود را از 
دس��ت مي دهند و با نوس��انات مثبت ضعيف فروشنده 
مي شوند. او با بيان اینكه بررسي چشم انداز کاهشي نرخ 
س��ود و نرخ دلار باعث شده سرمایه گذاري در بورس به 
چالش کشيده شود، افزود: در رشد سال ۹۹ نقش دولت 
در ب��ورس حائز اهميت اس��ت که با پایي��ن آوردن غير 
طبيعي و مصنوعي نرخ سود پول ها را به سمت بازارهاي 
م��وازي پمپاژ ک��رد و ب��ورس در آن مقطع مقصد یكي 
از مهم ترین توفان هاي نقدینگي ش��د. س��ادات با تاکيد 
بر اینكه در حال حاضر چش��م انداز کاهش نرخ سود در 
ش��رایط فعلي وجود ن��دارد و نمي توان رد پاي آن را در 
نرخ دهي اوراق غيررس��مي دی��د، اظهار کرد: هرچند بر 
اساس داده هاي منتشرش��ده از بانك مرکزي، نرخ بهره 
بين بانكي با حرکت نزول��ي از ابتداي پایيز تاکنون، در 
1۵ آذر ب��ه کمترین ميزان خود در ۵ ماه اخير رس��يده 
اس��ت. برخي از کارشناس��ان این موض��وع را در ادامه 
سياس��ت ضد تورمي بانك مرکزي مي دانند. زماني که 
نرخ بهره کاهش یابد، انگيزه س��رمایه گذاري در بانك ها 
کمرنگ تر شده و افراد به سمت بازارهاي دیگر مي روند. 
البت��ه افزای��ش و کاهش نرخ بهره مي تواند در ش��رایط 
متفاوت نتایجي متفاوت داش��ته باشد؛ چراکه به عقيده 
برخ��ي اقتصاددانان افزایش یا کاهش ناگهاني نرخ بهره 

شاید به شدت تورم یا رکود دامن بزند.
در صورت رش��د نرخ بهره، سرمایه گذاران منابع مالي 
خود را ب��ه درون بانك ها هدایت مي کنند و منابع مالي 

موجود در اقتصاد منقبض مي شود. بنابراین افزایش نرخ 
بهره یك سياست ضد تورمي به حساب مي آید. در مقابل 
زماني که نرخ بهره کاهش یابد، انگيزه سرمایه گذاري در 
بانك ها کمرنگ تر ش��ده و افراد به سمت بازارهاي دیگر 
مي رون��د. البته افزایش و کاهش ن��رخ بهره مي تواند در 
ش��رایط متفاوت نتایجي متفاوت داش��ته باشد؛ چراکه 
ب��ه عقيده برخي اقتصاددانان افزایش یا کاهش ناگهاني 
نرخ بهره ش��اید به شدت تورم یا رکود دامن بزند. بورس 
فعلا نوس��انات با افزایش حجم منابع مالي تزریق  شده 
درون بازار از پنج مهر به تدریج نرخ بهره بين بانكي نيز 
رون��د نزولي خود را آغاز ک��رد. زماني که منابع مالي در 
بازار باز بيش��تر شود، بانك هایي که دچار کسري منابع 
نقد هس��تند، مي توانند بخشي از نياز خود را در بازار باز 
تامين کنند و به همين ترتيب فش��ار تقاضا در بازار بين 
بانكي کاهش مي یابد. کاهش فش��ار تقاضا در بازار بين 
بانكي نيز به معناي کمرنگ شدن نيروي افزایش دهنده 
نرخ بهره بين بانكي اس��ت. به همين ترتيب مش��اهده 
مي ش��ود نرخ بهره در آبان ماه ب��ه کانال 2۳.6درصد نيز 
ق��دم نهاد. این نرخ با ادامه رون��د نزولي خود در آذرماه 
به کانال 2۳.۵درصد نيز رسيد و نهایتا بر اساس آخرین 

داده ها، در 1۵آذر نرخ 2۳.۴۳درصد را به ثبت رساند.
بازار�از�دريچه�معاملات��

در معام��لات چهارمي��ن روز کاري هفته یعني س��ه 
ش��نبه، ش��اخص کل بورس تهران ه��زار و 2۹۳ واحد 
نس��بت به روز کاري گذشته پایين تر ایستاد و به سطح 

2 ميليون و 161 هزار و 266 واحد رس��يد. شاخص کل 
هم وزن ب��ورس نيز با افزایش هزار و ۹۹۴ واحد در رقم 
7۵2 هزار و 11۹ واحدي ایستاد. شاخص کل فرابورس 
با افت 70 واحدي به رقم 26 هزار و 266 واحد رس��يد. 
همچنين ش��اخص هم وزن فرابورس ب��ا افزایش 1۹1 

واحد به سطح 1۳6 هزار و ۳۳۹ واحد رسيد.
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار براي پنجمين روز منفي شد و 2۳1 ميليارد تومان 
پ��ول حقيقي از بازار س��هام خارج ش��د. روز اخير نماد 
کرمان بيشترین خروج پول حقيقي را داشت که ارزش 
آن ۴6 ميلي��ارد توم��ان بود. پس از کرم��ان، نمادهاي 
ف��ولاد، اخابر، شس��تا و زاگرس بيش��ترین خروج پول 
حقيقي را داش��تند. در سوي دیگر، بيشترین ورود پول 
حقيقي به نمادهاي ش��يران، بورس، وس��دید، شپاکسا 
و وبصادر تعلق داش��ت. در روزي که گذشت حكشتي، 
ش��پنا و فارس نماده��اي قرمزپوش ب��ورس بودند که 
بيش��ترین اثر را در افت شاخص کل بورس داشتند. در 
مقابل اخابر، ش��يران و واتي از نمادهاي س��بز بودند که 
اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
آریا، س��مگا و شگویا بيشترین اثر افزایشي را بر شاخص 
داش��تند و نمادهاي انتخاب، کگهر و زاگرس بيشترین 
اث��ر کاهن��ده را بر ش��اخص کل فرابورس داش��تند. در 
بين نمادهاي پرتراکنش بورس نماد ش��يران بيشترین 
تراکنش را داشت و ثشاهد و ثبهساز در رتبه هاي بعدي 

قرار گرفتند.
 در فراب��ورس نيز کروميت، کرمان و فصبا بيش��ترین 
تراکنش را داش��تند. روز اخير ارزش معاملات کل بازار 
س��هام به ۹ ه��زار و 82۴ ميليارد تومان رس��يد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانویه ۵۵2 ميليارد تومان 
ب��ود که 6 درص��د از ارزش کل معاملات بازار را در این 

روز شامل مي شود.
 ارزش معام��لات خ��رد نيز با کاه��ش ۴ درصدي به 
نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۵ هزار و 210 ميليارد 
تومان رس��يد. در معام��لات سه ش��نبه، ۵6 نماد صف 
خرید داش��تند و ۳۵ نماد با ص��ف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خرید با افت ۴ درصدي نسبت 
به روز کاري قبل ب��ه 180 ميليارد تومان کاهش یافت 
و مجم��وع ارزش صف ه��اي فروش نيز ب��ا افزایش 22 

درصدي به ۳8۳ ميليارد تومان رسيد.

عرضه 246 هزار تن 
مقاطع فولادی در بورس 

کالا
تالار محص��ولات صنعتی و معدن��ی بورس کالای 
ای��ران روز چهارش��نبه 22 آذر م��اه ميزب��ان عرضه 
1۹0 ه��زار و 2۵8 تن ميلگ��رد، ۳۳ هزار و 166 تن 
تيرآهن، 1۹ هزار و 800 تن ورق گرم، 2 هزار و 262 
تن نبش��ی و ی��ك هزار و ۳66 ت��ن ناودانی بود.تالار 
پتروش��يمی و فرآورده های نفت��ی عرضه ۳1 هزار و 
71۴ تن مواد پليمری و شيميایی را تجربه کرد.تالار 
صادراتی شاهد عرضه 70 هزار تن گندله سنگ آهن، 
7 هزار تن گوگرد گرانوله، 6 هزار و ۵۴0 تن قير، یك 
هزارو 118 تن اس��لاک واکس سبك و یك هزار تن 
الكي��ل بنزن خطی بود. در تالار حراج باز یك هزار و 
۹80 ت��ن دی اتيل هگزانول و ۵۵0 تن منومر وینيل 
استات روی تابلو رفت.بازار فرعی نيز ميزبان عرضه ۴ 
هزار و 1۵1 عدد ضایعات مونتاژی خودرو، ۹20 عدد 
تجهي��زات ضایعاتی، 176 عدد لاس��تيك ضایعاتی، 
1۳8 ع��دد ضایعات باطری، ۵ هزار تن ضایعات نرمه 
آهن اس��فنجی، ۳ هزار تن ضایعات پوسته اکسيدی، 
۵00 ت��ن ضایعات ورق س��رد، 120 ت��ن لوله فلزی 
درجه دو بود.لازم به ذکر است تالارهای بورس کالای 
ایران روز چهارش��نبه 22 آذر ماه ميزبان عرضه ۳7۵ 

هزار و ۳8۳ تن انواع کالا و محصول بودند.

چاي�دبش�و�مجوز�انتشار�اوراق�مرابحه�از�بورس
�

سياست�گذاری�صحيح�برای�بازگشت�اعتمادها�به�بورس
حاشيه ها و مواضع مسوولان و منتقدان فساد ۳.۳ �

ميليارد دلاري ش��رکت چاي دب��ش در حالي ادامه 
دارد اعلام ش��د: طبق صورت هاي مالي چاي دبش 
که از بيانيه ثبت انتش��ار اوراق مرابحه ش��رکت در 
س��ال 1۴01 استخراج شده، کل سود شرکت چاي 
دبش در دو سال قبل فقط 100 ميليارد تومان بود 
اما افزایش سرمایه شرکت از محل آورده سهامداران 
در همي��ن س��ال یعني اکب��ر رحيم��ي درآبادي و 
خان��واده وي ناگهان ب��ه حدود 6.۹ ه��زار  ميليارد 
تومان رسيده است !براساس این گزارش، اگر مالك 
چاي دبش و خانواده وي ناگهان در یك سال حدود 
6۹000 درصد س��ود سالانه به دس��ت آورده و در 
ش��رکت خانوادگي  )و س��هامي خاص که خارج از 
نظارت سازمان بورس اس��ت( سرمایه گذاري کرده  
اس��ت!یكي دیگر از نكات پرونده شرکت چاي دبش 
این اس��ت که با وجود توضيحات مسوولان نظارتي 
درباره بازش��دن پرونده از س��ال قبل، مجوز انتشار 
اوراق مرابحه خرداد س��ال جاري از طرف س��ازمان 
بورس صادر شده اس��ت. طبق اطلاعات مندرج در 
س��امانه کدال، س��ازمان بورس در 2۴ خرداد سال 
جاري، مجوز انتش��ار 1000 ميلي��ارد تومان اوراق 
مرابحه با سود 18 درصد و سر رسيد ۴ ساله را براي 
چاي دبش ص��ادر کرده که ضامن آن بانك تجارت 
بوده اما هنوز اوراقي از س��وي شرکت منتشر نشده 
که ناشي از اقدام سازمان بورس در جلوگيري از این 
تصميم اس��ت!این دومين مجوزي است که سازمان 

ب��ورس به این ش��رکت براي انتش��ار اوراق مرابحه 
داده و س��ال گذش��ته هم اوراق مرابحه مشابهي به 
مبل��غ ۵00 ميليارد تومان و با ضمانت بانك ش��هر 
و مجوز س��ازمان بورس منتش��ر شده است!شرکت 
همچنين طي دو س��ال گذش��ته حداقل 2.۹ هزار 
ميليارد تومان وام از بانك ها گرفته که ش��امل بانك 
صادرات با بيش از 871 ميليارد تومان، بانك ش��هر 
با بيش از ۳08 ميليارد توم��ان، بانك خاورميانه با 
بيش از 186 ميليارد تومان، بانك کارآفرین با بيش 
از 166 ميلي��ارد تومان، بانك ای��ران زمين با بيش 
از 1۳0 ميليارد توم��ان، بانك ملي با بيش از 100 
ميلي��ارد تومان و بانك تجارت با حدود ۹0 ميليارد 
تومان اس��ت.این در حالي محمدرضا فرزین 8 دي 
سال قبل و دو هفته بعد از ریاست بانك مرکزي در 
نامه اي به جواد س��اداتي نژاد وزیر کش��اورزي وقت 
)که اواخر فروردین س��ال جاري مجبور به اس��تعفا 
ش��د( ميزان ثبت س��فارش ها براي واردات چاي را 
نامتعارف دانس��ته و تخصي��ص ارز براي این کالا را 
متوقف ک��رد. نكته قابل تامل دیگر این اس��ت که 
از مجموع ۳ ميلي��ارد و ۳70 ميليون ارز پرداختي 
به این ش��رکت، تقریباً تنه��ا ۵.7 درصد از ارزهاي 
دریافت��ي در دول��ت روحاني )تا پایان اردیبهش��ت 
1۴00( و باقي مانده در دولت فعلي پرداخت ش��ده 
اس��ت. موضوعي که غلامرضا محسني اژه اي ریيس 
ق��وه قضایيه نيز به  صورت کلي  به آن اش��اره کرده 

بود!

وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص سياس��ت 
اخير س��ازمان بورس و اوراق به��ادار مبنی بر تجدید 
ارزیابی دارایی ش��رکت ها و تاثير آن بر روند معاملات 
بازار س��رمایه گفت: تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها 
یكی از ابزارهای مهم بازار برای رش��د ش��فافيت و به 
تبع آن افزایش اقبال س��رمایه گذاران به بازار سرمایه 
تلقی می شود. عباس علی آبادی اظهار داشت: افزایش 
نرخ تورم در بلندمدت موجب ش��ده تا در طول زمان، 
ارزش دفتری دارایی ها ارتباط خود را با ارزش واقعی 
شرکت ها از دست بدهد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: همچنين از طرفی به روز نشدن ارزش دارایی ها 
و در نظر نگرفتن هزینه اس��تهلاک آن ها متناسب با 
ارزش روز، منجر به شناسایی سودهای موهوم خواهد 
ش��د.وی اعلام کرد: ماليات و تقس��يم این سودهای 
موه��وم باع��ث کاه��ش ش��دید توانای��ی بنگاه ها در 
سرمایه گذاری و آسيب توان توليد کشور می شود و در 
نتيجه، تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها، اقدامی مثبت 
و در راس��تای رشد شفافيت اس��ت.علی آبادی با بيان 
اینكه در کش��ورهای توسعه یافته، بورس اوراق بهادار 
به عنوان یكی از اصلی ترین منابع تامين مالی بنگاه ها 
به ش��مار می رود، گفت: به دليل برخی سياست های 
غلط در چند س��ال گذش��ته، اقبال س��رمایه گذاران 
به ب��ورس کاهش یافته و اث��ر مهمترین منبع تامين 

مالی بنگاه ها در ش��رایط تنگنای مالی دولت، کاهش 
یافته است.وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در 
این راس��تا باید عموم مردم را با کمك سياس��ت های 
درست، رشد شفافيت و پيش بينی پذیر کردن محيط 
کلان به نفع توليدکنندگان به این باور رس��اند که در 
مقایس��ه با بازار ارز، طلا یا مس��كن بيشترین بازدهی 
را می ت��وان از طریق س��رمایه گذاری در توليد آن هم 
از مس��ير بازار سرمایه بدست آورد. وی اعلام کرد: در 
صورت ش��كل گيری صحيح این ب��اور در ميان مردم 
و سرمایه گذاران، س��رمایه ها از بازارهای غير مولد به 
س��مت توليد حرکت می کنند و ب��ورس اوراق بهادار 
یك��ی از اصلی تری��ن محل های جذب س��رمایه های 
خرد در ش��رکت های توليدی خواهد ش��د.علی آبادی 
در بخ��ش پایان��ی این گفت و گو ب��ه برنامه های این 
وزارتخانه برای افزایش توليد اش��اره کرد و گفت: در 
وزارت صمت با تدوین برنامه های منس��جم به دنبال 
افزایش رونق توليد و رش��د س��ود توليدکنندگان به 
جای دلالان و واسطه ها هستيم. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اعلام کرد: همچنين برنامه هایی مانند حرکت 
به س��مت تك نرخی ک��ردن ارز، افزای��ش صادرات، 
ح��ذف قيمت گذاری دس��توری در کنار حذف برخی 
رانت ها و حمایت های نامحدود و غير مش��روط برای 

برخی صنایع را در دستور کار داریم.

نماینده مردم تبریز در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: با توجه به اینكه 
تع��داد زیادی از س��رمایه گذاران و فع��الان اقتصادی با ابزاره��ای مالی و یا 
صندوق های س��رمایه گذاری آشنایی کامل و درس��تی ندارند، بهتر است از 
س��وی س��ازمان بورس و اوراق بهادار و فعالان بازار سرمایه، ابزارهای  مالی 
جدید به س��رمایه گذاران معرفی ش��ود. محمدرض��ا ميرتاج الدینی، نماینده 
مردم تبریز درباره ورود ابزارهای مالی جدید در بازار س��رمایه گفت: ابزارها 
و صندوق های سرمایه گذاری راهكاری مطمئن به منظور تامين منابع مالی 
است.عضو کميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس عنوان کرد: با توجه 

به محدودیت منابع مالی در بانك ها و همچنين دولت، بهتر اس��ت به سمت 
توس��عه ابزارهای مالی جدید در کش��ور حرکت کنيم و از این ابزارها برای 

جذب سرمایه گذاری بيشتر بهره ببریم.
ای��ن نماین��ده مجلس اضافه ک��رد: با توجه ب��ه این که تع��داد زیادی از 
س��رمایه گذاران و فع��الان اقتص��ادی با ابزاره��ای مالی و ی��ا صندوق های 
س��رمایه گذاری آشنایی کامل و درس��تی ندارند، بهتر است از سوی سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار و فعالان ب��ازار س��رمایه، ابزارهای مال��ی جدید به 
سرمایه گذاران معرفی شود.ميرتاج الدینی با تاکيد به اینكه ابزارها و استفاده 

از آنها نياز به معرفی و آموزش دارد، اظهار داش��ت: با تخصصی تر شدن بازار 
س��رمایه، نيازهای جدیدی به منظور تامين مالی بخش واقعی اقتصاد ایجاد 
می ش��ود که ضرورت دارد ابزارهای معاملات��ی جدیدی طراحی و برای رفع 

نيازهای خاص، در اختيار فعالان بازار سرمایه قرار گيرد. 
وی در پایان به بودجه 1۴0۳ و حمایت از بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: 
در همه بودجه ها هميش��ه از بازار سرمایه حمایت های قابل توجهی صورت 
گرفت��ه ب��ه طوری که احكام موجود در لایحه هميش��ه ن��گاه مثبت به بازار 

سرمایه داشته است.

ابزارهای�مالی�جديد�به�سرمايه�گذاران�معرفی�شود
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يادداشت

دنيای�رمز�ارز

مقوله فرهنگ ریشه در خانواده، آموزش و باورهای هر جامعه دارد، فرهنگ سهامداری نشأت گرفته 
از نحوه پس انداز و سرمایه گذاری هر فرد است که در ابتدای امر خانواده آن را به فرزندان خود آموزش 
می دهند؛ در ایران به شكل سنتی اشخاص منابع مالی خود را در دارایی های ثابت و غير مولد همچون 
طلا، ارزو مس��كن پس انداز می کنند.در یك دهه اخير و بطور خاص در بازه تاریخی 1۳۹0 تا 1۴00 
براساس اتفاقی که در بازار سرمایه اتفاق افتاد، سرمایه گذاری در سهام نيز به یكی از روش های پرسود 
با دید ميان مدت و بلند مدت برای خانواده ها در اولویت قرار گرفته است و اکنون با احتساب سهام 
عدالت، 60 ميليون س��هامدار در بازار سهام حضور دارند. همچنين غالبا در زمان های صعودی بازار و 
رشدهای هيجانی، برنامه های آموزشی ساخته شده  و اخبار بازار سرمایه مورد توجه قرار گرفته است 

در حالی که این امر نشان از نبود برنامه مدون و استراتژیك برای چنين شرایطی دارد.
اکن��ون س��ازمان بورس و اوراق بهادار به همراه وزارت آم��وزش و پرورش و وزارت علوم با برگزاری 
برنامه های آموزش��ی از جمله بازدید مدارس و دانش��گاه ها از بازارهای مالی، گنجاندن س��رفصل های 
مرتب��ط در منابع درس��ی، آم��وزش با زبان قاب��ل فهم در بين همه اقش��ار جامع��ه از طریق صدا و 
س��يما، ساخت برنامه های انگيزش��ی در رس��انه های متنوع مجازی و... می تواند در بالابردن فرهنگ 
سهامداری و در نهایت رشد و توسعه اقتصاد جامعه نقش آفرین باشد.همچنين سازمان بورس و اوراق 
بهادار می بایس��ت با تش��كيل کارگروهی با قيد فوریت متش��كل از نخبگان مسلط به بازار سرمایه در 
وزارتخانه های اقتصاد و دارایی، آموزش و پرورش، علوم، تحقيقات و فناوری و صدا و س��يما برنامه ای 
در سطح ملی به منظور رشد و شكوفایی اقتصاد تهيه کند تا عموم جامعه از نحوه سرمایه گذاری غير 
مستقيم و همچنين سودآوری بالای بازار سرمایه در مقایسه با سایر بازارها آگاهی لازم را کسب کنند.
سازمان بورس و ارواق بهادار در راستای تقویت سرمایه گذاری غير مستقيم می بایست با تسهيل در 
قوانين و مقررات، موجبات خلق و متنوع سازی ابزارهای متناسب با سطح ریسك  پذیری مختلف را 
برای فعالان در بازار س��هام فراهم آورد و با بهره برداری از تجارب سایر کشورها و مشخصاً کشورهای 

پيشرفته و توسعه یافته، راه های سرمایه گذاری غی مستقيم را برای آحاد جامعه تسریع بخشد.
در ساليان گذشته به طور معمول در مصاحبه ها و اعلام نظرهای فعالان بازار سرمایه، هر زمان که 
از رشد و توسعه فرهنگ سهامداری صحبت شد، توسعه ابزارها و راه های سرمایه گذاری غيرمستقيم 
نيز مدنظر قرار گرفته اس��ت، در واقع مس��ئله مذکور به این موضوع اش��اره دارد که در هيچ یك از 
جوامع حتی جوامع توس��عه یافته نيز س��طح تخصص و دانش آحاد مردم و عموم جامعه به گونه ای 
نيست که به شكل مس��تقيم به معامله بپردازند.به لحاظ کارشناسی در حال حاضر اعطای دسترسی 
برخط برای همگان براساس ميزان دانش و تخصص باید سنجيده شود و افرادی که از سطح آگاهی و 
دانش کافی برخوردار نيستند باید به سمت روش های غير مستقيم، همچون شرکت های سبدگردان 
و صندوق های س��رمایه گذاری و... سوق داده شوند. موضوعی که باید به آن توجه شود این است که 
آموزش قوانين و مقررات مرتبط با بازار سرمایه مهم ترین مولفه ای است که باید مورد توجه قرار گيرد، 
زیرا در زمان های صعودی بازار افراد کلاهبردار سعی بر سوءاستفاده از منابع و سرمایه های افراد عادی 
و ناآگاه دارند، که این امر به مرور می تواند بی اعتمادی س��هامداران نس��بت ب��ه این بازار را به دنبال 
داشته باشد.در نهایت به نظر می  رسد، تدوین برنامه های آموزشی مداوم و هميشگی برای همه اقشار 
و س��نين، گنجاندن مباحث مرتبط با س��رمایه گذاری در محتوای آموزشی مقاطع مختلف تحصيلی، 
اطلاع رس��انی و آگاه س��ازی مزایا و معایب بازار سرمایه با استفاده از رس��انه های سمعی و بصری و با 
کمك گرفتن از فضای مجازی، شفاف س��ازی و ساده سازی و اطلاع رسانی قوانين و مقررات و آموزش 
در خصوص ابزارهای متنوع بازار س��رمایه، همگی می توانند در ارتقای س��طح فرهنگ س��هامداری و 

سرمایه گذاری جوامع مثمر ثمر واقع شوند.

صرافی محبوب OKX هک شد!
در اوایل امروز، صرافی غيرمتمرکز )DEX( محبوب OKX قربانی یك سوءاستفاده شد و هكرها 
موف��ق ش��دند بيش از ۴00 ه��زار دلار را از حس��اب های کاربری این صرافی به س��رقت ببرند.طبق 
گزارش ها، این حمله مش��كوک منجر به زیان بيش از ۴2۴ هزار دلاری ش��د و نهادی که مس��ئول 
اس��تقرار روتر صرافی غيرمتمرکز OKX بوده، ظاهراً در این سوءاستفاده شرکت داشته است.اگرچه 
OKX با حذف پراکس��ی مرتبط با حمله س��ریعاً اقدام کرد، اما نگرانی هایی در مورد نش��ت احتمالی 
کليد خصوصی برای حساب 0xFacf۳ همچنان وجود دارد. این نقض زمانی آشكار گشت که کاربری 
به نام axe_ping@ متوجه به س��رقت رفتن دارایی ها از کيف پول خود شد.گزارش شده که وجوه 
قابل توجهی به آدرس هكر انتقال یافته اس��ت. قابل ذکر است، تمام کيف پول های در معرض ریسك 
OKX مجاز بودند، که نش��ان دهنده یك نقض امنيتی در این صرافی است. طبق بيانيه OKX، این 
حادثه امنيتی ناشی از هك کردن حقوق مدیریت برای یك قرارداد بازارساز OKX بوده و دارایی های 
مرتب��ط ب��ا 18 آدرس مجاز برای این قرارداد به خطر افتاده اس��ت. OKX به س��رعت قراردادهای 
آس��يب دیده را غيرفعال کرد تا از دارایی های کاربران محافظت کند.صرافی OKX متعهد به جبران 
خسارت کاربران شده است. این صرافی همچنين متعهد شده که یك ارزیابی امنيتی جامع انجام دهد 
و تمام قراردادهای مربوطه را بازسازی کند. بد نيست بدانيد که بر اساس گزارش CCData، صرافی 
OKX یك صرافی بزرگ ارزهای دیجيتال و یك پيش��گام وب۳ اس��ت که بيش از ۵0 ميليون کاربر 
در سراس��ر جهان در آن فعاليت می کنند. در بحبوحه تحولات مربوط به بایننس و جریمه قابل توجه 
۴.۳ ميليارد دلاری آن، OKX سهم بازار خوبی را در فضای ارزهای دیجيتال به دست آورده است.

آماده باش ماینرهای بیت کوین برای هاوینگ 2024
پي��ش از فرآین��د هاوینگ یا نصف ش��دن پاداش اس��تخراج بيت کوین در س��ال آین��ده ميلادی، 
شرکت های بزرگ ماینينگ در این ماه 7۴7 ميليون دلار برای تسهيلات و تجهيزات استخراج هزینه 
کرده اند. به طور کلی، آنها بيش از 1.2 ميليارد دلار را برای تحویل ماش��ين ها به صورت دسته ای در 
س��ال آینده متعهد ش��ده اند.خرید تجهيزات جدید قدرت محاسباتی بيشتری را به شبكه بيت کوین 
 Iris Energy، اضافه می کند و رقابت ش��رکت های کوچك تر را دش��وارتر می س��ازد. سال گذش��ته
Stronghold Digital و Argo Blockchain مجب��ور ش��دند عمليات خ��ود را تغيير دهند تا 
پس از توقف س��ودآوری در بازار نزولی، همچنان در بازار باقی بمانند. استخراج کنندگان بزرگ تر نيز 
برای خرید رقبای کوچك تری که ممكن اس��ت س��رمایه کافی برای زنده ماندن در هاوینگ بعدی را 
نداشته باشند، پول نقد جمع می کنند. برای مثال، Marathon Digital حدود 700 ميليون دلار 
برای خرید نگه می دارد.رویداد هاوینگ، هر چهار سال یك بار، نرخ استخراج بيت کوین های جدید را 
کاهش می دهد و باعث افزایش ارزش آن می گردد. نصف شدن های قبلی برای این دارایی منشأ یك 
روند صعودی بوده و باعث رشد قيمت آن شده است.از طرف دیگر، هيجان تصویب چندین صندوق 
قابل معامله در بورس اس��پات )ETF( بيت کوین نيز اخيراً باعث افزایش قيمت بيت کوین به بيش 
از ۴۴000 دلار شده است. گزارش هایی منتشر شده مبنی بر اینكه متقاضيان ETF در حال مذاکره 
پيشرفته با کميسيون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( هستند. برخی این اتفاق را نشانه ای 
قوی از تأیيد قریب الوقوع ETF اس��پات بيت کوی��ن می دانند.با توجه به این دو رویداد قریب الوقوع، 
تع��دادی از مدی��ران کریپتو بر این باورند ک��ه قيمت بيت کوین می تواند در س��ال 202۴ به ميزان 
قابل توجهی افزایش یابد. مایكل سيلور، رئيس MicroStrategy و یك ماکسيماليست بيت کوین، 
در نوامبر گفت که قيمت بيت کوین ممكن اس��ت تا 10 برابر افزایش یابد. او اخيراً گفته اس��ت:یك 
روز، هم��ه ما ب��ه خرید بيت کوین پنج رقمی افتخ��ار خواهيم کرد.آدام ب��ك، مدیرعامل ارائه دهنده 
زیرساخت های استخراج Blockstream هم پيش بينی کرده که بيت کوین قبل از هاوینگ به 100 
هزار دلار خواهد رس��يد. کتی وود، مدیرعامل و مدیر ارشد سرمایه گذاری ARK Invest، نيز گفته 
 ARK Invest .که بيت کوین را “پرواز به سوی ایمنی” می داند؛ زیرا بيت کوین هيچ ریسكی ندارد

پيش بينی می کند که قيمت بيت کوین می تواند تا سال 20۳0 به 1.2۵ ميليون دلار برسد.

افزایش خیره کننده فعالیت نهنگ های شیبا پس از 
کاهش قیمت!

در اتفاقی جالب و با وجود روند نزولی حاکم بر بازار، ميم کوین شيبا )SHIB( بازگشتی چشمگير 
از خود به نمایش گذاشت که با افزایش فوق العاده در فعاليت های آنچين مشخص شده است. بر اساس 
داده های پلتفرم IntoTheBlock، تراکنش های بزرگ شيبا به ارزش بيش از 100000 دلار، در 2۴ 
ساعت گذشته ۳8۵ درصد افزایش یافته است.در این ميان، تراکنش  نهنگ های شيبا از 1۹.۵۴ ميليون 
دلار به رقم خيره کننده 6۹.۳2 ميليون دلار افزایش یافته که این مقدار ش��امل معامله 7.2۹ تریليون 
توکن ش��يبا اس��ت. این افزایش فعاليت نهنگ ها نه تنها بر علاقه مجدد سرمایه گذاران تاکيد می کند، 
 SHIB ،بلكه نشان دهنده تغييری صعودی در احساسات بازار پيرامون شيبا اینو است. از منظر قيمت
افزایش ۵.۴ درصدی را پس از افت اخير در روز دوشنبه تجربه کرد. در حالی که قيمت این ميم کوین 
از 0.00001 دلار کاهش یافته اس��ت، در حال حاضر در محدوده 0.00000۹6 دلار معامله می ش��ود، 
سطحی که توسط بسياری از علاقه مندان به شيبا اینو جذاب تلقی می شود.افزایش قابل توجه جریان 
ورودی از سوی سرمایه گذاران بزرگ SHIB، به شتاب صعودی این ميم کوین افزوده است. طی 2۴ 
ساعت گذشته، این شاخص کليدی با افزایش چشمگير ۵۳۹ درصدی به ۵.61 تریليون SHIB رسيده 
است. این افزایش، نشان دهنده تجمع قابل توجهی از توکن ها در کيف پول بزرگترین نهنگ های شيبا 
اینو است. در مقابل، جریان خروجی نسبتاً کمتر بود و به ۹2۳.82 ميليارد SHIB رسيد که بر اعتماد 

غالب در ميان دارندگان بزرگ تاکيد می کند.

علی بهشتی روی
مدیرعامل کارگزاری مهرآفرین

فرهنگسازی مانعی بر سر راه کلاهبرداران 
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